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PROTOKÓŁ NR XXIII/2016 

z XXIII zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 

12 września 2016 roku, godz. 1100 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego  

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

 

Punkt  1. 

Otwarcie obrad XXIII zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

otwieram XXIII zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2014-2018.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita radnych i zaproszonych gości. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo,  

Sejmik Województwa Lubuskiego uchwałami z dnia 18 kwietnia 2016 r. i z dnia 20 czerwca 2016 r. 

przyznał Odznaki Honorowe za Zasługi dla Województwa Lubuskiego następującym osobom: 

 Pani Alicji Danucie Górskiej, 

 Panu Jerzemu Kaliszan, 

 Panu Wilhelmowi Janowi Skibińskiemu, 

 Panu Leszkowi Stanisławowi Turczyniakowi. 

 

Dzisiaj mamy zaszczyt wręczyć te odznaczenia. Bardzo proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza – 

Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego o wygłoszenie laudacji. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego odczytuje laudacje.  

Laudacje stanowią załącznik nr 1 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz i Marszałek Województwa 

Lubuskiego Elżbieta Anna Polak wręczyli Odznaki Honorowe za Zasługi dla Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę bardzo  

Pan Wilhelm Skibiński chciałby zabrać głos. Bardzo proszę. 

 

Wilhelm Jan Skibiński: Szanowna Pani Marszałek, Szanowni Panowie Marszałkowie, Szanowny 

Panie Przewodniczący Sejmiku i jego zastępcy, Szanowna Komisjo Odznaczeń i Szanowni Radni. 

Chciałem bardzo, bardzo serdecznie podziękować wszystkim za to piękne wyróżnienie, lubuskie 

wyróżnienie i mam przekonanie, i głęboką nadzieję, że to odznaczenie dzisiejsze będzie bodźcem  

i zachętą dla następnych pokoleń niezależnie od lat przeżycia do podejmowania i kontynuowania prac 

społecznych w różnych dziedzinach i w różnych zagadnieniach. Bardzo, a bardzo serdecznie dziękuję.  

 

Leszek Stanisław Turczyniak: Szanowna Pani Marszałek, Szanowny Przewodniczący, Szanowni 

Państwo Radni, niezmiernie mi miło, że taki zaszczyt mnie spotkał, że zostałem doceniony przez 

Radnych i Sejmik Województwa Lubuskiego. Padło tu jedno słowo w życzeniach Pani Marszałek, 

Leszek oby Cię to nie popsuło. Nie, wręcz odwrotnie. Proszę Państwa, korzystając z tego głosu chcę 

wspomnieć o akcji. Taka akcja w gminie Dąbie, w miejscowości Pław – „Pomoc dla Tymka.” Taka 

strona jest, to jest maluteńkie dziecko, wręcz maluszek, który potrzebuje pomocy. Jest chory  

na chorobę genetyczną nieuleczalną. Każda chwila dla niego się liczy, każda pomoc. W związku z tym, 

m.in. jestem współorganizatorem tego pikniku 17 września w Pławiu, gdzie zbiorą się przedsiębiorcy, 

samorządowcy i wszyscy chętni. Ta strona „Pomoc dla Tymka” jest we władaniu nas wszystkich, każdy 

z nas może polubić, udostępnić, jest tam konto. Ja jeszcze raz dziękuję i zapraszam wszystkich  

na piknik do Pławia, 17-tego od godziny 14:00, będzie dużo atrakcji dzieci dzieciom i dla starszych 

coś się znajdzie, m.in. zapowiedzieli wizytę żużlowcy, parada motocykli i inne atrakcje, które wspomogą 

tą akcję. Dziękuję jeszcze raz za odznaczenie i zapraszam wszystkich na ten piknik charytatywny. 

Dziękuję.                                           

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeszcze raz serdecznie 

gratulujemy i dziękujemy.  

Szanowni Państwo, jest dzisiaj z nami na sesji nasza lubuska medalistka Igrzysk Olimpijskich Pani 

Karolina Naja. Pani Karolino bardzo prosimy o wystąpienie. W imieniu własnym, Radnych, Zarządu 

Województwa Lubuskiego serdecznie gratuluję Pani zdobycia tego medalu. Dziękujemy za te emocje  
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i wzruszenia, za to, że jednak ktoś z naszych lubuskich sportowców pokazał klasę całemu światu. 

Znamy Panią, jako znakomitą sportsmenkę, przykład dla wielu młodych ludzi, również to, że potrafi Pani 

świetnie łączyć naukę z wyczynem sportowym i mimo tego, że pochodzi Pani z innego regionu Polski 

związała się Pani z województwem lubuskim. Życzymy dalszych sukcesów, a Panią Marszałek proszę  

o wręczenie wspólnie z Panem Przewodniczącym Marcinkiewiczem wyróżnienia i gratulacji. Bardzo 

proszę.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Marszałek 

przekazuje czek zgodnie z uchwałą, którą podjęliśmy. Nie chcę powiedzieć, że inni nie chcieli takiego 

czeku jednak wywalczyć medal nie jest tak łatwo.    

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak i Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa 

Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz wręczyli czek oraz złożyli gratulacje medalistce Igrzysk 

Olimpijskich.  

Laudacja wyświetlona podczas sesji stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Karolina Naja: Witam serdecznie. Przede wszystkim serdecznie dziękuję za to wyróżnienie, 

wynagrodzenie. Zadaniem sportowca jest wykonanie wyniku. Przywiozłam z Igrzysk Olimpijskich w Rio 

swój drugi brązowy medal, z kolejnych igrzysk. Zapraszam do kibicowania. Jeszcze raz dziękuję.               

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo  

i w tym samym nurcie sportowym gościmy Panów: Krzysztofa i Wojciecha Zalewskich – srebrnych 

medalistów XXII Ogólnopolskiej Olimpiady Młodzieży w Sportach Letnich w Miliczu (Mistrzostwach 

Polski Kadetów) wraz z Panem Maciejem Uderjanem – trenerem SKS „Tęcza” Krosno Odrzańskie. 

Bardzo prosimy o wystąpienie. Wiemy jak siatkówka jest dla lubuskiego ważna. To jest pierwszy medal 

w historii młodzieżowej lubuskiej siatkówki plażowej. Dziękujemy za to zaangażowanie, za ciężką pracę. 

Gratulujemy sukcesu i tak jak mówiłem mamy nadzieję, że to jest pokłosie tego unikalnego w Polsce 

programu Lubusik i środków przekazywanych na tworzenie boisk do piłki plażowej. Bardzo proszę 

Panią Marszałek o to by złożyć gratulacje i to wyróżnienie, a Panu Tadeuszowi Pająkowi Radnemu 

dziękuję za wniesienie tej propozycji pod obrady.         

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz i Marszałek Województwa 

Lubuskiego Elżbieta Anna Polak złożyli gratulacje medalistą.  

Laudacja wyświetlona podczas sesji stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zachęcam wszystkich 

Państwa do śledzenia Igrzysk Paraolimpijskich. Jak wiemy, mamy tam swoją reprezentację. Mamy już 

lubuskie medale na Igrzyskach Paraolimpijskich.    

Szanowni Państwo, na podstawie listy obecności stwierdzam, że na 30 Radnych Województwa 

Lubuskiego na sesji obecnych jest 29, czyli Sejmik jest władny do podejmowania prawomocnych 

uchwał. Informuję jednocześnie, że protokoły z XXI i XXII sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

zostały umieszczone na serwerze dla radnych i są też wyłożone na stoliku Biura Sejmiku do wglądu. 

Protokoły przyjmiemy w końcowej części obrad. 

Informuję również, że w przerwie odbędą się posiedzenia chyba dwóch komisji, Komisji Współpracy 

Zagranicznej i Promocji Województwa w sali 108 i Komisji Rolnictwa w sali ustalonej przez 

przewodniczącego. Jest jeszcze jedna propozycja projektu uchwały, zatem prawdopodobnie  

po informacji Pani Marszałek ogłosimy przerwę.  

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

przystępujemy do uchwalenia porządku obrad XXIII sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie  

i Panowie Radni, otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad.  

Na wniosek Zarządu Województwa Lubuskiego proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

 Punkt 14a – Podjęcie uchwały w sprawie odwołania członka Rady Nadzorczej Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze – druk nr 329/16. 

 Punkt 14b – Podjęcie uchwały w sprawie powołania członka Rady Nadzorczej Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze – druk 323/16. 

 Punkt 16a – Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu  

o nazwie „Dolina Ilanki” – druk nr 324/16.    

 Punkt 16b – Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu  

o nazwie „Rynny Obrzycko - Obrzańskie”– druk nr 325/16. 

 Punkt 19a – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Witnica – druk 

nr 326/16. 
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Na wniosek Pana Zbigniewa Kościka – Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej proponuję rozszerzenie 

porządku obrad o: 

 Punkt 22a – Podjęcie uchwały w sprawie przekazania skargi organowi właściwemu  

do rozpatrzenia – druk 327/16. 

Szanowni Państwo, na wniosek radnych, członków Kapituły Odznaki Honorowej proponuję rozszerzenie 

porządku obrad o: 

 Punkt 35a – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Kołu Gospodyń Wiejskich  

w Dąbrówce Wielkopolskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – 

druk nr 328/16. 

 

Wszystkie materiały i projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszej sesji dostępne  

są na serwerze dla radnych. 

Czy Państwo Radni mają pytania do proponowanego porządku wraz ze zmianami? Jeśli nie ma,  

to poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 14a – Podjęcie 

uchwały w sprawie odwołania członka Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska 

– druk nr 329/16. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony.  

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto wstrzymał się, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

W głosowaniu wzięło udział 26 Radnych, 24 było za, 1 był przeciw, 1 się wstrzymał. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 14a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  

 

W punkcie 14b – rozszerzenie porządku obrad o powołanie członka Rady Nadzorczej Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze – druk 323/16. Kto z Państwa 

Radnych jest za rozszerzeniem o punkt 14b, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”.  

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony ”N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

 

W głosowaniu wzięło udział 26 Radnych, za było 25 Radnych, nikt nie był przeciw, 1 się wstrzymał. 

Stwierdzam, że punkt 14b został wprowadzony do porządku.        

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  
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Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 16a – Podjęcie uchwały 

w sprawie wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Dolina Ilanki” –  druk nr 324/16.  

Kto z Państwa Rdanych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punktu 16a, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 Radnych, 25 było za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Punkt 16a został wprowadzony do porządku. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 16b – Podjęcie uchwały 

w sprawie wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Rynny Obrzycko - Obrzańskie” – 

druk nr 325/16. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punktu 16b, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 Radnych, za 25, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że punkt 16b został wprowadzony do porządku. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu.  

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 19a – Podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Witnica – druk nr 326/16. Kto z Państwa Radnych jest 

za rozszerzeniem porządku obrad o punktu 19a, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 Radnych, za było 25 Radnych, nikt nie był przeciw, nikt się nie 

wstrzymał.  

Stwierdzam, że punkt 19a został wprowadzony do porządku Sejmiku.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 22a – Podjęcie uchwały 

w sprawie przekazania skargi organowi właściwemu do jej rozpatrzenia – druk nr 327/16. Kto z Państwa 

Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punktu 22a, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony 

przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał 

się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 
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W głosowaniu wzięło 24 Radnych, za było 24, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że punkt 22a został wprowadzony do porządku obrad.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu.  

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 35a – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Kołu Gospodyń Wiejskich w Dąbrówce Wielkopolskiej „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 328/16. Kto z Państwa Radnych jest  

za rozszerzeniem porządku obrad o punktu 35a, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 Radnych, za było 23, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.   

Stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 35a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  

 

Porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 Radnych, 24 Radnych było za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie 

wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik przyjął porządek obrad.  

Przypominam o obowiązku przedstawienia sprawozdań dwóch komisji.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu.  

 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 14 do protokołu 

 

Punkt 3. 

Wnioski i interpelacje.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Do dnia 12 sierpnia 

2016 r. do Biura Sejmiku wpłynęła interpelacja Pana Wacława Jana Maciuszonka – Radnego 

Województwa Lubuskiego w sprawie przedstawienia informacji dotyczącej funkcjonowania komunikacji 

publicznej na terenie województwa lubuskiego. 
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Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Kolegę Przewodniczącego Surmacza bardzo 

proszę o pomoc w ustalaniu kolejności. Raz jeszcze proszę o podniesienie ręki. Pierwszy Zbigniew 

Kościk, następnie Pani Radna Małgorzata Gośniowska-Kola, a potem Anna Chinalska, Pan Klaudiusz 

Balcerzak, Pan Franciszek Wołowicz i Pan Radny Mejza.  Bardzo proszę Zbigniew Kościk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Pozwolę sobie na poruszenie czterech kwestii, 

takich myślę, że dosyć istotnych. Pani Marszałek, mam przed sobą chyba nasz ostatni „Region”. Tam 

jest taki obszerny artykuł o kolejowych perspektywach. I tak jak na sesji Sejmiku wielokrotnie koleżanki  

i koledzy radni apelowali i powiedzmy wnioskowali o roztoczenie szczególną opieką linii Krzyż-Gorzów, 

a także Żagań-Żary-Forst, to trochę po macoszemu wydaje mi się, a ta linia też była na liście projektów 

kluczowych, jest linia Czerwieńsk-Zbąszynek. Chciałem po pierwsze zaapelować o to, żeby ta linia była 

także traktowana nie po macoszemu, ale jako jedna z priorytetowych powiedzmy linii kolejowych, 

inwestycji kolejowych w regionie. Myślę, że każdy z Państwa, kto miał okazję w ciągu ostatnich dwóch 

chyba lat jechać przez Warszawę z obejściem w Przylepie, wie jak ważne dla naszego regionu  

są te połączenia kolejowe. Trochę one były, chciałbym takiego delikatnego słowa użyć, zaniedbane 

przez ostatnie lata. Trzeba się z PLK dogadać i tę linię także, Pani Marszałek, dowartościowywać, 

zwłaszcza nie tylko w studium przygotowawczym, ale później w takich bardzo szybkich rozwiązaniach, 

gdzie są środki unijne. O tym doskonale wiemy, boli nas, że na wiele kwestii, na wiele priorytetów,  

na wiele inwestycji tych pieniędzy brakuje, a najgorzej czujemy się wtedy, kiedy okazuje się, że mówiąc 

bardzo dosadnie – kasa jest na stole, tylko mamy problem z wykorzystaniem tej kasy. I to jest jedna 

sprawa i tak bezboleśnie przeszedłem do drugiej kwestii, czyli będziemy pewnie o tym dzisiaj jeszcze 

mówili, bo ta kwestia wykorzystania budżetu itd. pojawi się. Kwestia wykorzystania środków unijnych. 

Myślę, że ta do Państwa dotarła, dotarł artykuł z „Gazety Wyborczej”, tam nas w nienajlepszym świetle 

on stawia. Całe szczęście, że nie jest to powiedzmy dziennik, aczkolwiek bardzo ważny zasłużony, 

istotny, związany z PiS-em tylko akurat bardzo krytycznie nastawiony do PiS-u, więc nie powinniśmy  

w tym względzie używać argumentu, że tu jakaś gazeta itd. sobie przygotowała, jakiś ranking wokół 

tego. Tylko myślę, że wspólnymi siłami powinniśmy się zastanowić, czy przez przypadek naszą cechą, 

naszego regionu lubuskiego nie jest to, że dosyć opieszale przystępujemy, bo mamy drugi okres 

płatności i podobnie było w latach 2007-2008. Czy my musimy tak rozpoczynać jak klasyczny biegacz 

na 800 m, że przez 400 m jest na ostatnim miejscu, a później przyśpieszeniem finalizuje? To nie jest 

właściwa strategia, dlatego, że każdy z koleżanek i kolegów ma doskonałe kontakty wśród 

beneficjentów, którzy korzystali ze środków w poprzednim okresie i doskonale wie, że te podmioty,  

te stowarzyszenia, te jednostki najprzeróżniejszego rodzaju, nie tylko korzystają z tych środków 
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unijnych, ale oni po prostu na te pieniądze dzisiaj czekają. Więc myślę, że tu wspólnymi siłami, wierzę  

w dobrą rękę Pani Marszałek w tym zakresie, bo w 2009 to dzięki jej zaangażowaniu z tego ostatniego 

miejsca wywindowaliśmy nasze wykorzystanie środków na miejsce podium-owe, które gwarantowało 

nam dodatkowe pieniądze, więc tutaj apel. Bo dodatkowo, Pani Marszałek, ja zadałem sobie trud  

i poszukałem w poszczególnych priorytetach i to nie jest tak, że my tylko w melioracji leżymy, jest 

problem z innowacjami, jest problem z drogami itd., czyli mógłbym tezę zaryzykować taką, że mamy 

pewnego rodzaju falstart i teraz trzeba byłoby się zastanowić, co z tym fantem zrobić. Kogo do roboty 

pognać i jak często powinniśmy się koncentrować, jeżeli chodzi o wykorzystanie środków unijnych. Pani 

Marszałek, trzecia sprawa. Tutaj powiem szczerze, nie do końca wiem jak delikatnie zadać pytanie,  

ale myślę, że każdy z Państwa, także Pani Marszałek, wielokrotnie wracaliśmy do kwestii Portu 

Lotniczego Zielona Góra-Babimost. No to jest ulubiony temat Sejmiku i nie tylko dotyczy często 

złośliwych komentarzy koleżanek i kolegów z północy województwa, ale często pojawiają się różne, 

różne zdania, że tu realizujemy jakieś koncepcje szklanych domów, prawda etc. etc. Po co nam  

to lotnisko. Ja przypomnę Państwu, że nie tylko wielokrotnie były dyskusje, były sesje poświęcone, 

wyjazdy do Babimostu. Dodatkowo poświęciliśmy sporo kasy na to, żeby przygotować różne 

dokumenty, często słusznie krytykowaliśmy, jak tę nieszczęsną strategię, która gdzieś tam fruwała  

jak literatura Lema mniej więcej, ale krytykowaliśmy, dlatego, że po prostu ona nie trzymała  

się rzeczywistości, prawda. Ale wychodzimy z założenia, mi się tak wydawało do tej pory, do ostatniego 

wyjazdu, Pani Marszałek, że zarządzanie Portem Lotniczym to jest jakiś Armagedon, że to wymaga 

szczególnych kwalifikacji, kompetencji, znajomości rynku, języków obcych itd., itd. Wydaje mi się, Pani 

Marszałek, że nie trzeba tych umiejętności, tego oprzyrządowania w postaci analiz, strategii, czyli 

posiłkowania się ludźmi, którzy się na tej materii znają, bo wystarczy, że Pani Marszałek pojedzie  

do Lwowa i już wiemy, że będziemy teraz korzystać z połączenia Zielona Góra-Lwów. I tak mi się 

wydaje, Pani Marszałek, nie chcę być złośliwy, ale czy my będziemy tabelę lotów dla tego Portu pisać 

pod kierunki Pani wyjazdów służbowych, bo mógłbym zadać pytanie, gdzie teraz Pani poleci znowu, 

żeby zaproponować kolejne połączenie. Przepraszam za tę uszczypliwość, ale chyba nie na tym ma to 

polegać. Powinniśmy jednak mieć pełne oprzyrządowanie merytoryczne, żeby wyznaczać kierunki  

dla połączeń Portu Lotniczego, takie, które będą rynkowe, takie które wstrzelą się w zapotrzebowanie,  

a nie będziemy wyciągać wnioski na podstawie takich, czy innych naszych wyjazdów, aczkolwiek ja nie 

twierdzę, że Lwów to nie jest ciekawe połączenie. Tylko wolałbym jakieś badania, czy ktoś pytał, 

analizował. Bo to jest merytoryczne, tak, no to o tym nie dostaliśmy żadnych informacji. Wyglądało  

to tak, że Państwo pojechaliście i teraz będziemy tam latali. Pani Marszałek i ostatnie pytanie, takie 

dotyczące pewnej dyplomacji. Bardzo się cieszymy, że Pani przywiązywała i przywiązuje wagę  
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do Wydziału Lekarskiego na naszym Uniwersytecie. Nie tak dawno, parę dni temu, chyba dziesiątego, 

Pani była w Warszawie wraz z Magnificencją Panem Rektorem oraz Panem Senatorem Waldemarem 

Sługockim, bo zmieniła się ustawa. Dzisiaj jak mnie pamięć nie myli Uniwersytet musi przejąć 100%, 

dobrze mówię, w każdym razie nie możemy złotej akcji zachować, itd., itd., nie jestem w tym względzie 

specjalistą. Cieszę się z zaangażowania Pani w tym zakresie, że dąży Pani do tego, żeby przygotować 

szczególnie tych studentów III, IV roku, kiedy oni wchodzą na zajęcia praktyczne. Muszą mieć 

oprzyrządowanie pełne, żeby studiować, ale nie rozumiem, dlaczego Pani Marszałek popełnia Pani tak 

polityczne gafy w tym zakresie, bo to dochodzi, no chciałbym żebyśmy się wszyscy uczyli pewnej 

dyplomacji. 25 października coś się w Polsce stało, po prostu były wybory parlamentarne i to byłoby 

polityczne i dyplomatyczne rozwiązanie, gdyby Pani w tę ważną dla województwa i tego kierunku 

podróż np. wzięła któregoś z posłów Prawa i Sprawiedliwości. Dlaczego, dlatego, że w poprzednim 

rozstrzygnięciu, kiedy Państwo rządziliście to Pani bardzo często, ja sobie sprawdziłem dzisiaj, 

wygooglowałem, z szefową regionu Platformy Obywatelskiej realizowała Pani większość inicjatyw, które 

były związane z Warszawą i ja to rozumiem, bo poprzednia szefowa Platformy otwierała Pani po prostu 

gabinety ministerialne, i dobrze. Dzisiaj trzeba w podobny sposób działać, być może te zarzuty są może 

krzywdzące dla Pani, bo może któryś z posłów taki, czy inny, mamy ministrów przecież konstytucyjnych, 

może odmówili Pani udziału i jakby w wspólnym lobbowaniu na rzecz korzystnych rozwiązań  

dla Uniwersytetu i dla tego Wydziału Lekarskiego. Tego nie wiem, ale jeżeli nie odmówili, a nie daj Bóg 

nie złożyła Pani takiej propozycji, to myślę, że dyplomatycznie to jest pewnego razu faux pas  

i chciałbym Panią prosić by w przyszłości wykorzystała Pani to, że dla przyszłości województwa umiemy 

rozmawiać z różnych stron politycznej barykady. I to byłoby polityczne rozwiązanie gdyby nie ujmując 

kompetencjom Pana Senatora Waldemara Sługockiego, którego znam i cenią wszyscy itd., to myślę,  

że te gabinety sprawniej byłyby otwierane gdyby w podróży uczestniczył może ktoś jeszcze. Dziękuje 

ślicznie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. Głos 

zabierze, interpelację zgłosi Pani Radna Małgorzata Gośniowska-Kola. Bardzo proszę.   

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Szanowna Pani 

Marszałek, Szanowni Państwo Radni, Szanowni Państwo Goście, mam 6 interpelacji. Postaram  

się skrótowo. Pierwsza interpelacja dotyczy wyjaśnienia sprawy promocji województwa lubuskiego  

w Parlamencie Europejskim, plany na 2017 rok. Proszę o informacje dotyczące organizacji tego 

wydarzenia, programu, określenia tzw. grupy roboczej oraz wskazania osób, które będą reprezentować 
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województwo lubuskie. Uzasadnić i scharakteryzować wytypowane osoby do promocji województwa 

lubuskiego. Następna interpelacja to są planowane połączenia lotnisko Zielona Góra-Babimost i Lwów. 

W związku z planowanym połączeniem lotniczym, proszę o informacje dotyczące analizy planowanego 

połączenia, tzn. określenia grupy odbiorców tej usługi, przedstawienia informacji dotyczącej 

dotychczasowego sposobu korzystania ze środków transportu na trasie Województwo Lubuskie-Lwów. 

Z kim prowadzone są konsultacje dotyczące potrzeby uruchomienia połączenia i mam nadzieję,  

że Państwo konsultujecie zasadność tego połączenia z naszymi województwami sąsiednimi,  

z województwem dolnośląskim i zachodniopomorskim, mając na uwadze ludzi, mieszkańców 

wywodzących się z dawnych kresów Rzeczypospolitej. Kolejna interpelacja dotyczy współpracy 

województwa lubuskiego z Kazachstanem i podpisanych umów podczas polsko-kazachstańskiego 

forum gospodarczego. Proszę o sprawozdanie z tego posiedzenia, z tego forum oraz określenie 

potencjału województwa lubuskiego w zakresie przetwórstwa spożywczego. Mam też pytanie,  

czy dotychczasowa współpraca z Kazachstanem i poprzednie wyjazdy radnych województwa i Sejmiku 

były w jakiś sposób analizowane, bo z informacji, które pozyskałam wiem, że w 2008 roku takie wyjazdy 

były. W związku z tym, poproszę o analizę i przedstawienie podpisanych umów. Jak ta współpraca i na 

czym polega. Czy są konkretne wyniki współpracy gospodarczej i kulturalnej? Kolejna interpelacja 

dotyczy współpracy województwa lubuskiego z obwodem iwano-frankowskim i sumskim. Proszę 

również o określenie zasad i wyniku tej współpracy na przestrzeni ostatnich 5 lat. Proszę o informację 

danych liczbowych dotyczących wymiany gospodarczej, wskazania adresatów po stronie polskiej  

i ukraińskiej. Proszę o informację dotyczącą współpracy ze szkołami z podaniem danych liczbowych 

dotyczących wymiany młodzieży oraz kosztów poniesionych przez województwo lubuskie, Urząd 

Marszałkowski, z tym związanych. Kolejna interpelacja, uprzejmie proszę o określenie systemu 

stypendialnego dla uczniów szkół ponadgimnazjalnych fundowanych przez Urząd Marszałkowski. 

Uprzejmie proszę o określenie zasad i terminów składania wniosków, i wartości finansowych.  

Już ostatnia interpelacja, dotyczy Lubuskiego Centrum Winiarstwa. W związku z porozumieniem  

z Państwową Wyższą Szkołą Zawodową w Sulechowie, proszę o określenie sposobu wykorzystania 

budynku Centrum Winiarstwa w Zaborze. Szczegóły mam rozwinięte w pytaniu w formie pisemnej. 

Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Anna Chinalska.  
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Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, Wysoki 

Sejmiku, mam interpelację w sprawie budowy chodnika w Radnicy przy drodze wojewódzkiej nr 276  

w całej miejscowości. Otóż trwa remont tej drogi wojewódzkiej Krosno Odrzańskie-Świebodzin  

w miejscowości Radnica. W dokumentacji przebudowy tej drogi nie ujęto budowy chodnika do domów 

położonych na początku miejscowości od strony Krosna Odrzańskiego. Remont tej drogi usprawni 

niewątpliwie ruch pojazdów. Jednak zapomniano o pieszych uczestnikach ruchu w związku  

z bezpośrednim zagrożeniem dla ich bezpieczeństwa. Dotyczy to szczególnie dzieci udających się z tej 

części wioski do szkoły oraz osób poruszających się na wózkach inwalidzkich, które z braku chodnika 

będą poruszały się po ulicy, a to stwarza zagrożenie wypadkiem ze względu na duży ruch 

samochodowy. Musimy tu po prostu powiedzieć, że ta droga to jest łącznik między drogą krajową nr 29 

oraz drogą krajową nr 3 i dlatego jest duże natężenie, i dużo może być nieszczęśliwych wypadków. 

Dla mnie takie planowanie chodnika tylko w części wsi jest niezrozumiałe, zwłaszcza że w innych 

miejscowościach buduje się chodniki od początku do końca miejscowości, niezależnie od rozproszenia 

tej zabudowy. Uważam, że standardem remontów dróg tej kategorii powinna być budowa chodnika 

wzdłuż całej miejscowości, tak jak tu jest, podam w sąsiedniej gminie, np. w Lubiatowie, czy w Kosierzu 

w gminie Dąbie. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Pan Radny Klaudiusz Balcerzak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Interpelacja zgłoszona na sesji Sejmiku 

Województwa Lubuskiego w dniu 12.09.2016 r. przez Radnego Klaudiusza Balcerzaka w sprawie 

udrożnienia przejazdu drogą wojewódzką 278 w kierunku Strącza i dalej do Głogowa, Wschowy  

dla samochodów o wysokości powyżej 3,3 m. Treść interpelacji: od wielu lat mieszkańcy Lipinek 

domagają się udrożnienia przejazdu drogą wojewódzką 278 ze Sławy w kierunku Starego Strącza  

i dalej w kierunku Głogowa lub Wschowy. Umożliwienie przejazdu dla samochodów o wysokości 

powyżej 3,3 w sposób istotny przyczyni się do skrócenia czasu i drogi przejazdu w kierunku Wschowy  

i Głogowa. Udrożnienie przejazdu przyczyni się również do poprawy bezpieczeństwa mieszkańców wsi 

Lipinki. Propozycja załatwienia sprawy: przyjąć jedno z trzech rozwiązań zaproponowanych przez 

Radnego Powiatu Wschowskiego Aleksandra Polańskiego, przedstawionych w piśmie z dnia 

15.08.2016 r. i skierowanym do Marszałka Województwa Lubuskiego. Drodzy Państwo, dotyczy  

to absolutnie jednej sprawy, rozwoju gospodarki powiatu wschowskiego i gminy Sława, gdzie z tej 
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miejscowości nie tylko do województwa, do Polski, ale do Europy wyjeżdża dziennie około 100 tirów  

z towarem, mam na myśli eksportowym. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pan Radny Franciszek Wołowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Dziękuję. Mam jedno krótkie pytanie.  

Jak wiadomo, kilka miesięcy temu CBA ruszyło szeroką ławą w Polskę i dokonywało kontroli  

we wszystkich urzędach marszałkowskich. W przypadku naszego Urzędu, czy są jakieś rezultaty, wyniki 

tej kontroli, czy ewentualnie ona jeszcze trwa, bądź co się z tym dzieje? Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Interpelację zgłosi  

Pan Radny Łukasz Mejza. Przepraszam, czy ktoś z Państwa jeszcze chciałby zgłosić interpelację, bądź 

zapytanie? Pan Radny Możejko Tomasz i ja też będę zgłaszał interpelację.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowni Radni, 

Pani Marszałek, w imieniu mieszkańców powiatu żagańskiego oraz samorządowców powiatu 

żagańskiego i gminy wiejskiej Żagań, zwracam się z wnioskiem o modernizację chodnika w ciągu drogi 

wojewódzkiej nr 296 w miejscowości Jelenin. Sprawa owego remontu jest poruszana od wielu lat. 

Niestety stan chodnika wciąż pozostawia wiele do życzenia, a nie ulega wątpliwości, że wykonanie 

wskazanej przez mnie modernizacji znacznie by poprawiło komfort oraz bezpieczeństwo przechodniów. 

Dodam, że treść interpelacji znajduje pełne poparcie społeczności powiatu żagańskiego oraz 

wskazanych w tymże wniosku samorządowców. Kolejna interpelacja, właściwie wniosek o udzielenie 

informacji pisemnej dotyczącej składu osobowego zarządów oraz rad nadzorczych spółek z udziałem 

samorządu województwa lubuskiego, zgodnie ze stanem na koniec roku 2015 oraz według stanu  

na dzień 12.09.2016 r. Ostatnią interpelacją jest prośba o wskazanie powodów odwołania Pani Danuty 

Szewczyk ze stanowiska Dyrektora Lubuskiego Zespołu Parków Krajobrazowych przez Zarząd 

Województwa. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Tomasz 

Możejko. 
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Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Krótkie trzy interpelacje dotyczące 

stanu dróg w powiecie świebodzińskim. Chodzi o drogę krajową nr 92 oraz krzyżówkę w miejscowości 

Borów, jak również w miejscowości Jeziory oraz drogi w miejscowości Mostki. Pozwolę sobie  

to przekazać do Biura. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeszcze zgłosił się Pan 

Radny Grzegorz Grabarek. Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Ja mam takie zapytanie, przez Wojewodę 

przejęty został Lubuski Ośrodek Doradztwa Rolniczego. Mam takie pytanie, chodzi o majątek, w jaki 

sposób, czy jest jakaś komisja, jaka wartość tego majątku przejdzie pod Wojewodę i w jakim terminie?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy to wszyscy radni? No to jeszcze ja chciałem zadać tutaj takie pytanie, czy zgłosić interpelację, Pani 

Marszałek, o wyjaśnienie, dlaczego z dostępu do działania 8.4.1 zostały wyłączone nasze centra 

studiów medycznych. Ponoć argumentem było to, że one nie dają wykształcenia średniego, a inne tak, 

natomiast no niestety nasze dwa jedyne centra dają wykształcenie średnie i w ten sposób takim 

zapisem uniemożliwiliśmy dostęp do środków tylko naszym jednostkom. Chciałbym, żeby to było 

wyjaśnione, bo generalnie problem naszych centrów i kształcenia medycznego jest ważny, nie tylko  

w wymiarze dotyczącym wydziału lekarskiego, ale tych, które przygotowują do zawodów medycznych  

i około medycznych. Dziękuję bardzo. 

 

Wnioski i interpelacje złożone przez radnych na piśmie stanowią załącznik nr 15 do protokołu.  

 

Punkt 4.        

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli nie ma więcej 

zgłoszeń, to bardzo bym prosił teraz Panią Marszałek Elżbietę Annę Polak o zabranie głosu w punkcie 4 

na temat informacji o bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego i jeśli jest to możliwe, 

odniesienie się do niektórych interpelacji. Z pewnością na piśmie większość radnych oczekuje 

wyjaśnienia szczegółowego. Bardzo proszę.   
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. Panie Przewodniczący, 

Dostojni Radni, Szanowni Państwo, mieliśmy przerwę wakacyjną, więc sporo spraw w tym okresie 

zostało rozpatrzonych, podjętych. Zarząd również uczestniczył w różnych wydarzeniach. Podjęliśmy 

230 uchwał. Zarząd rozpatrzył 245 różnych wniosków, ofert, postanowień. Zatwierdził wiele 

dokumentów. W ramach wdrażania Regionalnego Programu Operacyjnego zostały ogłoszone konkursy 

zgodnie z harmonogramem. Od początku wdrażania, od 2015 roku ogłosiliśmy do 30 sierpnia  

50 konkursów, kolejne będą ogłoszone za chwilę, do końca roku ich będzie razem 60. Od razu odniosę 

się do pytania dotyczącego wdrażania Regionalnego Programu Operacyjnego. Jest to faktycznie 

problem, którym ostatnio bardzo intensywnie zajmował się Zarząd, Komitet Monitorujący, bo faktycznie 

ukazała się informacja w mediach krajowych na początek, później w regionalnych, co do naszej 

kontraktacji, która wynosiła 0,7%, co dawało nam ostatnie miejsca w regionie, biorąc pod uwagę stopień 

zaangażowania. Przyczyna jest po pierwsze taka, że nie byliśmy widoczni w systemie informatycznym. 

Spotkałam się ze wszystkimi również beneficjentami, szczególnie z naszymi ZIT-ami, ponieważ jak 

mnie poinformowali na Konwencie marszałkowie w innych regionach to ZiT-y tak naprawdę ciągną 

program, ponieważ pieniądze zostały przyznane zarówno u nas w regionie, tak samo i w innych 

województwach na ZiT-y bardzo dawno temu, są to duże kwoty w trybie bezkonkursowym. Zielona Góra 

ma 58 mln euro, Gorzów 49 mln euro i faktycznie się nie spieszą. Pomimo tego, że pieniądze są na 

stole, żadne umowy nie zostały podpisane, chociaż już są pewne rozstrzygnięcia, co do konkursów. Być 

może ta dostępność do tak dużych środków rozleniwiła trochę akurat tych beneficjentów. Ja osobiście 

przeprowadziłam rozmowy w sierpniu i liderzy tych ZiT-ów zdają sobie sprawę, że nie będzie 

odkładania terminów ani konkursów dedykowanych dla ZiT-ów, ani też naboru chociażby w tak dużym 

projekcie, jaki jest projekt partnerski w zakresie szkolnictwa zawodowego. Gdybyśmy już podpisali 

umowę na te 170 mln, bylibyśmy na jednym z pierwszych miejsc w Polsce, a okazuje się, że wszyscy 

zdążyli do 5 września, tylko Zielona Góra nie zdążyła złożyć aplikacji. Mówię o tym otwarcie, ponieważ 

krytyka jest dosyć powszechna instytucji zarządzającej Regionalnym Programem i nie dziwię  

się Państwu. Mi osobiście i moim pracownikom bardzo zależy na tym, żeby te pieniądze jak najszybciej 

trafiły do beneficjentów. Pracownicy szczególnie departamentu wdrożeniowego pracują po godzinach, 

pracują w soboty, w niedziele, Zarządy się odbywają jak trzeba nawet trzy razy w tygodniu, po to, żeby 

zatwierdzać listy rankingowe i pieniądze znalazły się jak najszybciej na rynku. W tej chwili jesteśmy  

na 10 miejscu w Polsce, także już po zweryfikowaniu tych danych, wprowadzeniu do systemu. Nie jest 

to dramatyczna sytuacja. Będzie na pewno za chwilę o wiele lepsza sytuacja, ponieważ będą podpisane 

umowy na te projekty, które są w tej chwili rozstrzygane. Szczególnie będzie to spowodowane 

zaangażowaniem bardzo dużym Zarządu Dróg Wojewódzkich, który natychmiast na moją prośbę 
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przygotował i złożył 13 dużych projektów. Są to duże inwestycje, które zmienią całkowicie te wskaźniki 

statystyczne. Chcę również podkreślić, że nie ma w tej chwili takiego wyścigu po nagrodę, jak to Pan 

Radny Kościk zauważył w poprzednim okresie wdrażania, ponieważ Krajowa Rezerwa Wykonania jest 

podzielona i ona znajduje się w alokacji, która została nam przyznana. To jest w tej kwocie 906 mln 

euro. Jednak ja doskonale rozumiem to, że powinniśmy kontraktować jak najszybciej środki. Jest duże 

oczekiwanie nie tylko organizacji pozarządowych, całej gospodarki, bo faktycznie to już powinno mocno 

ruszyć. Ja nie będę szczegółowo przedstawiać, Pani dyrektor instytucji zarządzającej przygotowała  

dla Państwa taką informację, ponieważ pytania były już wcześniej przed sesją. Poprosiłam o rozdanie, 

myślę, że wszyscy radni, wszyscy Państwo otrzymaliście. Również nasze projekty systemowe  

te, na które my mamy bezpośredni wpływ, też są przygotowane. Jeszcze w tym roku, w najbliższym 

okresie będą podpisane umowy na te rozstrzygnięcia, więc ja nie widzę osobiście w tej chwili żadnego 

zagrożenia, ale to nie tylko jest moja opinia. Otrzymaliśmy również opinię Ministra Rozwoju, Minister 

monitoruje wdrażanie programów i też wyraźnie przedstawił w swojej opinii, że poziom kontraktacji  

i sposób wdrażania Regionalnego Programu Lubuskiego jest na dobrym poziomie. Państwu też taką 

opinię przekazaliśmy. Czyli konkursy zgodnie z harmonogramami, zakładaliśmy w tym roku 43 konkursy 

na kwotę 730 mln złotych, a ogłosiliśmy już 50 konkursów. Ja nie będę tutaj wszystkich wymieniać, 

ponieważ są one na stronie. Powiem tylko o tych rozstrzygnięciach, które już zapadły, bo to Zarząd 

Województwa przyjmuje listy rankingowe, w działaniu 9.3, to są pieniądze na rozwój infrastruktury 

edukacyjnej, który budził olbrzymie zainteresowanie. Dofinansowaliśmy 5 inwestycji w wysokości ponad 

11 mln złotych oraz na promocję regionu w działaniu 1.4 też zostały ocenione projekty. Są to nasze  

3 projekty w zakresie promocji gospodarczej na kwotę 7,3 mln złotych, to są te misje gospodarcze, które 

będziemy realizować, jak również promocję gospodarczą, Departament Strategii Marki  

i Przedsiębiorczości. Departament Europejskiego Funduszu Społecznego przygotowuje do zakończenia 

naboru i podpisania umowy na szkolnictwo zawodowe. Wszystkie powiaty oprócz Zielonej Góry  

są gotowe, są w tej chwili projekty ich w ocenie. Konkursy rozstrzygnięte na poprawę dostępności, 

jakości edukacji przedszkolnej, kwota 633 tys., równowaga społeczna na kwotę 887 tys., nowoczesna 

edukacja, wyrównywanie dysproporcji w jakości kształcenia, przedszkole w Gorzowie, projekt o wartości 

1mln 700 tys. W zakresie Departamentu Infrastruktury i Komunikacji wydawaliśmy opinie w sprawie 

modernizacji budowy dróg. Jak wcześniej powiedziałam 13 takich projektów zostało już złożonych,  

a Zarząd Dróg Województwa w tej chwili realizuje 60 inwestycji na drogach, na podstawie Planu 

budowy i modernizacji dróg. Departament Ochrony Zdrowia przedstawił i Zarząd przyjął program 

Zdrowe Płuca Lubuszan, kolejna edycja w tym roku, zgodnie z uchwałą budżetową. Zarząd przeznaczył 

również 200 tys. na dofinansowanie zakupu unitu laryngologicznego dla poradni otolaryngologicznej  
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w MEDKOL-u. Z ważnych wydarzeń, 19 czerwca odbył się Wojewódzki Piknik Zdrowia z udziałem 

wszystkich naszych jednostek ochrony zdrowia, zarówno SP ZOZ-ów, jak i spółek, i zaproszonych 

różnych instytucji, gdzie promujemy zdrowy styl życia. Przekazaliśmy 200 tys. na promocję przez sport. 

W sumie do organizacji trafiła cała kwota. Uczestniczymy w Konwentach Marszałków (tematycznie, 

według odpowiedzialności merytorycznej), gdzie są podejmowane ważne stanowiska. W Ogrodzieńcu 

była dyskusja na temat gospodarki wodnej i wdrażania Regionalnego Programu Operacyjnego,  

w Szczecinie na temat ochrony zdrowia. Nasze stanowiska też są przygotowywane i tam prezentowane. 

Niestety Rząd nie jest tam reprezentowany, bądź reprezentowany jest w „jakimś trzecim garniturze”,  

tak było zarówno w Ogrodzieńcu, jak i w Szczecinie. Od razu odpowiem Radnemu Kocikowi – ja nawet 

dzisiaj bardzo chętnie bym się umówiła na wizytę w Warszawie z Posłami PiS-u, ale jak widać  

nie interesują ich sprawy samorządu województwa, nie są obecni na Sejmiku. Byłam też umówiona  

na spotkanie z nowym Zarządem Portów Lotniczych w Warszawie, na tym spotkaniu miał być jeden  

z Posłów PiS-u ale nie dotarł. Mieliśmy Dni Województwa, święto w Parku Mużakowskim. Licznie 

bardzo mieszkańcy, nie tylko naszego regionu lubuskiego, ale również Brandenburgii, Saksonii, 

uczestniczyli w tym wydarzeniach razem z Premierem Brandenburgii. Myślę, że ta promocja poszła  

w świat na tyle skutecznie, że udało nam się wśród 7 Cudów Polski zdobyć głosy i mamy 2 Cuda, jest  

to Geopark m.in., Szlak Kościołów Drewnianych Regionu Kozła. Także po raz kolejny Lubuszanie 

bardzo skutecznie zademonstrowali swoją integrację z regionem, ale to też jest skutek naszej 

konsekwentnej promocji Parku Mużakowskiego. W tej jednej gminie w Łęknicy są 2 Cuda i Geopark,  

i Park Mużakowski, tzw. Łuk Mużakowa. Bardzo ważne spotkanie, które odbyło się tutaj w tej Sali 

Kolumnowej dotyczyło m.in. wydobycia naszych surowców, ale niestety pomimo tego, że przekazałam  

3 stanowiska Panu Wicepremierowi, na żadne z nich nie otrzymaliśmy do dzisiaj odpowiedzi. Ponad  

47 mln złotych przeznaczyliśmy na rozwój lubuskich przedsiębiorstw. 30 czerwca został podpisany 

aneks do umów z lubuskimi funduszami pożyczkowymi i poręczeniowymi. To były, można powiedzieć, 

najszybciej zakontraktowane środki finansowe. Odbyło się też spotkanie w Lubuskim Centrum 

Winiarstwa. Został opracowany regulamin korzystania z Lubuskiego Centrum Winiarstwa. Tam 

urzędujemy my, Urząd Marszałkowski, Wydział Promocji z Wydziału Strategii, Marki  

i Przedsiębiorczości i jest podpisana również umowa z Państwową Wyższą Szkołą Zawodową 

dotycząca korzystania i realizacji projektu, który przecież był sfinansowany z Regionalnego Programu 

Operacyjnego. Także ten obiekt służy celom dydaktycznym, badawczym, ale również promocji w całym 

zakresie, w tym przede wszystkim tradycji winiarskich, promocji województwa lubuskiego. Zapraszam 

Państwa, Panią Małgorzatę, która była również z nami w Centrum, mogła posłuchać dyskusji, w jaki 

sposób zarządzamy tym Centrum. Zapraszam w sobotę i niedzielę odbędą się warsztaty, pierwsze 
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Winobranie na naszej samorządowej winnicy oraz warsztaty – w jaki sposób pielęgnować winorośl, czyli 

zgodnie z projektem realizujemy misję tego obiektu. Poznaliśmy również listę polsko-niemieckich 

projektów. Łączna wartość tych wszystkich inicjatyw 5 mln złotych. W tym czasie odbył się Europejski 

Szczyt Regionów i Miast w Bratysławie w dniach 8-9 lipca z udziałem marszałków z całej Polski,  

jak również europosłów. Sprawozdanie z dotychczasowej polityki regionalnej kreowanej przez Unię 

Europejską, ale też ukierunkowanie na przyszłość, włączenie młodzieży do gremiów decyzyjnych  

i m.in. dzisiaj będziemy też Państwu prezentować założenia do programu dla młodzieży. 

Rozpoczynamy dużą kampanię też tego programu i działań, które tam wpisaliśmy. Dlatego dzisiaj 

podczas sesji też będziemy o tym mówić. W dniach 11-14 lipca nasza delegacja uczestniczyła również 

w Parlamencie Europejskim, ta wizyta dotyczyła promocji naszego regionu. 13 mln złotych 

przeznaczyliśmy na pomoc zagrożonym wykluczeniem społecznym. Babimost, wraca ten temat również 

w Państwa interpelacjach. Na następną sesję zaprezentujemy Państwu aktualizację Strategii Rozwoju 

Portu. Faktycznie planowaliśmy na dzisiaj, ale w związku z tym, że niestety nasi partnerzy nie byli 

gotowi, dopiero się konstytuowali, mówię tu o zarządzie Portu Lotniczego, gdzie nastąpiła totalna 

wymiana kadry, również w Przedsiębiorstwie Państwowym LOT też nastąpiła wymiana kadry, ale udało 

się takie spotkanie odbyć w ubiegłym tygodniu z nowym już zarządem Portu Lotniczego. Bo przypomnę 

Państwu, że to Porty Lotnicze zarządzają naszym Portem, nie marszałek, nie samorząd województwa.  

My promujemy województwo lubuskie poprzez współfinansowanie lotów jedynego połączenia Zielona 

Góra-Warszawa. Pozostałe kompetencje należą do zarządzającego. Majątek również jest podzielony, 

do samorządu należy część infrastruktury lotniskowej, przede wszystkim płyta lotniskowa, strażnica, 

którą wykonaliśmy dla straży pożarnej na lotnisku, natomiast terminal odlotów, systemy nawigacyjne, 

które są niezbędne do zarządzania Portem nie są naszą własnością, są własnością po części Portu 

Lotniczego i również agencji państwowej, Agencji Żeglugi Powietrznej, czyli mamy trzech partnerów  

i musimy się porozumiewać. Jak dotąd Porty Lotnicze nie wywiązują się ze strategicznych decyzji, które 

zapadły podczas komunalizacji tej infrastruktury, ponieważ miały wstąpić do spółki lotniskowej. Spółka 

jest w tej chwili w stu procentach samorządu województwa. Te rozmowy są bardzo zadowalające, które 

przeprowadziliśmy, ponieważ Zarząd Portów Lotniczych jest zainteresowany działalnością Portu, 

utrzymaniem jego działalności i m.in. właśnie to spotkanie odbyło się przed moją wizytą we Lwowie. 

Wyrazili duże zainteresowanie tym kierunkiem dla naszego Portu, jako jeden z wariantów, jedna  

z możliwości rozwijania Portu. Staraliśmy się podczas wizyty we Lwowie znaleźć potwierdzenie, 

przekonać, czy to jest słuszny kierunek, bo należy chwytać takie okazje i sprzyjające okoliczności. 

Zwłaszcza, że tam na miejscu we Lwowie spotkaliśmy zarząd spółki Sprinter, który promował Port 

Lotniczy w Radomiu, promowały się również porty lotnicze z Rzeszowa, Lublina i z Modlina. Bo to był 
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festiwal regionów, gdzie prezentowali potencjalne możliwości różnych połączeń, nie tylko akurat ten 

kierunek się przebił, jako jeden z możliwych. Uważam, że należy oczywiście sprawdzać i taka 

ekspertyza jest w tej chwili przygotowywana. Ona zostanie zaprezentowana. Strategia, którą 

realizowaliśmy w Porcie Lotniczym nie jest też jakąś wydmuszką, czy już nie pamiętam jak to Pan 

Radny nazwał, ale jest to dokument, który prawie w stu procentach został przez nas zrealizowany, 

zwłaszcza w zakresie poprawy infrastruktury lotniskowej. Wydaliśmy na ten cel 16 mln złotych  

w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego, nie dopłacaliśmy do tych inwestycji, a samorząd był 

beneficjentem kwoty tylko 11 mln w Porcie Lotniczym. Proszę to sobie porównać z wydatkami 

Rzeszowa, Lublina, Modlina, Radomia, Olsztyna. To jest kropla w morzu potrzeb. Poza tym również 

pieniądze, które idą na rozwój połączeń też są mikroskopijne w porównaniu z międzynarodowymi 

apetytami innych w kraju regionalnych portów. Ale zgadzam się z radnym, że każda decyzja musi być 

podjęta na podstawie argumentów, analizy SWOT, ekspertyzy, aktualizacji strategii, która jest 

wdrażana, a jest wykonywana również ewaluacja i wtedy Państwu Zarząd przedstawi kierunki i decyzje. 

Oczywiście to, czy mi się podoba Lwów, czy nie, to jest zupełnie inna sfera, ale przez ekspertów  

i fachowców ten właśnie kierunek jest uznawany za jeden z bardzo interesujących i to są pracownicy 

Portu Lotniczego zarówno w Polsce w Warszawie, jak i Portu Lotniczego we Lwowie, bo spotkaliśmy  

się również. Nasza delegacja spotkała się z dyrektor generalną Portu Lotniczego we Lwowie.  

W tej chwili w regionie lubuskim pracuje legalnie, o czym wiemy wszyscy, bo są zezwolenia na pracę, 

prawie 10 tys. Ukraińców, a mieszkańcy mają też w zdecydowanej większości korzenie z Kresów. 

Mogłyby się też odbywać podróże sentymentalne, czy też nostalgiczne. Natomiast przewoźnik, który 

nas obsługuje od kilku lat – Sprinter – obsługuje właśnie połączenia lotnicze Radom-Lwów, więc myślę, 

że należałoby rozmawiać. Zanim jakiekolwiek decyzje zostaną podjęte, padną tu liczby i konkretne 

wyliczenia, co do też wskaźników. Od razu jak już omawiam Port Lotniczy też chcę powiedzieć,  

że pewne takie wskazania były w strategii, chociażby jak połączenia międzynarodowe Zielona Góra-

Londyn, kraje skandynawskie, ale to należy zweryfikować, przeprowadzić ewaluację, bo wszystko 

należy oczywiście zmierzyć z naszymi możliwościami, z naszym budżetem. W tym roku w strefie naszej 

lubuskiej na Przystanku Woodstock promowaliśmy parki lubuskie, zaparkuj w Lubuskiem, gościliśmy też 

w naszej strefie naszych ambasadorów m.in. znaną aktorkę Joannę Brodzik, razem promowaliśmy 

Deklarację Równości, Równego Traktowania i Tolerancji. Odbyły się konsultacje Planu 

Zagospodarowania Przestrzennego. Wpłynęło 120 wniosków. Procedowanie nad planem odbywa  

się bez żadnych zagrożeń. Ruszyła Lubuska Akademia Rozwoju, w sposób taki zinstytucjonalizowany 

prowadzimy szkolenia. Zgłosiło się do nas bardzo dużo studentów. Prawie 300, w tej chwili mamy  

ich 250, dwie grupy, jednostki samorządu terytorialnego oraz przedsiębiorcy, którzy z wielkim 
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zainteresowaniem uczestniczą w tych zajęciach, również radni. 19 lipca Zarząd przyjął Plan inwestycji 

priorytetowych i warunkowych w ochronie zdrowia. Mamy pozytywną już opinię po przyjęciu przez 

Zarząd tych priorytetów. Mamy pozytywną opinię w zakresie budowy radioterapii w Gorzowie 

Wielkopolskim i Centrum Matki i Dziecka w Zielonej Górze. No i sprawy ZiT-u, i przyspieszeń to już 

omówiłam. Odbył się też w tym czasie Międzynarodowy Festiwal Folkloru, gościliśmy z Indii, Maroka, 

Indonezji, z całego świata praktycznie gości. Poświęcamy sporo uwagi dziedzictwu kulturowemu.  

37 mln przeznaczyliśmy na innowacyjne technologie informacyjne. Nowe kwalifikacje, nowy program,  

z którego skorzysta 320 osób, przeznaczyliśmy na ten cel 1mln złotych naszego dofinansowania - Nowe 

kwalifikacje, nowe perspektywy. Zarząd przyjął założenia polityki młodzieżowej województwa 

lubuskiego. Zarząd 1 sierpnia podjął uchwałę w sprawie powołania Lubuskiej Rady Seniorów. 

Wyznaczyliśmy też kierunki. To jak już mówiłam w Szczecinie przede wszystkim debata na temat 

ochrony zdrowia, zmiana ustawy wprowadza pewne zagrożenia dla samorządów, nie tylko samorządu 

wojewódzkiego, również powiatowego dla organów prowadzących jednostek ochrony zdrowia, to jest 

tzw. niechciane prawo, a mianowicie samorządy mają prawo dofinansowywać świadczenia w ochronie 

zdrowia. Do tej pory nasze pieniądze przeznaczaliśmy na infrastrukturę, poprawę dostępności, poprawę 

standardów w naszych jednostkach ochrony zdrowia, a może to się tak skończyć, że w przyszłym roku, 

gdy będzie mniejszy budżet, a wiemy, że będzie mniejszy, nie będzie Narodowych Funduszów Zdrowia, 

będzie rewolucja w tym zakresie. Do samorządów mogą ustawić się kolejki o pieniądze na świadczenia, 

na zwiększenie świadczeń w ochronie zdrowia. Na ten temat również poświęciliśmy debatę, która 

odbyła się tutaj u nas z udziałem ekspertów. Jeżeli chodzi o koleje, wniosek w sprawie priorytetów  

w realizacji modernizacji infrastruktury kolejowej jest jak najbardziej zasadny, jeżeli chodzi o połączenie 

Czerwieńsk-Poznań i ta inwestycja jest zaplanowana wśród naszych priorytetów. Są te trzy inwestycje: 

na północy modernizacja linii kolejowej 203, na południu linia kolejowa łącząca Berlin z Wrocławiem 

przez Żagań, Żary, Legnicę i połączenie Zielona Góra-Poznań przez Czerwieńsk. To są te trzy 

inwestycje. W tej chwili prowadzimy negocjacje, ponieważ PLK, która jest beneficjentem i instytucją 

odpowiedzialną domaga się większego dofinansowania. W tamtej perspektywie dofinansowanie 

wynosiło 60%. Wiemy, że były problemy z wydatkowaniem środków na kolej, a przecież nowa 

perspektywa, kolej na kolej. Potężne pieniądze są na inwestycje kolejowe. Staramy się więc tak 

negocjować, żeby jak najwięcej tych zadań na naszych liniach kolejowych wykonać, kupić również tabor 

kolejowy, kolejne szynobusy, które chcemy systematycznie wymieniać, a nie finansować zadań PLK, 

która ma przecież też dostęp do Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko i wiele inwestycji  

w innych regionach, o czym doskonale wiem, finansuje właśnie z pieniędzy krajowych. Chcielibyśmy 

też, żeby na terenie naszego województwa. Będą w tym tygodniu konsultacje programu Morawickiego  
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i mam zamiar też o tym powiedzieć, że region lubuski też ma ważne linie kolejowe, które wymagają 

modernizacji i powinny być w ramach tego programu realizowane. W Połęcku ruszyła nowa kopalnia 

Górnictwa Naftowego i Gazownictwa. Mamy w naszym regionie 69% udokumentowanych złóż ropy 

naftowej i gazu ziemnego, mały Kuwejt można powiedzieć. 5 sierpnia Komisja Europejska zatwierdziła 

nasz program innowacji. O tym, że będzie radioterapia i Centrum Matki i Dziecka to już mówiłam,  

że są pozytywne opinie. Oczywiście dalsze procedowanie, bo teraz koordynatorem jest Minister 

Zdrowia, więc potrzebna jest jeszcze opinia Ministra Zdrowia w tym zakresie. Na bieżąco Komitet 

Monitorujący wprowadza zmiany do uszczegółowienia, do kryteriów. Reagujemy na wnioski, na uwagi. 

Podpisaliśmy umowę z Państwową Wyższą Szkołą Zawodową na korzystanie z Lubuskiego Centrum 

Winiarstwa. Promujemy lubuską kulturę w chmurze. Jest specjalny projekt, zachęcam do odwiedzenia 

e-kultura, gdzie możemy zobaczyć jak wiele się dzieje w naszym regionie. Bo nieraz możemy słyszeć, 

że nic się nie dzieje, jest mało wydarzeń, a jest ich naprawdę bardzo dużo. Ten portal będzie 

rozbudowywany, ponieważ Regionalne Centrum Animacji Kultury już zakontraktowało, pozyskało środki 

finansowe na kolejny projekt w tym zakresie. Ze starostami też ustaliliśmy procedowanie w zakresie 

wspólnego GIS-u. To jest Geodezyjny System Informacji Przestrzennej, którym chcemy objąć całe 

województwo. Udało nam się uzyskać porozumienie z dwunastoma powiatami i za chwilę już ten projekt 

będzie mógł być złożony i zakontraktowany. Samorząd też już uczestniczył w lubuskim Święcie Policji. 

Debatowaliśmy na temat zmian w systemie ochrony zdrowia. Ta kolejna wizyta w Ministerstwie Zdrowia 

odbyła się z osobami, które są zaangażowane w realizację tego przedsięwzięcia. Pozostali posłowie nie 

interesowali się przekształceniem zarówno szpitala, jak i uzyskaniem statusu szpitala uniwersyteckiego. 

Oczywiście im więcej osób zainteresowanych, tym lepiej dla sprawy. Jeżeli się buduje silne partnerstwa 

to rezultaty osiąga się też silne, także bardzo chętnie, jeżeli będzie tylko taka możliwość  

z parlamentarzystami z PiS-u również odbędziemy takie spotkanie. Myślę, że to procedowanie  

w tej chwili już będzie odbywało się szybciej, bo już mamy jasne uwarunkowania nowego stanu 

prawnego w ochronie zdrowia. Szpital uniwersytecki musi mieć 51% udziałów, nie 100, 51%,  

ale samorząd nie może mieć tzw. „złotej akcji”, czyli wpływu na decyzje i na zarządzanie w szpitalu. 

Taką odpowiedź jasno otrzymaliśmy, taka jest zmiana. Jest jeszcze wątpliwość, co do uszczegółowienia 

w programie operacyjnym Infrastruktura i Środowisko, bo tam też nastąpiły zmiany w dostępie  

do pieniędzy z programów krajowych i oczekujemy odpowiedzi pisemnej. Ja chcę mieć pewność, jeżeli 

ja zarekomenduję Państwu rozwiązanie, że taka będzie realizacja. Mamy Plan rozwoju szkolnictwa 

zawodowego, 5 września minął termin składania aplikacji i w tej chwili nowe konkursy zgodnie  

z harmonogramem. Ja już będę skracać. Było też pytanie, ale tu się chwilę zatrzymam o lubuskie, 

polsko-kazachstańskie kontakty. To było forum rządowe, nie przez nas przygotowywane, przez Rząd 
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Polski. Odbyło się 23 sierpnia, uczestniczyli pracownicy na czele z członkiem Zarządu Tadeuszem 

Jędrzejczakiem, więc jeżeli będzie potrzeba to na pewno Pan Tadeusz szczegółowo opowie. Jednym  

z pierwszych wydarzeń, które jest w ramach tej umowy rządowej pomiędzy naszymi rządami, które 

będzie realizowane to jest EXPO, które odbędzie się w Kazachstanie. My chcemy w ramach naszych 

misji gospodarczych sfinansować właśnie udział regionu lubuskiego w EXPO w Kazachstanie. Polsko-

niemieckie rozmowy o współpracy, Rząd Federalny Niemiec jak i Land wydali na Park w Mużakowie  

po 50 mln euro i teraz będą dalej finansować utrzymanie i te umowy właśnie zostały podpisane  

24 sierpnia. W tym wydarzeniu uczestniczyłam razem z Przewodniczącym Sejmiku. Bardzo aktywnie, 

bo jeździliśmy też na rowerach. Lubuscy Paraolimpijczycy już zdobywają medale, także dzisiaj mamy  

w budżecie zmiany, których celem jest zagwarantowanie środków finansowych na takie czeki, które 

dzisiaj wręczaliśmy, a myślę, że będzie ich sporo, ponieważ już otrzymujemy informacje o kolejnych 

medalach, brązowych, srebrnych, jeszcze chyba złota nie mamy, ale jest szansa jutro. Zachęcam  

do oglądania kajakarki, która będzie miała występ 14, o godzinie 14-tej Kamila Kubas z Małomic, 

kajakarka płynie po złoto. O pozytywnej opinii mówiłam. Mamy 13 misji gospodarczych, co budzi już 

dużo emocji, także kryteria będą prezentowane na stronie, oficjalne nabory do wyjazdu. Przede 

wszystkim chodzi o takie rezultaty jak podpisane kontrakty w wyniku tych misji. Będą one realizowane  

w 2017 i 2018, dwa lata. I bardzo dobra informacja dla nas wszystkich, proszę Państwa,  

z inicjatywy Ministra Rozwoju oraz Kultury lubuskie dostało szansę na złożenie aplikacji dla 15 

inwestycji w tym obszarze, w obszarze kultury, w obszarze dziedzictwa kulturowego. Z takim kluczem 

5 inwestycji dla miast prezydenckich, dwie dla Zielonej Góry, dwie dla Gorzowa, jedna dla Nowej Soli, 

pozostałe zebraliśmy informacje z całego regionu i Zarząd podjął decyzję, dla których inwestycji 

będziemy się ubiegać o środki finansowe. Ja szczegółowo dzisiaj nie będę omawiać, ale są to te duże 

projekty, które były już na liście naszych priorytetów, jeżeli chodzi o inwestycje w obszarze kultury, 

tak jak Filharmonia Zielonogórska, Muzeum Ziemi Lubuskiej, Regionalne Centrum Animacji Kultury  

i wiele, wiele więcej. Również w Kostrzynie twierdza, w Krośnie obiekty zabytkowe. Miasta samodzielnie 

wyznaczyły te, na których im najbardziej zależy, co do których są przygotowani. Oczywiście był próg  

2 mln euro, także nie można było brać pod uwagę małych różnych potrzeb. 31 sierpnia w Warszawie                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                   

odbyły się konsultacje Strategii na Rzecz Odpowiedzialnego Rozwoju. U nas odbędą się 15 września.  

O rozmowach dotyczących Portu Lotniczego już Państwu mówiłam. Spotkanie Izby Przemysłowo-

Handlowej, chodzi o kojarzenie na pograniczu firm. Lubuskie eksportuje do 140 państw świata. Mamy 

dużą przewagę eksportu nad importem i to od kilku lat, m.in. dzięki temu, że kapitał niemiecki najwięcej 

u nas inwestuje i mamy możliwość realizacji wielu umów, mamy bliskie kontakty. Mamy  

2 Cuda. Dziękuję również Państwu za aktywność i wszystkim mieszkańcom regionu lubuskiego, 
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ponieważ to ich głosy zadecydowały, że na 7 Cudów Polski, mamy aż 2 lubuskie. Lubuskie promowało 

się we Lwowie, to był Festiwal Partnerstwa Regionów, region śląski, pomorski, wielkopolski, lubuski, 

podkarpacki, łódzki. Myślę, że bardzo dobrze wypadliśmy. Jako region lubuski prezentowaliśmy nasze 

programy, nasze działania. Bardzo intensywna, krótka wizyta, praktycznie dwudniowa. Spotkanie  

z merem, z konsulem, z dyrektor Portu Regionalnego i z organizacjami Polaków, którzy mieszkają, 

działają, pracują we Lwowie. Myślę, że to zaowocuje również na przyszłość współpracą i być może 

właśnie uda się uruchomić to połączenie zwłaszcza, że Sprinter nie lata w weekendy tylko samolot stoi 

w weekendy. Pracodawcy natomiast obradowali w Kłodawie 2 września i tutaj zapoznali się z naszymi 

projektami w zakresie promocji gospodarczej oraz z możliwościami aplikowania w Regionalnym 

Programie Operacyjnym. Bo przypomnę, że 30% całego programu jest bezpośrednio dedykowanych  

dla przedsiębiorców. W tym roku w Strzelcach Krajeńskich podziękowaliśmy wszystkim rolnikom, 

rolniczym rodzinom za tegoroczne plony, a rok był dosyć trudny. Spotkanie z ambasadorem Australii, 

też pierwsze w życiu, dotyczyło współpracy gospodarczej i możliwości realizacji umów i misji. Chodzi 

przede wszystkim o uaktywnienie tej sfery gospodarczej. Ponieważ ambasador jest z pochodzenia 

Polakiem, bardzo go interesują lubuskie historie związane z wielką migracją do Australii i bardzo dużo 

tam spotyka z Ziemi Lubuskiej mieszkańców obecnych w Australii, stąd też mocno się tym 

zainteresował. Ruszyła Baza Pogotowia Lotniczego HEMS. Ma być gotowa do końca października 

tymczasowa baza, a w pierwszym kwartale przyszłego roku już baza stała, na którą się składamy  

z Prezydentem Gorzowa, po 2,5 mln przypomnę. Helikopter już jest kupiony za 29 mln, jeszcze  

ze środków tamtej perspektywy. Dobre spotkanie z Wiceministrem Piotrem Barczyńskim dotyczące 

przekształcenia dalszego, związanego z możliwością uzyskania dotacji o 5 mln wyższej na prowadzenie 

kierunku lekarskiego, bo to nie jest dla samej nazwy, bo nazwę, to możemy sobie szyld zmienić,  

ale chodzi przede wszystkim o dotacje i dostęp do programów krajowych. Również w tym samym dniu 

spotkałam się z prezydentem Stowarzyszenia Wspólnota Polska, bo jak już we Lwowie obiecałam,  

że będę wspierać budowę Domu Polskiego, to od razu to realizujemy. Temat będzie na Konwencie 

Marszałków i ten temat również omawialiśmy. Oglądałam plany budowy Domu Polskiego, no niestety 

Rząd przeznaczył tylko 3 mln na realizację tego projektu, więc trzeba będzie lobbować. Bardzo liczę  

na posłów Prawa i Sprawiedliwości. Bo taki Dom Polski powinien być zbudowany w takim mieście 

polskim, z takimi tradycjami jak Lwów. Od razu podkreślę, że ja nie mam tam korzeni wiec żeby  

nie było, że sobie lobbuję. Dziękuję bardzo Państwu za uwagę. Myślę, że na większość tych najbardziej 

kontrowersyjnych interpelacji udało mi się odpowiedzieć. Oczywiście, jeżeli chodzi o drogi to wymaga 

pisemnego przygotowania, bo to są dosyć szczegółowe. Jeżeli chodzi o Ośrodek Doradztwa Rolniczego 

– tak został przekazany, 20 sierpnia. Jeszcze nie było rozmów, co do rozliczeń. Takie są planowane. 
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Centra Usług Medycznych, to wyjaśnię, jak jest w kryteriach dostępu i dlaczego akurat nie mogą 

korzystać. Jeżeli chodzi o CBA, to Pan Radny Wołowicz się pytał. Jeszcze jak widać rezultatów nie ma, 

ale my mamy w tym roku nie tylko CBA, mamy 26 kontroli podobnych instytucji na trzy litery.  

W ubiegłym roku było znacznie mniej, bo przez cały rok 31, a w tym roku, tylko w pierwszym półroczu 

26, także Państwo wybaczycie jak nieraz trudno jest się spotkać, bo wiem, że radni nieraz narzekają,  

że zmieniam termin. Mój kalendarz musi być bardzo elastyczny, bo jednak należy w pierwszej 

kolejności udzielać informacji organom kontrolującym. Kontrole uczą nas, to w ramach nadzoru bardzo 

często wnioski można już w trakcie kontroli wdrażać i nie gniewamy się na kontrolujących, a wręcz 

przeciwnie rozmawiamy, nawet CBA chce być u nas dłużej jeszcze o 3 miesiące. Chyba im się podoba. 

Dziękuję bardzo. 

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik  

nr 16 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. Czy Państwo 

Radni mają pytania? Pan Radny Kościk ma pytanie, Pani Radna Gośniowska-Kola, Pan Radny 

Balcerzak. Bardzo tylko proszę o krótkie pytanie.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tym razem sprawnie, a w zasadzie chcę 

odnieść się do tego, co Pani Marszałek przed chwilą powiedziała. Jeżeli chodzi o Strategię Portu 

Lotniczego, ja się bardzo cieszę, że realizujemy ją w zakresie inwestycji, ale myślę, że zgodzimy  

się, albo się nie zgodzimy, że nie realizujemy jej albo nie udaje się osiągnąć tych wskaźników, jeżeli 

chodzi o liczbę podróżnych i o połączenia. I to jest taka rozmowa, czy szklanka jest do połowy pusta, 

czy pełna? Pani Marszałek, ale chciałbym, ponieważ to zostało zaprotokołowane, podoba mi się Pani 

uszczypliwość, że powiedziała Pani, że parlamentarzyści PiS-u nie interesują się przyszłością 

województwa, uszczypliwość mi się podoba, a nie teza, ponieważ są nieobecni na posiedzeniach. 

Chciałbym rozszerzyć tą Pani tezę, ponieważ dzisiaj nie ma żadnego parlamentarzysty województwa 

lubuskiego. Tak jak mówię to zostało zaprotokołowane. Był, co prawda Pan Senator Dowhan przez 

chwilę, być może pojawił się tylko żeby pokazać, że przeżył wczorajszą klęskę Falubazu, tego nie wiem. 

Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Mimo 

wszystko proszę o pytania, bo prosiłem o pytania do tej informacji.  
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Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Ja chciałam też wrócić  

do kwestii połączeń ze Lwowem. Wydaje mi się wątpliwe takie uzasadnienie, bo nie jest żadnym 

odkryciem to, co powiem, że obecna sytuacja na Ukrainie, stan zagrożenia i stan wojny, nie powoduje 

takiego optymizmu, jaki tu usłyszałam i planowanie podróży sentymentalnych, czy emocjonalnych  

w tamtym kierunku, wydaje mi się dużym nadużyciem. Poza tym, jeżeli mielibyśmy nakłaniać ludzi, 

którzy mają korzenie z tamtych województw lwowskie, tarnopolskie, czy sąsiednie, to są ludzie, którzy  

w większości nie mieszkali we Lwowie, tylko w dawnych tych województwach, na tym obszarze. Wydaje 

mi się, że jest to marne uzasadnienie, jeżeli chodzi o wznowienie takich połączeń. Pewnie Państwo 

wiedzą o tym, że we Lwowie jest spokojnie, to nie znaczy, że jest bezpiecznie. Także połączenia  

do Lwowa nie gwarantują także rozwoju turystyki, dlatego, że połączenia z lotniska we Lwowie, które 

jest oddalone od miasta, nie ma tam żadnego zapewnienia o zorganizowany transport dla grup 

turystycznych. Wiem to z własnego doświadczenia. Poza tym chciałabym żebyśmy wszyscy 

przypomnieli sobie, od kiedy funkcjonuje lotnisko przejęte i współfinansowane przez Urząd 

Marszałkowski, i przeliczyli sobie kwotę. To, że mamy kolejną debatę, kolejne zastanawianie  

się i poszukiwanie, to proszę sobie po drugiej stronie zważyć, za jaką cenę. Dziękuje bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo bym prosił 

Panie Radny o pytanie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Pani Marszałek, krótkie pytanie. Służba 

zdrowia, nabór na 2016, 2017. W Polsce wiem, że jest taki przydział 3,5 tys. do naboru na rok 

2016/2017, w Niemczech jest 10 tys. z tym, że przy naszym naborze i przy szkoleniu lekarzy, nasi 

lekarze wychodzą z Polski do Niemiec. Jak wiemy mnóstwo przyjeżdża z krajów afrykańskich. Proszę 

Pani, czy jest limit dla naszej uczelni służby zdrowia w zakresie studiów medycznych na rok 2016/2017? 

To pytanie krótkie. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zanim Pani Marszałek 

oddam prawo odpowiedzi, to tylko odniosę się do problemu Lwowa, w którym byłem w 1968 roku  

i w 2004 roku dwukrotnie pociągiem, bo nigdy nie odważyłbym się, tam są moje korzenie, jechać tam 

samochodem i koszmar przekraczania pociągiem i poruszania się po Lwowie mówi, że jeżeli do Lwowa 

to tylko samolotem, chyba, że ktoś we Lwowie nigdy nie był. Bardzo proszę Pani Marszalek.   
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Odpowiadam na pytanie Pana Radnego, 

tak mamy limit. Na pierwszym roku ten limit wynosił 60 miejsc. Od 1 października 2016 rok ten limit jest 

dwukrotnie wyższy, ale 60 miejsc dodatkowych. Są to miejsca płatne, no nie zaoczne, bo nie ma na 

medycynie zaocznych, można powiedzieć wieczorowe, ale to są odpłatne, czyli na pierwszym roku 

teraz startuje 120 studentów plus tych 60, którzy będą kontynuować na drugim roku naukę.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Zatem 

zamykamy ten punkt. Szanowni Państwo, Drodzy Goście około 13:00 zorganizujemy przerwę, zatem  

za 10 min., ale jeśli Państwo pozwolą to jeszcze chciałem poinformować, że na serwerze dla radnych 

zostały zamieszczone informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej na lata 2007-2013 i 2014-2020. Na sali są dyrektorzy za to odpowiedzialni. Chciałem 

zapytać, czy poza tymi informacjami, które tutaj przekazano i informacją na piśmie, którą dostarczono, 

czy są jeszcze jakieś pytania, uwagi na ten temat? Ja tylko powiem o tym, że będę występował do Pani 

Marszałek, byśmy się zastanowili, by ten temat na którejś z sesji tegorocznych, być może  

na zakończenie, został omówiony kompleksowo, tak byśmy nie rozpoczynali dyskusji o stanie 

wdrażania programów w związku z artykułem w ważnej gazecie, tylko byśmy ustalili jakieś jasne okresy, 

w którym ocenimy siebie, ocenimy w odniesieniu do innych województw jak to wygląda. I będziemy taką 

krótką debatę na ten temat przeprowadzali, ale chciałbym prosić o cierpliwość i uzgodnienie tego  

z Panią Marszałek, tak żeby to było dla obu stron korzystne. Jeśli nie ma zapytań, jest Pani Radna 

Gośniowska-Kola.    

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Jeśli można jeszcze 

jedno pytanie. W związku z informacją, że w Zaborze w Centrum Winiarstwa będzie teraz funkcjonował 

departament. Czy dobrze zrozumiałam, że on zostaje przeniesiony z Urzędu Marszałkowskiego  

do Zaboru? Czy zostaje rozszerzony i jeżeli tak, kto tam będzie zatrudniony? Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę Pani 

Marszałek.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: W Lubuskim Centrum Winiarstwa cały 

czas jest Wydział Promocji, odkąd został obiekt oddany. Daty dokładnie w tej chwili nie pamiętam,  

ale to pisemnie Pani odpowiem. Jeżeli chodzi o zakres, jest on zgodny z projektem, który został 

zrealizowany. Jest regulamin, który przekażemy również i porozumienie z Państwową Wyższą Szkołą 
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Zawodową, od której dzierżawimy teren pod ten obiekt. Ja wiem, że Agencja Nieruchomości Rolnych 

się interesuje tym tematem, ale mogą się bezpośrednio nas zapytać. My udzielimy wszelkich informacji.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Ja bardzo dziękuję.  

Ja tylko bym chciała wiedzieć jak działa Departament Promocji w Zaborze? A z tego, co wiem,  

jak przejeżdżam i tam często wstępuję, to widzę tam stróża i z tego powodu pytam jak funkcjonuje? 

Może to się w tej chwili zmieniło. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ale może nie 

rozpoczynajmy dyskusji, bo byśmy musieli ustalać, kiedy Pani Radna Gośniowska-Kola jeździ  

i sprawdzać, czy to był stróż, czy też nie, czy może były drzwi inne itd. Ja traktuję to poważnie  

i wszystkich Państwa zachęcam do tego by być na winobraniu 17, jeśli nie mamy innych propozycji, ale 

tak, czy inaczej Pani Marszałek proszę o udzielenie odpowiedzi na piśmie, tak żebyśmy mieli jasność.  

A jutro są organizowane Europejskie Dni Dziedzictwa Kulturowego w Zaborze. Podzielam Państwa 

troskę o ten ważny obiekt, bo to jest kluczowa inwestycja dla naszego województwa i bardzo proszę  

o udzielenie odpowiedzi. 

 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2007-2013 i 2014-2020 stanowią załącznik nr 17 do protokołu.  

 

Punkt 5. 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia za okres 01.01.2016 – 30.06.2016. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest Pan 

Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia i są przedstawiciele jednostek ochrony 

zdrowia. Czy macie Państwo Radni pytania do materiału, który jest załączony do porządku obrad? Jeśli 

nie ma, to rozumiem, że możemy przyjąć to do wiadomości. Też jest materiał dotyczący spółek 

leczniczych i jest na sali również obecny Wojciech Filipczak – Dyrektor Biura Audytu, Kontroli i Nadzoru 

Właścicielskiego. Uwag i pytań na ten temat nie ma. Bardzo dziękuję, zatem przyjmuję, że z akceptacją 

przyjęliśmy udzielone tutaj informacje.  

 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia za okres 01.01.2016 – 30.06.2016 stanowi 

załącznik nr 18 do protokołu. 
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Informacja o sytuacji finansowej podmiotów leczniczych za okres 01.01.2016 – 30.06.2016 stanowi 

załącznik nr 19 do protokołu.  

 

Punkt 6.         

Informacja Zarządu Województwa Lubuskiego o przebiegu wykonania budżetu Województwa 

Lubuskiego oraz informacja o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

lubuskiego za I półrocze 2016 roku.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pełna informacja 

została Państwu przekazana, na komisjach odbyliśmy szczegółową dyskusję, ale Pani Marszałek 

Elżbieta Anna Polak jak słyszałem chciała zabrać głos na temat informacji o przebiegu wykonania 

budżetu województwa lubuskiego. Zostałem poinformowany, o tym, że tą informację musi jednak ocenić 

Komisja Współpracy, a zatem wrócimy do rozpatrzenia informacji Zarządu o przebiegu wykonania 

budżetu po przerwie. Jeśli Pani Marszałek chce przedstawić, a w międzyczasie odbędzie się Komisja  

i ewentualnie po przerwie odbędzie się dyskusja. Bardzo prosimy oczywiście o pewną racjonalną 

skrótowość, tak jak to Pani Marszałek świetnie potrafi.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie Przewodniczący, faktycznie 

postaram się bardzo skrótowo w związku z tym, że ten temat był bardzo wnikliwie omawiany  

na posiedzeniach komisji. W I półroczu wykonaliśmy dochody w wysokości 212 mln złotych, co stanowi 

45% planu. Chciałabym tylko zwrócić uwagę, że mamy bardzo dobre wykonanie, jeżeli chodzi o PIT-y  

i CIT-y. Na plan 76 mln realizacja w CIT wynosi 45,621, co wyraźnie pokazuje wzrost gospodarczy,  

bo CIT płynie do nas od mikro, małych, średnich firm. I podobnie w PIT, też wykonanie wynosi 13,281 

na plan 28 mln. Także na pewno, jeżeli chodzi o te dochody to wykonanie będzie bardzo dobre. 

Natomiast jeżeli chodzi o subwencję ogólną i dotację z budżetu państwa, zwykle w I półroczu jest 

pewien poślizg, ale już teraz widać, po tym okresie wakacyjnym, że pełna realizacja nie jest zagrożona. 

W I półroczu patrząc na strukturę wydatków skupiliśmy się przede wszystkim na kluczowych zadaniach, 

które przed chwilą omawialiśmy, czyli konkursy – 50 konkursów. Środki zaplanowane w ramach 

Regionalnego Programu 730 mln, w I półroczu nie jest to dostateczne zaangażowanie, ale już Państwu 

omówiłam, dlaczego. To ZiT-y, dwa duże ZiT-y, jak również duże projekty systemowe będą miały 

umowy podpisane w II półroczu i to wpłynie na pełną realizację planu. Jeżeli chodzi o priorytety: baza 

Lotniczego Pogotowia – 2,5 mln, środki będą przekazane w II półroczu, inwestycja rozpoczęła  

się z opóźnieniem, ale będzie zrealizowana baza do końca września. Jeżeli chodzi o drogi. Kluczowe 
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zadania to: obwodnica Drezdenka II etap, Rzepina, budowa mostu w Skwierzynie. Te projekty nie  

są zagrożone. Zarząd Dróg Wojewódzkich ma w tej chwili w realizacji 60 zadań. Jest obecny Pan 

dyrektor na sali w razie pytań, natomiast 13 inwestycji złożył natychmiast po naszej rozmowie do oceny. 

Umowy są podpisywane. Będziemy refundować z budżetu już unijnego koszty tych zadań. Radioterapia 

i Centrum Matki i Dziecka po 4 mln przekazaliśmy na dokumentacjęi rozpoczęcie tych inwestycji. 

Promocja gospodarcza, 4 duże projekty, pozytywnie ocenione na kwotę ponad 7 mln, będzie13 misji. 

Teatr w Gorzowie, inwestycja jest realizowana, przez nas monitorowana. Wizytowaliśmy to zadanie, 

razem zresztą z obecnym tutaj Panem Wiceprezydentem, z Panią Radną Anną Synowiec. Piękny 

będzie obiekt, powinniśmy tam odbyć sesję, gdy już będzie zadanie wykonane, ale jeszcze w przyszłym 

roku pozostała nam rewitalizacja wnętrza i środki na ten cel planujemy w budżecie przyszłego roku. 

Akademia Gorzowska, 0,5 mln, umowa podpisana. E-Zdrowie i e-Urząd, umowy niepodpisane. Projekty 

są przygotowane do kontraktacji w II półroczu. Program Młodzież został przygotowany, dzisiaj będziemy 

Państwu prezentować. Drogi lokalne w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich, na 79 mln 

umowy podpisane. Jeszcze są oczywiście nierozliczone, więc wydatków po stronie wydatków nie ma. 

Lubuski Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych złożył 2 duże projekty dofinansowania z Regionalnego 

Programu Operacyjnego, są w trakcie oceny, więc inwestycje się jeszcze nie rozpoczęły. Geodezja  

i gospodarka nieruchomościami, Plan zagospodarowania przestrzennego, wojewódzki dokument jest  

w trakcie realizacji. Zakończyliśmy etap konsultacji, w tej chwili, zgodnie z harmonogramem 

przygotowujemy, procedujemy nad tym dokumentem. Transport kolejowy, dopłacamy do przewozów 

kolejowych kwotę 44,6 mln, co miesiąc przekazujemy należną dotację. Jeżeli chodzi o dopłaty  

do przejazdów autobusowych, mamy w planie 25 mln, wykonaliśmy do końca czerwca dokładnie  

te transze miesięczne, tak jak zakładaliśmy w budżecie. Zabytki, Fundusz Zabytkowy, który 

zaplanowaliśmy w budżecie wynosi 1 mln złotych. Kwota ta została rozdysponowana w trybie konkursu, 

umowy zostały podpisane. Następne, siłownie pod chmurką 100 tys., Mały Mistrz programy nasze 

własne, Umiem pływać 1 mln 800, też jesteśmy po konkursach, pieniądze zostały rozdysponowane. 

Ochrona zdrowia, oprócz kluczowych inwestycji, takich jak radioterapia i Centrum Matki i Dziecka, gdzie 

po 4 mln przekazaliśmy, zostały również podpisane umowy na inwestycje, które będą z naszych 

środków realizowane w Szpitalu w Ciborzu, w Międzyrzeczu 1 mln 400, w Zaborze 1 mln 100. Sama 

wizytowałam, jest realizowana elewacja. Uniwersytet Zielonogórski w tym roku 4 mln na wsparcie 

kierunku lekarskiego. W Wieloletnim Planie Finansowym zapisaliśmy kwotę 6 mln złotych. Ruszyła  

w I półroczu Lubuska Akademia Rozwoju. Spięliśmy projekt rozwoju szkolnictwa zawodowego na kwotę 

170 mln, będzie zakontraktowany w II półroczu, więc wydatków jeszcze po tej stronie nie ma. Jest też 

przygotowany projekt Partnerstwo dla wolontariatu, udało się porozumieć z 17 dużymi podmiotami, 
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takimi jak Okręgowa Rada Adwokacka, jak Hufiec Harcerstwa Polskiego, czy też poradnie, które już 

działają na naszym terenie. Tworzymy 15 poradni młodzieżowych, one będą działały  

w każdym powiecie. Przygotowania do Szpitala uniwersyteckiego to omawiałam. Odbył się też  

w I półroczu Kongres Gospodarczy dedykowany przedsiębiorcom, gdzie zaprezentowaliśmy potencjały 

lubuskiego w zakresie polityki eksportowej. Taka diagnoza potencjału inwestycyjnego została wykonana 

na nasze zlecenie i jest też podstawą przygotowania projektów w zakresie promocji gospodarczej.  

W zakresie promocji regionu podpisaliśmy umowy i przyjęliśmy procedury dotyczące Lubuskiego 

Centrum Winiarstwa. Realizujemy promocję na zewnątrz. W tym roku parków naszych lubuskich 

„Zaparkuj w lubuskim”. To była promocja we Wrocławiu, Poznaniu, we Lwowie, w Bad Muskau  

w Niemczech. Warto wspomnieć też o dużej promocji Teatru gorzowskiego ze sztuką „Bal w operze” 

Tuwima w Teatrze Polskim w Warszawie, połączona z promocją regionu. Jak też Festiwalu Muzyka  

w raju i przedsionku tego festiwalu, który jest realizowany w czasie wakacji w lipcu i sierpniu,  

a był prezentowany w Filharmonii Narodowej w Warszawie, też z olbrzymim powodzeniem, sale pełne 

po 1 500 widzów. W Zaborze też odbywał Festiwal smaków, naszych produktów regionalnych, które  

są nominowane do Perły 2016, rozstrzygnięcie będzie na Polagrze. Tyle z tych najważniejszych, 

pozostałe były omówione w trakcie informacji.  

 

Informacja Zarządu Województwa Lubuskiego o przebiegu wykonania budżetu Województwa 

Lubuskiego oraz informacja o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

lubuskiego za I półrocze 2016 roku stanowi załącznik nr 20 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję  

za lapidarność. Szanowni Państwo, wobec tego ogłaszam około 30 minutową przerwę. Będzie  

ona również czasem na odbycie 2 posiedzeń komisji. Pierwsza Komisja Współpracy w sali 108,  

tuż po zakończeniu Komisja Rolnictwa się zbierze. Proszę wszystkich Państwa Radnych o udział, 

ponieważ poprzednio Komisja Współpracy nie miała kworum. W międzyczasie też to będzie przerwa 

konsumpcyjna. Gości z zewnątrz proszę o wyrozumiałość, cierpliwość. Około 30 min. przerwy i bardzo 

proszę o niezawodne przybycie.      

 

przerwa 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

wznawiam obrady po przerwie. Przed przerwą wprowadzenie zostało przekazane przez Panią 
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Marszałek. Pani Skarbnik będzie w gotowości udzielenia odpowiedzi na pytania dotyczące informacji 

Zarządu o przebiegu wykonania budżetu województwa i kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Województwa Lubuskiego za I półrocze 2016 roku. Czy do przedstawionej informacji 

Państwo Radni mają jakieś pytania, uwagi? Jeśli nie, to przejdziemy do przedstawienia opinii komisji. 

Ewentualnie, jeśli się coś zrodzi, to do tego wrócimy. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu  

i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję.  

O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji 

Wacława Jan Maciuszonka.   

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

Komisji Gospodarki pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki poproszę Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską. 

    

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja Kultury, 

Edukacji, Sportu i Turystyki zaopiniowała sprawozdanie pozytywnie.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Panią Bożenę Krystyną 

Osińską. 
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Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie.  

O przedstawienie opinii Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa poproszę 

Przewodniczącą Komisji Panią Grażynę Dereń.   

 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Grażyna Dereń: 

Opinia pozytywna. Dziękuję. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Prezydium Komisji Rolnictwa jest już obecny? Czy ktoś z członków Komisji Rolnictwa jest 

obecny? 

 

Członek Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Grażyna Dereń: Tak. Zaopiniowane było 

pozytywnie.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze,  

czyli rozumiem, że opinia Komisji Rolnictwa jest również pozytywna. Ja chciałem jeszcze raz powrócić 

do pytania, czy są jakieś uwagi na ten temat, odniesienia? Nie ma, a zatem stwierdzam, że Sejmik 

przyjął informację do wiadomości. Dziękuję bardzo. 

 

Punkt 7. 

Informacja Zarządu Województwa Lubuskiego o przebiegu wykonania planów finansowych  

za I półrocze 2016 roku: 

- instytucji kultury, 

- jednostek ochrony zdrowia, 
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- Wojewódzkich Ośrodków Ruchu Drogowego w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli chodzi o instytucje 

kultury na sesji jest obecny Pan Sławomir Kulczyński – Dyrektor Departamentu Infrastruktury 

Społecznej. Chciałem poprosić o opinię przedstawiciela Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki 

Panią Przewodniczącą Marię Jaworską. 

 

Informacja Zarządu Województwa Lubuskiego o przebiegu wykonania planów finansowych  

za I półrocze 2016 roku instytucji kultury stanowi załącznik nr 27 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

A o opinię Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Informacja odnośnie tych 3 instytucji, 

zarówno kultury, jak i ochrony zdrowia, jak i ruchu drogowego jest pozytywna, jeżeli chodzi o Komisję 

Budżetu i Finansów.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze, dziękuję za taki 

wyprzedzający głos. Bo właśnie w stosunku do jednostek zdrowia tutaj na pytania może odpowiadać 

Pan Dyrektor Wróblewski, który jest obecny. Poproszę tylko Panią Przewodniczącą Komisji Zdrowia  

i Spraw Społecznych o opinię. 

 

Informacja Zarządu Województwa Lubuskiego o przebiegu wykonania planów finansowych  

za I półrocze 2016 roku jednostek ochrony zdrowia stanowi załącznik nr 30 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Opinia pozytywna. 
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Opinia Komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

Opinia Komisji Budżetu i Finansów (pozytywna) stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: I przechodzimy  

do Wojewódzkich Ośrodków Ruchu Drogowego Pan Zdzisław Smoła – Dyrektor Departamentu 

Infrastruktury i Komunikacji jest obecny. O przedstawienie opinii proszę Przewodniczącego Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Informacja Zarządu Województwa Lubuskiego o przebiegu wykonania planów finansowych  

za I półrocze 2016 roku Wojewódzkich Ośrodków Ruchu Drogowego w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp. 

stanowi załącznik nr 33 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

pozytywna.   

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

Opinia Komisji Budżetu i Finansów (pozytywna) stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo  

czy do tych trzech informacji są jakieś pytania? Jeśli nie ma do tych informacji, sprawozdań pytań, 

stwierdzam, że Sejmik sprawozdania przyjął do wiadomości.  

 

Punkt 8.    

Założenia polityki młodzieżowej województwa lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tutaj Pani Marszałek 

Elżbieta Anna Polak chciałaby ponownie młodzieżowe expose wygłosić. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie Przewodniczący, Szanowni Radni. 

Zarząd Województwa przyjął założenia Programu dla młodzieży. Myślę, że warto kilka chociaż minut 

poświęcić na ten temat, ponieważ ten program będziemy wdrażać, a dużo już zrobiliśmy, jako region 

lubuski. Mamy dla Państwa przygotowaną króciutką prezentację, więc myślę, że dobrze by było  

ją przedstawić, tak żebyśmy później wspólnie mogli uczestniczyć w tej kampanii, wspierać realizację 
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tego programu. Jest on niezwykle istotny dla regionu lubuskiego, ponieważ mamy duży odpływ młodych 

ludzi. Spadek studentów wynosi 49% i to nie jest tylko wynik niżu demograficznego. Myślę, że my, jako 

parlament lubuski, powinniśmy dużo więcej zrobić, chociaż tych działań było sporo, m.in. na podstawie 

właśnie takiej rzetelnej diagnozy wyznaczyliśmy kierunki. Młodzi mają głos, od 2014 roku organizujemy 

Sejmik Młodzieżowy i młodzież dyskutuje merytorycznie o bardzo ważnych sprawach, infrastrukturze 

transportowej, o polityce w szkolnictwie zawodowym, o potrzebie autorytetów, których bardzo często 

cytują, ale również Lubuski Parlament Dziecięcy, który organizujemy już od 2012 roku przygotował 

chociażby, dlatego chciałam Państwu to pokazać, bo nie było okazji wcześniej, Kodeks Etyki Radnego. 

Radny powinien być przewidywalny, odpowiedzialny, szczery, uczciwy, otwarty na potrzeby 

mieszkańców i tak dzieciaki właśnie chcą. Myślę, że to jest bardzo dojrzałe i warto taki kodeks nawet 

przyjąć skoro Sejmik Dziecięcy nam rekomenduje. Tacy jesteśmy. Dlatego też postanowiliśmy powołać 

Komisję ds. młodzieży i spraw obywatelskich. Komisja pracuje pod kierownictwem Pani Radnej Anny 

Synowiec, która tam wprowadza śmiałe i nowe rozwiązania. To są założenia programu, my go 

prezentujemy, bo młodzi program muszą napisać sami, a my powinniśmy zrobić wszystko, żeby 

włączyć młodzież do działania i komisja działa. Mamy bogate już doświadczenia, jeżeli chodzi  

o stypendia, 1 500 stypendystów i to nie tylko w zakresie kompetencji kluczowych, które  

są rekomendowane przez ministerstwo, przez Unię Europejską, ale również artystyczne, sportowe, 

motywacyjne, doktoranckie. Chcemy to kontynuować. Wspieramy tworzenie nowych kierunków  

i będziemy nadal wspierać i taki też jest kierunek przyjęty w programie. Do tej pory to prawo, 

psychologia, medycyna, ale też tworzyliśmy bazę. Daliśmy spore pieniądze na rozwój naszych uczelni 

na poprawę infrastruktury. Powstały Parki Naukowo-Technologiczne w Nowym Kisielinie, na północy 

Gorzowski Park, które już działają. Dla młodych ludzi, gdy dyskutujemy, w ubiegłym tygodniu w Łodzi 

miałam okazję o tym rozmawiać z młodymi ludźmi, więc co dla nich jest najważniejsze, pierwsze praca, 

pierwsze mieszkanie, pierwsze dziecko, czyli polityka prorodzinna. Ale też zwyczajnie mówią wprost –  

my chcemy być po prostu szczęśliwi, chcemy mieć dobre życie, a naszym zadaniem, zadaniem 

samorządu jest tworzenie warunków do rozwoju. Mamy więc fundamentalne znaczenie dla przyszłości, 

więc nasza polityka, nasze działania powinny być z wizją, nie to, co tu i teraz robimy, tylko musimy 

wyprzedzać epokę, patrzeć naprawdę daleko, dużo dalej. Dlatego zależało mi żebyśmy nie prześliznęli 

się tylko nad tym tematem, ale chwilę się zatrzymali. My w naszym programie mamy dotacje na 

założenie własnej firmy. Będziemy to realizować. To są chyba najlepiej wydane pieniądze Lubuski 

przedsiębiorca. Młodzi żeby wziąć ryzyko prowadzenia własnej firmy, własnej działalności we własne 

ręce, muszą mieć też pomoc, mentora, autorytet, a w EFS mają do tego szkolenie, biznesplan, analiza 

SWOT, poznają te ryzyka. Również do ich dyspozycji stworzyliśmy inkubatory przedsiębiorczości. 
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Fundusze pożyczkowe i fundusze poręczeniowe, które są bardziej elastyczne, bardziej otwarte niż 

banki, a zaczyna się już tą naukę przedsiębiorczości w Klubach Młodych Wynalazców, takie kluby 

działają przy Parkach, przy uczelniach. Naszym zadaniem jest wspierać ich działalność poprzez 

specjalne granty, bony i staże, praktyki też finansowane w ramach funduszy. Lubuskie też musi być 

atrakcyjne, żeby młodzi ludzie chcieli tu żyć. Musimy wspierać takie inicjatywy, które są rozpoznawalne 

na świecie, są naszą marką, budują też tożsamość, integrują mieszkańców, tak żeby młodzi ludzie 

mogli być kreatywni, odważni, bez kompleksu, mogli się rozwijać i byliby zainteresowani, żeby swoje 

życie właśnie, swoją pracę ulokować w regionie. Na pewno Przystanek Woodstock jest takim miejscem,  

800 tys. młodych ludzi przyjeżdża do regionu i nie tylko po to, żeby posłuchać dobrej muzyki, ale przede 

wszystkim porozmawiać z autorytetami. Bo to młodzi ludzie na Sejmiku nam powiedzieli –  

my potrzebujemy mentorów, my potrzebujemy autorytetów, potrzebujemy solidarności pokoleniowej.  

Na Akademii Sztuk Przepięknych na Woodstocku goszczą prezydenci Polski i Niemiec oraz ważne 

autorytety, gdzie bardzo licznie młodzi ich słuchają. Te działania, które my robimy, adresujemy konkursy 

np. spoty reklamowe, wykonują młodzi ludzie w naszym regionie. Wygrywają konkursy, robią  

to za bardzo małe pieniądze i występują też w tych spotach reklamowych. I co się okazuje, właśnie taka 

produkcja zajmuje pierwsze miejsce, najwyższe lokaty chociażby na międzynarodowych festiwalach 

spotów reklamowych. Przykładem jest film „Zatrzymaj słońce” (prezentacja filmu). Tak jak widać, 

fantastyczni młodzi ludzie, którzy wierzą w to, co robią, no i promocja poprzez sport, to też budowanie 

regionu bez kompleksów, ośmiokrotny Mistrz Polski Stal Gorzów, ośmiokrotny Mistrz Polski Falubaz, 

przykład dla młodych ludzi, 15 tys. na widowni, oni tego bardzo potrzebują, identyfikują się, flagi, 

koszulki. To wszystko razem tworzy taką kolorową tożsamość, ale też taką wiarę w nasz region,  

że my możemy być mistrzami, nie tylko Polski, ba mistrzami świata. Jak widać przykład,  

gdy wręczaliśmy przed chwilą czeki, a będziemy ich wręczać jeszcze więcej, ale żeby wychowywać 

przez sport to nie może być tylko coś na zewnątrz, jakieś puste opakowanie, sukcesy, ale poprawa 

infrastruktury. W regionie bardzo mocno postawiliśmy na własne projekty w tym zakresie, po to, żeby 

też zarazić młodych ludzi modą na zdrowy styl życia, żeby to było marką naszego regionu. Bo przecież 

taka jest też inteligentna specjalizacja regionu, zdrowie i jakość życia. Mamy własne programy Lubusiki, 

program Multi Sport, Wojewódzki Ośrodek Sportu i Rekreacji, Lubuskie Siłownie, ale wychowujemy  

też przez muzykę. Mamy specjalne koncerty dedykowane dla ludzi młodych, za złotówkę. Przyszłość 

zaczyna się dzisiaj, co z tej diagnozy znalazło się w programie. Myślę, że wiele tych działań,  

ja osobiście naprawdę będę rekomendować, żeby finansować, żeby one były, bo one są bardzo ważne, 

ale chyba coś za mało, żeby zatrzymać młodzież skoro jednak odpływa nie tylko z powodu niżu 

demograficznego, chcą studiować na dobrych uczelniach, chcą chodzić do szkoły zawodowej,  
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nie do muzeum. Dlatego jest potrzebna rewolucja w szkolnictwie zawodowym, dlatego te pieniądze 

muszą być bardzo dobrze wykorzystane i ukierunkowane. I w naszych działaniach, naszych 

programach zaplanowaliśmy Partnerstwo dla wolontariatu, 17 partnerów, Uniwersytet Zielonogórski, 

parafie Diecezji Zielonogórsko-Gorzowskiej, Urząd Marszałkowski, harcerze, konsultanci, hospicja, 

Okręgowa Rada Adwokacka, patronat Rzecznika Praw Obywatelskich, Rzecznika Praw Dziecka,  

15 poradni. Młodzi mają problemy. Mamy wysoki wskaźnik samobójstw wśród dzieci i młodzieży. 

Rodzice pracują za granicą i bardzo często młody człowiek nie ma po prostu z kim porozmawiać, 

dlatego ta sieć poradni to jest nr 1 w tym programie, bo musi być instytucja. Oczywiście bardzo ważne 

jest to jak to będzie działało i tu jest potrzeba włączenia się nas wszystkich w tym partnerstwie  

dla młodych ludzi, dla przyszłości regionu. Ja wszystkiego oczywiście tutaj nie pokażę, bo program jest 

naprawdę bardzo dobrze przygotowany. Jest dużo różnych działań, tylko te fundamentalne, 

najważniejsze, rewolucja w szkolnictwie zawodowym, wspieranie oczywiście nowych kierunków  

na uczelniach, ale 170 mln to jest góra pieniędzy. Nie możemy tego zmarnować, to jest partnerstwo 

wszystkich powiatów. 5,5 tys. młodych ludzi odbędzie w ramach tego projektu staże i praktyki, 600 

nauczycieli podniesie kwalifikacje. W każdym powiecie szkolnictwo zawodowe ma się zmienić, to mają 

być nowoczesne laboratoria, nowoczesne miejsca pracy, nowoczesne kreatywne myślenie, stąd też 

kwalifikacje dla nauczycieli. I oczywiście zmiana sprzętu, tak żeby to nie był jakiś muzealny. I jeszcze 

krótko, firmy. Skoro już będziemy mieli absolwentów, będzie specjalny bonus dla przedsiębiorców, 

którzy będą młodych ludzi zatrudniać, bo nie wszyscy są zainteresowani, na rynku chcą już mieć 

doświadczonego z CV, z przebiegiem pracy zawodowej itd. Będą specjalne nagrody i bonusy, 

wyróżnienia dla firm zatrudniających absolwentów. I misje, to już mamy praktycznie przygotowane,  

13 misji Lubuskie wyrusza w świat i  specjalne kryteria dostępu dla młodych firm, które ledwo,  

co powstały, bo często jest bardzo ciężko się przebić młodym ludziom, bo we wniosku należy złożyć 

obroty, dochód, doświadczenie, produkty i koniec, i odpadają firmy młodych ludzi, które dopiero,  

co powstały, bądź działają w inkubatorach. Dlatego będą specjalne kryteria dla młodych i nie tylko  

w tych misjach, specjalne kategorie w innych naszych konkursach, które już są. Kategoria Debiut Roku, 

żeby dać szansę młodym przebić się po nagrodę. Oczywiście realizacja takiego programu i wiele innych 

pomysłów jest możliwa dlatego, że mamy w Urzędzie bardzo młodą kadrę. Średnia wieku 36 lat,  

w moim Gabinecie średnia wieku 33 lata i dzięki właśnie tym młodym ludziom ja jestem przekonana,  

że ten program zrealizujemy z powodzeniem. Prezentację przygotowała Marzena i proszę Państwa  

i z takim przesłaniem kończąc, tylko ci, którzy zaryzykują pójść dalej, przekonają się jak daleko można 

zajść. My musimy dać wiarę młodym ludziom i przekonanie, że mogą tu żyć bez kompleksów i my im 

stworzymy dobre warunki do życia. Dziękuję. 
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Informacja na temat założeń polityki młodzieżowej województwa lubuskiego wraz z filmem stanowi 

załącznik nr 36 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo Pani 

Marszałek. Zatem idziemy dalej. O przedstawienie opinii Komisji doraźnej ds. młodzieży i spraw 

obywatelskich proszę Przewodniczącą Komisji Panią Anną Synowiec, a potem będą pytania 

ewentualnie, jeśli będziecie Państwo mieli. Bardzo proszę Pani Aniu.  

 

Przewodnicząca Komisji doraźnej ds. młodzieży i spraw obywatelskich Anna Synowiec: Komisja 

zaopiniowała pozytywnie. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 37 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Radny 

Klaudiusz Balcerzak się zgłaszał, jako pierwszy. Czy ktoś z Państwa chciałby jeszcze zadać pytania 

albo odnieść się do założeń, które zostały Państwu dostarczone, a Pani Marszałek w tej pięknej 

prezentacji rozwinęła. Na razie nie ma. Bardzo proszę.       

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Pani Marszałek, Drodzy Państwo. W swoim 

życiu przeszedłem wszystko. Od gumowych butów, po szkołę zawodową, technikum, studia. Na jedno 

chciałbym zwrócić uwagę: Żeby ludzie, którzy mają doświadczenie, praktykę, mogli to przekazać 

młodym ludziom. Powiedzieli im, wytłumaczyli, że najważniejszy w życiu to jest zawód. Nie ma Pana 

Marszałka Gawlika, ale ja z nim byłem w Gorzowie w Zespole Szkół Gastronomicznych.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jest Pan Marszałek, 

tylko z tyłu jest. Ale jest. Słucha. Bardzo proszę mówić.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Chciałbym, do Pani Ani Synowiec, żeby  

w środowiskach młodzieży, takich zespolonych szkołach, zaprosić ludzi, którzy w życiu osiągnęli 

sukces. W swoim życiu pracowałem z trzema uczelniami. Co najmniej 50 absolwentów przeszło u mnie 

staże. Za własne pieniądze zakładałem szkoły zawodowe. Wychowałem około 100 absolwentów, bo nie 

było innej możliwości nabycia kadry dla firmy Balcerzak i spółka. Uprzytomnić młodym ludziom. Żużel 

jest rzeczą bardzo ważną, ale zawód jest ważniejszy. Zawód, zawód, jeszcze raz zawód. Studia można 
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zawsze skończyć,  ale jak się ma zawód to się rozwija. Jest gwarancja, że nie będą uciekali  

z lubuskiego. Przepraszam. Jak to ostatnio jest, że z Zielonej Góry samej ubyło 19 tys. młodych ludzi. 

Proszę to zapisać, że to powiedział Balcerzak. Proszę bardzo, służę swoimi doświadczeniami  

i praktyką, żeby do młodzieży trafić i powiedzieć, co jest w życiu najważniejsze. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Cenna inicjatywa.  

Czy ktoś z Państwa Radnych nie chciałby młodym przekazywać swojego doświadczenia, proszę  

o podniesienie ręki do góry. Nie widzę. A zatem rozumiem, że wszyscy jesteśmy, ale Pan Klaudiusz 

Balcerzak ma większe doświadczenie. Warto Pani Przewodnicząca ewentualnie  z tego skorzystać jeśli 

takie, poprzez komisje, propozycje będą trafiały. Rozumiem, że to są wstępne założenia. Komisja 

pracować będzie i prosiłbym być może o rozwinięcie, jak te założenia mają zostać wdrożone, czy też 

upowszechnione, bo to jest chyba ważniejsze. Bardzo proszę Pani Przewodnicząca.    

 

Przewodnicząca Komisji doraźnej ds. młodzieży i spraw obywatelskich Anna Synowiec: Jeżeli 

mogę, ja chciałabym zaprosić wszystkich radnych do współpracy. Komisja doraźna ma członków 

stałych, natomiast nic nie przeszkadza temu, żeby Państwo się pojawiali na posiedzeniach komisji. 

Komisja spotkała się dwukrotnie. Po uchwaleniu komisji przez Sejmik pierwsze posiedzenie, takie 

inauguracyjne, miało miejsce 2 czerwca 2016 r. Oczywiście po wakacjach spotkaliśmy się ponownie.  

Ja zachęcam wszystkich do lektury protokołu komisji, bardzo obszernego. Mamy wnioski i na pewno 

wezmę pod uwagę tutaj prośbę i propozycję Pana Radnego Balcerzaka, w zakresie tego, żeby 

rzeczywiście korzystać i pokazywać młodym ludziom, że w województwie lubuskim można osiągnąć 

sukces. Sama jestem, uważam osobą jeszcze młodą. Przyjechałam do lubuskiego i to jest mój nowy 

dom. Uważam, że perspektywy w tym województwie są dla wszystkich dobre, tylko właśnie zawód  

i wykształcenie zawodowe tutaj u nas w województwie musi być odpowiednio przygotowane  

dla młodych ludzi. W związku z tym my na pewno opracujemy wnioski. Zresztą takie były założenia 

doraźnej komisji, że będziemy badać właśnie sytuację młodych ludzi. Na pewno przygotujemy takie 

oficjalne stanowisko komisji na kolejną sesję. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Pani Radna Gośniowska – Kola. Bardzo proszę.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Odnośnie pracy  

w tej komisji dotyczącej młodzieży. Mam taką prośbę, żebyście Państwo Radni rozważyli taką sprawę, 
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ponieważ bardzo często słyszymy takie ogólniki o tym, że chcemy być szczęśliwi, młodzi, piękni  

i tak dalej. Ja przyznaję się do tego, że nie mam wiedzy na temat, jak działa szkolnictwo zawodowe  

w województwie lubuskim. Znam tylko szkoły zawodowe, które są w pobliżu mojej miejscowości.  

W związku z tym bardzo proszę, aby Pani Przewodnicząca wzięła pod uwagę to, żeby skorzystać  

z doświadczeń wszystkich radnych.  Dlatego, że ciągle poruszamy się w takiej sferze jakiejś wizji, którą 

chcemy tworzyć, ale nie wiemy jak. Po to, żeby mówić o tym, że szkolnictwo zawodowe powinno 

przejść jakieś rewolucyjne zmiany, to najpierw musimy dokonać takiej podstawy – analizy. W jakiej 

kondycji i jak to szkolnictwo zawodowe wygląda, bo jeżeli słyszymy o tym, że będą środki na to, żeby 

szkoły rozszerzały swoją bazę laboratoryjną, odnawiały swoją infrastrukturę i tak dalej. To wszystko jest 

bardzo ładne, tylko zależy nam na czymś innym. Na tym, żeby odtworzyć to, co uczy zawodu.  

W związku z tym moja prośba, aby właśnie Pani Przewodnicząca to wzięła pod uwagę, żeby wszyscy 

radni mogli w dowolnej formie określić to, jaką mają wiedzę na temat tego szkolnictwa z tego terenu, 

skąd pochodzą. Dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Radna Elżbieta 

Anna Polak.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. Szanowni Państwo...  

 

Przewodnicząca Komisji doraźnej ds. młodzieży i spraw obywatelskich Anna Synowiec: Ja mam 

takie wrażenie, przepraszam Pani Marszałek. Ja bym poprosiła, żeby Pani Marszałek może 

rzeczywiście doinformowała wszystkich radnych, jak wygląda kwestia finansowania szkolnictwa 

zawodowego. Szczególnie z uwzględnieniem Gorzowa Wielkopolskiego – inwestycji, jaka będzie 

prowadzona. Zresztą rozmawialiśmy ostatnio na posiedzeniu komisji na ten temat. Inwestycji, jaka 

będzie prowadzona na ulicy Warszawskiej w Gorzowie Wielkopolskim.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ja tylko krótko.  Wielokrotnie prezentuję 

tutaj na sesji i na innych spotkaniach projekt w zakresie szkolnictwa zawodowego. Nad tym projektem 

pracujemy dwa lata. On jest oparty o rzetelną diagnozę, która też jest częścią założeń programu.  

Ja w swojej prezentacji pokazałam konkrety – nie wizje. Konkretne plany, jakie będą realizowane. 

Konkretne przykłady, konkretne działania. Nie jakieś marzenia utopijne. Jest ich o wiele więcej  
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w naszym programie. Natomiast jeżeli chodzi konkretnie o projekt „rewolucji” w szkolnictwie 

zawodowym – bardzo proszę Pana Dyrektora Marka Kamińskiego, ponieważ on jest konkretnie bardzo 

merytorycznie, bardzo szczegółowo przygotowany i jestem przekonana, że może Pan Dyrektor ad hoc 

go omówić bo wielokrotnie go tutaj prezentował.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę Panie 

Dyrektorze Marku Kamiński o zaprezentowanie ad hoc. Bez takiego wnikliwego rozszerzania,  

ale główne elementy. Wskazanie źródeł finansowania również ewentualnie tego. Być może kwoty 

ogólne. Bardzo proszę Panie Dyrektorze.   

 

Dyrektor Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego Marek Kamiński: Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek, Szanowni Państwo. Rzeczywiście wielokrotnie przedstawialiśmy  

na różnych spotkaniach, także tutaj dotyczących kwestii i młodzieży, i gdy prezentowane były elementy 

programu regionalnego – operacyjnego, to ten element szkolnictwa zawodowego był szczególnie istotny 

i ważny, bo też on pochłania znaczą część alokacji. To jest ponad 40 mln euro w priorytecie 8, czyli 

nowoczesna edukacja. Połowa środków na edukację przeznaczona będzie na kształcenie zawodowe. 

Dwa lata temu, gdy program się kształtował to z inicjatywy Konwentu Starostów powstał ten pomysł 

rozwiązań modelowych (systemowych) w obszarze kształcenia zawodowego i tym torem szliśmy. 

Uzyskaliśmy zgodę Komisji Europejskiej na to, aby w trybie pozakonkursowym to przedsięwzięcie 

przeprowadzić i teraz jesteśmy już w momencie właściwie najistotniejszym, bo spłynęły do nas, o czym 

Pani Marszałek dzisiaj już nawet powiedziała, projekty organów prowadzących szkoły zawodowe,  

do naszego departamentu. Rozpoczęliśmy już właściwie ocenę tych projektów. Chcemy do połowy 

października tego dokonać i przystąpić do podpisywania umów. Te projekty są projektami partnerskimi 

organów prowadzących szkoły zawodowe z tzw. otoczeniem społeczno – gospodarczym szkół. Czyli  

to są uczelnie wyższe, organizacje przedsiębiorców i pracodawców, sami przedsiębiorcy, 

stowarzyszenia, które prowadzą także szkoły zawodowe bo takich kilka i to dobrze prosperujących 

stowarzyszeń  mamy w naszym województwie. One też będą partnerami w tym projekcie. Równolegle 

ze wsparciem z Europejskiego Funduszu Społecznego, bo te środki, o których mówię to jest największy 

komponent finansowy, sto siedemdziesiąt kilka milionów zł razem z wkładem własnym beneficjentów. 

Ten wkład własny też wynegocjowaliśmy dość duży udział budżetu państwa, więc organy prowadzące 

szkół wpłacą zaledwie 6,74 % - wkładu dadzą do tych projektów, czyli to jest mało. Przez 6 lat będziemy 

to realizować. Kwoty tych projektów są w takim wachlarzu od 600 tys. – to jest najmniejszy projekt   

do 37 mln – to jest ten największy projekt wśród 23, które będą realizowane. Przedsięwzięcia przede 
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wszystkim wspierające praktyczną naukę zawodu. Tak jak w tej prezentacji Pani Marszałek to Państwo 

widzieliście – te 5,5 tys. staży i praktyk. To jest to minimum, które mamy do osiągnięcia  

we wskaźnikach. Ono będzie zdecydowanie przekroczone, bo w tych projektach, które zgłosili nam 

beneficjenci te liczby są o wiele większe. Będą uruchomione nowe kierunki nauczania. Oczywiście  

po dogłębnej diagnozie sytuacji na rynku pracy. Pani Marszałek wspomniała o tej diagnozie, która była 

przeprowadzana jeszcze przed ruszeniem tego projektu. Ona była właściwie podstawą do starania  

się w Komisji Europejskiej aby to był tryb pozakonkursowy. Teraz wszystkie te projekty są poprzedzone 

diagnozą w poszczególnych obszarach oddziaływania organu prowadzącego. Do wniosku projektowego 

trzeba dołączyć diagnozę stanu i potrzeb szkolnictwa zawodowego, np. w powiecie nowosolskim, 

żagańskim, żarskim i tak dalej. To są wielostronicowe dzieła, tak można powiedzieć. Nowosolski powiat  

przysłał nam dokumentację, tą diagnostyczną, na blisko 600 stron. Czyli to jest naprawdę pogłębiona 

analiza, na podstawie której są zaproponowane formy tej swoistej rewolucji, o której tutaj w prezentacji 

Pani Marszałek była mowa. Także i doskonalenie kadry nauczycielskiej w obszarze kształcenia 

zawodowego, i to w różnej postaci. Od kursów doskonalących, po studia podyplomowe, które będą 

dawały nowe kwalifikacje nauczycielom kształcenia zawodowego, instruktorom kształcenia 

zawodowego, bo to też mogą być biorcy tego wsparcia. Dalej postawiono na wysokim poziomie 

doradztwo zawodowe. Bo często to jest clu tego wyboru zawodu, dalszej ścieżki edukacyjnej,  

czy ścieżki zawodowej dla tych młodych ludzi. Też to jest podstawowe kryterium dostępu w tych 

projektach, aby takie działania w obszarze doradztwa edukacyjno-zawodowego były tutaj 

zaproponowane. Drugim wsparciem są środki z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego.  

Są w mniejszej ilości. Czyli na to wsparcie infrastrukturalne kształcenia zawodowego, ale także one  

są do dyspozycji podmiotów, które są organami prowadzącymi szkoły zawodowe. ZIT gorzowski   

ma wyodrębnione środki. Zarówno na wsparcie infrastruktury, ale także i na działania miękkie  

w obszarze EFS-u. Taki pierwszy już projekt miasta Gorzowa został oceniony, pozytywnie zresztą,  

i od września ruszy wdrażanie na razie pierwszej transzy, to jest około 4 mln zł dla szkół zawodowych 

miasta Gorzowa. Głównie przeznaczony na realizację praktyk i staży tych uczniów  

w przedsiębiorstwach, tak aby ci młodzi ludzie po prostu te realia prawdziwego rynku pracy, 

prawdziwych firm, mogli poznać. Staże i praktyki będą płatne dla uczniów. Jednocześnie  

też pracodawcy, którzy przyjmą uczniów będą mieli zrekompensowane wszelkie koszty pobytu ucznia 

na stażu. To tak pokrótce.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Radna Kucharska 

ma pytanie. Pani Anna Synowiec ma pytanie. Bardzo proszę o pozostanie. 
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Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Ja mam takie pytanie. Może trochę 

szczegółowe, ale dlatego że Pan Dyrektor posiada tak obszerną wiedzę. Byłam w piątek  

na XXV-leciu Okręgowych Izb Pielęgniarskich i istnieje wielka obawa, że nie mamy w  tej chwili młodych 

pielęgniarek, a ten zawód akurat się starzeje. A w świetle tego, co powiedział i zadał pytanie  

Pan Przewodniczący Sejmiku, że wyłączone są z pozyskiwania  środków Centra Studiów Medycznych. 

Więc czy nasze województwo w jakiś sposób zapewnia naukę zawodu pielęgniarek i ewentualnie 

opiekunek środowiskowych dla osób w podeszłym wieku? Czy tylko i wyłącznie Wydział Lekarski 

Uniwersytetu Zielonogórskiego, co ja uważam osobiście, że to jest za mało. Dziękuję bardzo.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: To może jeszcze 

pytanie Pani Ani Synowiec. 

 

Przewodnicząca Komisji doraźnej ds. młodzieży i spraw obywatelskich Anna Synowiec:  

Ja pytania nie mam akurat do Pana Dyrektora. Chciałam się jeszcze krótko wypowiedzieć.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. Przepraszam.  

 

Dyrektor Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego Marek Kamiński: Trudno  

mi się wypowiadać na temat kształcenia pielęgniarek, natomiast zapisy naszego programu mówią,  

że wspieramy kształcenie zawodowe w szkołach tzw. młodzieżowych, czyli nie wspieramy kształcenia 

policealnego, a to jest kształcenie policealne. Często już właściwie na bazie kształcenia dorosłych. 

Mówię o tym projekcie 8.4.1. To nie znaczy, że nie będziemy wspierać tego w ogóle, bo jest działanie 

8.5 – kształcenie zawodowe dorosłych i tam też dwie wymienione przez Pana Przewodniczącego 

interpelacje i w Pani zapytaniu szkoły spokojnie mogą też się o to ubiegać. Z tym, że  ja wiem że one  

są po pewnych przekształceniach te dwa medyki w Zielonej Górze i w Gorzowie, i być może  

te przekształcenia umożliwią im także jeszcze wsparcie w tym projekcie, o którym tutaj mówimy. Jakieś 

rezerwy myślę, że znajdziemy.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak. Ja bym przyłączał 

się do głosu Pani Barbary Kucharskiej, bo one jednak dają wykształcenie średnie w określonych 

zawodach, tzw. około medycznych. Więcej nie ma pytań do Pana Dyrektora Marka Kamińskiego?  

Jeszcze Pan Marszałek Romuald Gawlik.  
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Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Romuald Gawlik: Panie Przewodniczący, Szanowni 

Państwo. Jeżeli chodzi o sprawy zawodu typowo pielęgniarskiego, takie nabory się odbyły i mają 

miejsce formy edukacyjne. To są w naszym Studium zarówno w Gorzowie, jak i w Zielonej Górze. 

Nauka trwa dwa lata. Przy czym teraz aktualnie jeszcze sprawa, to co wspomniał Pan Dyrektor  

Kamiński, odnośnie rozszerzenia, jeżeli takie środki się znajdą i będą formy zainteresowania, a więc 

będzie również forma zaocznego uzupełnienia kwalifikacji. Poza tym jeszcze są, z tego co tutaj już Pani 

Marszałek nawet podpowiadała, są również studia licencjackie na uniwersytecie, jeśli chodzi  

o Uniwersytet Zielonogórski.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę Państwa,  

już widzę Pani Dyrektor. Jeszcze przed Panią oddam Pani Radnej Osińskiej głos. Chce tylko 

przypomnieć, że kształcenie pielęgniarek odbywa się kształceniem licencjackim wyższym. Takie zmiany 

ustawowe w Polsce przyjęliśmy. Bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Bożena Krystyna Osińska: Tak. I to są kształcenia w uczelniach 

państwowych. Natomiast to, o czym Państwo w tej chwili mówicie, są to tak jak Pan Przewodniczący 

zauważył zawody około medyczne. Nie mające związku z ustawą o działalności leczniczej i te osoby  

nie do końca mogą funkcjonować zawodowo w strukturach organizacyjnych ochrony zdrowia. Obok – 

tak. W ZOL-ach, DPS-ach, natomiast na pewno nie w szpitalach. Czyli nie jest to oferta edukacyjna 

uzupełniająca tą potrzebę, o której Pani Radna Kucharska wspomniała, niestety.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jak gdyby to jest 

konsekwencja likwidacji liceów medycznych w Polsce. Być może warto powrócić do przywrócenia 

liceów medycznych i zejścia z kształceniem pielęgniarek na poziom średni. Jeśli nie ma więcej uwag  

to bardzo proszę jeszcze raz Panią Przewodniczącą Annę Synowiec. 

 

Przewodnicząca Komisji doraźnej ds. młodzieży i spraw obywatelskich Anna Synowiec: Ja bym 

chciała podsumować jeszcze. Dziękuję Panu Dyrektorowi  za tą szczegółową wypowiedź. Mamy środki  

i mówimy o konkretach, natomiast ja się nie zgadzam na jedną rzecz, Szanowni Państwo. Zwłaszcza 

tutaj kieruję te słowa do radnych: proszę nie obciążać przewodniczących komisji tym, żebyśmy  

my znajdowali pomysły na to, ja tak odebrałam tą wypowiedź, na to, co zrobić z młodzieżą. Wszyscy 

Państwo startowali ze swoich okręgów. Obiecywaliście pewne rzeczy również młodym osobom.  

Ja czekam na waszą aktywność. Dlatego, że ja, jako przewodnicząca komisji, zgodnie ze statutem, 
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zajmuję się jej organizacją. A jeżeli moja aktywność jest zauważona podczas posiedzeń komisji  

to ja ją traktuję nie jako aktywność przewodniczącej komisji, tylko jako radnej. Radna Województwa 

Lubuskiego. Także kieruję do Państwa prośbę, że pomimo tego, że nie jesteście w Komisji  

ds. młodzieży i spraw obywatelskich również, bo nie zapominajmy o tym, to ja czekam na Wasze 

inicjatywy. Zapraszam.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Ja przypominam Państwu, że 24 października jest tutaj na tej sali Sejmik Młodzieżowy Województwa 

Lubuskiego. Panią Dyrektor Teresę Sekułę proszę ewentualnie, żeby założenia programu 

młodzieżowego przekazać tym wszystkim uczestnikom tego Sejmiku, by oni mogli do tego czasu  

się zapoznać, ewentualnie swoje uwagi na piśmie również wnieść. Obejmujemy dosyć dużą grupę 

województwa, ważną grupę województwa. Szkoły ponadgimnazjalne, więc to są ludzie już na tyle 

dojrzali, że mogą się do tych założeń odnieść. To będą też cenne spostrzeżenia. Wszystkich Państwa 

Radnych proszę o aktywność i ewentualnie o udział w Sejmiku 24 października na tej sali. Jeśli nie ma 

więcej uwag to bardzo dziękuję za odbycie tej dyskusji.  

 

Punkt 9. 

Informacja Lubuskiego Kuratora Oświaty o organizacji roku szkolnego 2016/2017  

w szkołach i  placówkach oświatowych województwa lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Witam po raz kolejny 

Panią Wicekurator Katarzynę Pernal-Wyderkiewicz – Lubuskiego Wicekuratora i proszę  

o przedstawienie informacji o organizacji roku szkolnego 2016/2017 w szkołach i  placówkach 

oświatowych województwa lubuskiego, a potem odbędziemy na ten temat krótką dyskusję. Bardzo 

proszę Pani Kurator.  

Lubuski Wicekurator Oświaty Katarzyna Pernal-Wyderkiewicz: Witam Państwa serdecznie. Witam 

Panią Marszałek i wszystkich Państwa Radnych. Lubuski Kurator Oświaty nadzoruje łącznie 1322 

szkoły, w tym placówki wychowania przedszkolnego – 495, szkoły podstawowe – 341, gimnazja - 185, 

szkoły ponadgimnazjalne – 194 i szkoły dla dorosłych – 108. Łącznie prowadzi nadzór, tak jak 

powiedziałam, nad 1322 szkołami, co nam daje 162.177 uczniów. Ponadto Lubuski Kurator Oświaty 

nadzoruje 28 poradni psychologiczno-pedagogicznych, 14 specjalnych ośrodków szkolno-

wychowawczych, 9 bibliotek pedagogicznych z filiami, 8 placówek kształcenia ustawicznego  
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i praktycznego, 7 placówek doskonalenia nauczycieli, 2 młodzieżowe ośrodki socjoterapii  

i 1 młodzieżowy ośrodek wychowawczy. Zgodnie z posiadanymi danymi, na dzień 1 września naukę  

w pierwszych klasach poszczególnych typów szkół dla dzieci i młodzieży na terenie naszego 

województwa rozpocznie około: szkoła podstawowa – 4.200 uczniów, gimnazjum – 8.775 uczniów, 

szkoły ponadgimnazjalne – 9.211 uczniów. Jeżeli chodzi o kalendarz roku szkolnego 2016/17 – 

jesteśmy już po rozpoczęciu rocznych zajęć dydaktyczno-wychowawczych. Przed nami zimowa przerwa 

świąteczna od 23 do 31 grudnia 2016 r. Ferie zimowe dla naszego województwa od 30 stycznia  

do 12 lutego 2017 r. Wiosenna przerwa świąteczna od 13 do 18 kwietnia 2017 r. Zakończenie zajęć  

w klasach programowo najwyższych w szkołach ponadgimnazjalnych kończących się maturą  

28 kwietnia 2017 r.  I oczywiście ostatnia dobra wiadomość – zakończenie rocznych zajęć dydaktyczno-

wychowawczych w tym roku 23 czerwca 2017 r. Ferie letnie mamy od 24 czerwca do 31 sierpnia 2017 

r. Minister Edukacji Narodowej ustaliła następujące kierunki realizacji polityki oświatowej państwa w tym 

roku szkolnym, tj. upowszechnienie czytelnictwa, rozwijanie kompetencji czytelniczych wśród dzieci  

i młodzieży jako kierunek wiodący. Rozwijanie kompetencji informatycznych dzieci i młodzieży  

w szkołach i placówkach, kształtowanie postaw „wychowanie do wartości” i podniesienie jakości  

kształcenia zawodowego w szkołach ponadgimnazjalnych poprzez angażowanie pracodawców  

w proces dostosowania kształcenia zawodowego do potrzeb rynku pracy. O tym będę mówiła jeszcze 

za chwileczkę, o tym ostatnim punkcie. Natomiast jeżeli chodzi o pierwszy kierunek to już samorządy  

i szkoły poczyniły pewne starania i już odbyło się Narodowe Czytanie. Od 3 września  do 10 września, 

różnie samorządy i szkoły ustalały ten termin, czytana była lektura Quo Vadis. Minister Edukacji 

Narodowej ustanowiła rok szkolny 2016/17 rokiem wolontariatu. Kierunki realizacji zadań z zakresu 

nadzoru pedagogicznego. W zakresie kontroli, kontrole podejmowane przez kuratora oświaty 

przewidziane w planie nadzoru pedagogicznego, przeprowadzane z wykorzystaniem arkuszy kontroli 

zatwierdzonych przez Ministerstwo Edukacji Narodowej, które są dostępne dla dyrektorów na stronie 

MEN, będą się odbywały w następujących zakresach: W publicznych szkołach podstawowych, 

gimnazjach i szkołach ponadgimnazjalnych będzie to prawidłowość organizacji i funkcjonowania 

biblioteki szkolnej. W publicznych technikach i zasadniczych szkołach zawodowych będzie to realizacja 

kształcenia dualnego w ramach praktycznej nauki zawodu, a więc ścisłe powiązanie z pracodawcami  

i z rynkiem pracy. W publicznych przedszkolach i innych formach wychowania przedszkolnego oraz 

oddziałach przedszkolnych w szkołach podstawowych będzie to zgodność z przepisami prawa 

przeprowadzania postępowania rekrutacyjnego do przedszkoli na rok szkolny 2017/18.  W zakresie 

ewaluacji: ewaluacje problemowe w zakresie wymagań ustalonych przez Ministra Edukacji Narodowej – 

w tym roku będzie to 60% wszystkich ewaluacji w roku szkolnym. W szkołach podstawowych, 
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gimnazjach i szkołach ponadgimnazjalnych oraz placówkach kształcenia ustawicznego oraz ośrodkach 

doskonalenia zawodowego i dokształcania, w zakresie wymagań będzie to kształtowanie postaw  

i respektowanie norm społecznych. Szkoła lub placówka wspomaga rozwój uczniów z uwzględnieniem 

ich indywidualnej sytuacji. Ewaluacje problemowe w zakresie wybranym przez Lubuskiego Kuratora 

Oświaty, one wynikają z wniosków, z nadzoru pedagogicznego i będzie to łącznie 40% wszystkich 

ewaluacji w roku szkolnym. A zatem o wiele, wiele mniej niż to było w minionych latach. W szkołach 

podstawowych, gimnazjach i szkołach ponadgimnazjalnych, a także w placówkach kształcenia 

ustawicznego oraz doskonalenia zawodowego będą to następujące wymagania: Procesy edukacyjne  

są zorganizowane w sposób sprzyjający uczeniu się. Szkoła lub placówka organizując procesy 

edukacyjne uwzględnia wnioski z analizy wyników sprawdzianu, egzaminu gimnazjalnego, egzaminu 

maturalnego i egzaminu potwierdzającego kwalifikacje w zawodzie oraz innych badań zewnętrznych  

i wewnętrznych. W roku szkolnym 2016/17 będzie obowiązywało monitorowanie, które będzie 

obejmowało priorytety przedstawione Państwu już przez MEN. A zatem sposób realizacji zadań  

z zakresu upowszechniania czytelnictwa, rozwijania kompetencji czytelniczych wśród dzieci i młodzieży 

w szkole podstawowej i gimnazjum, liczbę uczniów technikum i zasadniczej szkoły zawodowej 

realizujących kształcenie dualne w ramach praktycznej nauki zawodu oraz organizację pracy świetlicy  

w szkołach podstawowych i gimnazjalnych, w tym specjalnych. Szczególny nacisk kładzie  

się na monitorowanie w zakresie właśnie liczby uczniów techników i zasadniczej szkoły zawodowej, 

realizujących kształcenie dualne w ramach praktycznej nauki zawodu. Dotyczy to przede wszystkim 

współpracy szkoły i pracodawców w tym zakresie. Będziemy monitorowali liczbę szkół, które w sposób 

aktywny współpracują z pracodawcami. Jeżeli chodzi o wdrożenie działań na rzecz poprawy efektów 

kształcenia w szkołach województwa lubuskiego, w zakresie planowanych działań Lubuski Kurator 

Oświaty powołał zespół ds. poprawy efektów kształcenia oraz zaprosił do współpracy w tym zakresie 

dyrektorów i nauczycieli lubuskich szkół podstawowych i gimnazjów. W przyszłym roku zwiększy  

się udział również o szkoły ponadgimnazjalne. Na rok szkolny 2016/17 wyznaczonych zostało  

do programu 26 szkół podstawowych i 15 gimnazjów z terenów naszego województwa. Program 

zakłada również w późniejszym czasie włączenie do niego szkół ponadgimnazjalnych, ale tylko tych, 

które osiągają słabe wyniki w zakresie egzaminu maturalnego i egzaminu potwierdzającego kwalifikacje 

w zawodzie. Do współpracy przy realizacji poszczególnych zadań poproszone zostaną również organy 

prowadzące szkoły, Wojewódzki Ośrodek Metodyczny w Gorzowie Wielkopolskim, Ośrodek 

Doskonalenia Nauczycieli w Zielonej Górze, ale również SODiD z Zielonej Góry. Także Państwo 

reprezentujący organy prowadzące również takie zaproszenie do udziału w tym programie dostaniecie. 

Również zaprosimy Państwa do współpracy. Jeżeli chodzi o dotacje to ten slajd ukazuje, jakie jest 
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dofinansowanie w zakresie wychowania przedszkolnego. Są to naprawdę duże kwoty. Stypendia  

i zasiłki szkolne za okres od stycznia do czerwca 2016 roku. Dotacja celowa na wyposażenie szkół  

w podręczniki i ćwiczenia. Wypoczynek letni dla dzieci z rodzin najuboższych, finansowany w całości  

z budżetu państwa. Wyprawka szkolna. Dofinansowanie wypoczynku letniego. Organizacja szkoleń 

doskonalących dla nauczycieli. Bezpieczna i przyjazna szkoła. Program Bezpieczna+ oraz zasiłek 

losowy na cele edukacyjne. W roku szkolnym 2016/17 uczniowie klas I-III szkoły podstawowej zostaną 

wyposażeni  w darmowe podręczniki: Nasz Elementarz lub Nasza Szkoła, oraz podręczniki do nauki 

języka obcego i materiały ćwiczeniowe. Uczniowie klas IV-V szkoły podstawowej oraz klas  

I-II gimnazjum otrzymają w bieżącym roku szkolnym darmowe podręczniki oraz materiały ćwiczeniowe 

do wszystkich przedmiotów. Docelowo w roku szkolnym 2017 podręczniki dla uczniów wszystkich klas 

szkół podstawowych oraz gimnazjów będą bezpłatne. W bieżącym roku szkolnym realizowany jest 

ciągle jeszcze program „wyprawka szkolna”. I zmiany, które już się zadziały, które obowiązują nas  

od 1 września 2016 roku to jest likwidacja sprawdzianu przeprowadzanego w ostatnim roku nauki  

w szkole podstawowej – w klasie VI.  Likwidacja tzw. „godzin karcianych”. Obowiązek szkolny dla dzieci 

od 7 roku życia. Roczne przygotowanie przedszkolne dla dzieci w wieku 6 lat.  Nowe zasady 

wcześniejszego przyjmowania dziecka do szkoły oraz zasady odraczania obowiązku szkolnego,  

tj. art. 16 ustawy o systemie oświaty. I nowe zadania kuratora oświaty, w tym między innymi 

opiniowanie arkuszy organizacji publicznych szkół  i placówek, tj. art. 31. I z tym zadaniem będziemy  

się mierzyć już od 30 kwietnia 2017 roku, kiedy te arkusze organizacyjne będą spływały do Kuratorium 

Oświaty. Zwiększenie wpływu kuratora oświaty w zakresie dotyczącym wyboru dyrektora szkoły  

w postępowaniu konkursowym. I to też się zadziało już od 1 września, art. 36a  ustawy o systemie 

oświaty. W tej chwili będzie 3 przedstawicieli Lubuskiego Kuratora Oświaty w komisjach pracujących 

nad wyborem dyrektora szkół lub placówek. I zmiany obowiązujące od 1 stycznia 2017 r. Oceny pracy  

dyrektora szkoły dokonuje organ sprawujący nadzór pedagogiczny w porozumieniu z organem 

prowadzącym szkołę, tj. art. 6a ustawy o systemie oświaty. Ten zapis nie jest nowością, ponieważ  

te kompetencje po prostu powróciły do kuratoriów oświaty. Dziękuję Państwu serdecznie za uwagę. 

Jeżeli są jakieś pytania – służę. 

 

Informacja Lubuskiego Kuratora Oświaty o organizacji roku szkolnego 2016/2017 w szkołach  

i  placówkach oświatowych województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 38 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

rozpoczniemy na ten temat rozmowę. Pozwólcie Państwo, może niech Pani usiądzie. Wysłuchamy kilku 
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pytań. Pozwólcie, że jako pierwszy zadam pytanie, bo też o tym mówiliśmy na komisji i w ślad za tym 

skierowałem do Pani Kurator pismo, bo do nas radnych są kierowane pytania dotyczące likwidacji 

gimnazjów w Polsce. Ten proces się już rozpoczął. Chociażby w taki sposób, że gimnazja w Zielonej 

Górze zgłosiły wnioski o ich likwidację do organu prowadzącego, że w zasadzie cała Polska dyskutuje  

o likwidacji gimnazjów, a do nas rodzice kierują pytania, jak i od kiedy. Ja skierowałem to pytanie  

do Pani Kurator, ponieważ w szkołach na ten temat jest taka informacja. W jednej szkole mówi  

się o tym, że uczniowie klas IV-VI będą nadal mieli możliwość uczęszczania do gimnazjów i dopiero  

po 3 latach będą gimnazja likwidowane. W innych szkołach zaś mówi się o tym, że już od przyszłego 

roku nie będzie gimnazjów. Są oczywiście problemy rodzinne, bo w ostatnich dniach rozmawiałem  

z uczniem szkoły podstawowej, który od wielu lat przygotowuje się do gimnazjum katolickiego i pytał 

mnie, czy na pewno to gimnazjum pozostanie, ponieważ dokonał takiego wyboru znacznie wcześniej  

i chce chodzić do gimnazjum katolickiego i nie wie, czy to gimnazjum pozostanie, czy też to gimnazjum 

nie pozostanie, a on po prostu taką sobie drogę życiową wybrał wcześniej. Zapytałem organu 

prowadzącego, jakim jest miasto, czy miasto ma jakąkolwiek informację o sprawie likwidacji gimnazjów 

– skądkolwiek. Organ prowadzący, miasto Zielona Góra, nie ma skądkolwiek informacji o likwidacji 

gimnazjów. Ja słyszałem informację Pani Minister, która mówiła o tym, że nie przekazuje precyzyjnych 

informacji po to, żeby nie było na ten temat interpretacji. Ale w tej chwili to jest jeden z bardziej gorących 

problemów już teraz, czyli od rozpoczęcia tego roku szkolnego, bo dotyczy decyzji życiowych rodzin, 

nauczycieli. Bo jeżeli dyrektor gimnazjum w Zielonej Górze zgłosił Prezydentowi Kubickiemu likwidację 

tego gimnazjum to wszyscy nauczyciele już się zastanawiają, gdzie mogą znaleźć pracę i na jakiej 

zasadzie będzie to przebiegało. W szkołach na zebraniach rodziców są przekazywane informacje 

różne. Czyli jedne są takie, że gimnazja będą likwidowane – nie będzie już naboru od przyszłego roku, 

a w innych miastach – i na ten temat mam informacje, nawet stoczyłem taki spór z jedną z mam, gdzie 

na zebraniach nauczyciele mówią o tym, że uczniowie klas IV-VI będą. I pytanie moje polega na tym, 

ponawiam to, bo ja zapytałem Panią Kurator, o to, jak będzie przebiegał ten główny problem oświatowy 

w Polsce? I dostałem odpowiedź, która brzmi: „W związku z Pana prośbą (z pytaniem, czy prośbą) 

przygotowania przez Lubuskiego Kuratora Oświaty pisemnej informacji na temat stanu przygotowań  

do likwidacji gimnazjów, uprzejmie informuję, że lubuski kurator nie prowadzi przygotowań do likwidacji 

gimnazjów. W przypadku przygotowania dokumentów wprowadzających zmiany w systemie oświaty,  

w tym dotyczących wygaszania gimnazjów, Lubuski Kurator Oświaty poinformuje niezwłocznie Państwa 

Radnych i zaprosi do debaty, i konsultacji zaproponowanych zmian.” A zatem na jakiej podstawie 

odbywa się taka debata w szkołach i dlaczego tak różne informacje są kierowane, i jak Państwo chcecie 
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odpowiedzieć tym rodzicom, którzy po prostu są kompletnie dezinformowani na temat stanu likwidacji 

gimnazjów? Bardzo proszę Panią Kurator o odpowiedź.       

 

Lubuski Wicekurator Oświaty Katarzyna Pernal-Wyderkiewicz: Do Lubuskiego Kuratora Oświaty 

nie wpłynęła żadna informacja dotycząca sytuacji w tym anonimowym jakimś gimnazjum w Zielonej 

Górze. Nie mamy takiej wiedzy o tym wszystkim, o czym Pan Przewodniczący tutaj nam relacjonował. 

Tak jak Lubuski Kurator Oświaty  Pani Ewa Rawa napisała, nie prowadzimy przygotowań do likwidacji 

gimnazjów. Nie ma o tym mowy. Wszelkie zmiany jakie są wprowadzane w oświacie, wprowadzane  

są w sposób ewolucyjny. Nie planujemy żadnych takich rewolucji i nie mamy wiedzy jeżeli, chodzi  

o sytuację jakiś niepokojów w szkołach. Prosiłabym, żeby Pan nakreślił, o jakie gimnazjum chodzi  

bo widocznie wie o tym organ prowadzący, natomiast Lubuski Kurator Oświaty nie dostał takich skarg,  

a wręcz przeciwnie. Spotykamy się z życzliwością i przychylnością ze strony rodziców i nauczycieli. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Odpowiadam Pani.  

We wszystkich szkołach podstawowych województwa lubuskiego, we wszystkich gimnazjach  

są zadawane te pytania.  We wszystkich. Pani Radna Chinalska, potem Pani Radna Kucharska, potem 

Pan Radny Kościk, potem Pani Radna Polak. Bardzo proszę.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Szanowna Pani Kurator, jako osoba związana  

z oświatą od zawsze, stwierdzam w sumie tutaj po tych ciągłych zmianach, że najbardziej stałą rzeczą 

w oświacie to jest ciągła zmiana. I jak sprawdziłam, gdzieś od 1999 roku, od momentu tutaj tej reformy 

ministra Handke to główna ustawa zmieniała się co najmniej (oświatowa) 30 razy. Ja już nie mówię  

o tych takich tam częściowych zmianach przepisów, tych drobniejszych. I zmieniało się wszystko:  

system, programy nauczania, siatka godzin, nadzór pedagogiczny. Dosłownie wszystko. I prosimy,  

my tu na dołach pracując w szkołach, prosimy o możliwość spokojnej pracy. Bo nie nadążamy  

z aktualizacją statutów. Nie nadążamy bo trzeba to robić kilka razy w roku. A żeby jeszcze przepis 

dobrze zafunkcjonował w szkole to trzeba go wdrożyć w życie, bo ta nowelizacja statutów to jest jakby 

najmniejszy problem. Jeszcze muszą ludzie wiedzieć, jak się zmieniło prawo i muszą jeszcze to prawo 

stosować. Czyli ten przepis wprowadzony i ta zmiana prawa trochę trwa.  Nie nadążamy czegoś 

zmienić, a już to samo zmienia się na nowo. Co jeszcze dodam. Otóż odnośnie tej zmiany z gimnazjami 

to muszę powiedzieć, że to będzie zmiana w całym systemie edukacji, bo trudno mówić właśnie,  

jak Pan Przewodniczący tu powiedział, w najbliższych latach o spokojnej nauce. Gimnazja wiejskie  

na przykład. Rejon, w którym ja mieszkam i znajduje się wiele gimnazjów na wioskach, one stracą jeden 



51 

 

rocznik uczniów. Większość nauczycieli pracujących to już są nauczyciele w wieku gdzieś 50+.  

W liceach mówią, że ich nie zatrudnią. A w tym wieku nauczyciele z reguły już chcą dopracować 

spokojnie do emerytury. Więc tu jest duży problem, no z zatrudnieniem kadry pedagogicznej, która 

może w skutek tych przemian stracić pracę. Jeszcze jedna sprawa. Pamiętam jak rok temu była tu Pani 

Kurator Oświaty. No pamiętam szkołę w Gorzowie Wielkopolskim, która musiała uruchomić naraz  

w tamtym roku 13 klas pierwszych, 13. Czyli to nie wiem, czy tam na zmianę była praca. Nie wiem,  

co ten Pan Dyrektor zrobił. Na pewno było to dla niego trudne. A w tym roku, wyobrażacie sobie 

Państwo, wypisałam sobie, że na przykład w Zaborze,  w Niedoradzu, w Radnicy nie ma w ogóle 

pierwszych klas. Czyli spadamy ze skrajności w skrajność. Za dużo – za mało. Problemy organizacyjne 

dyrektorów. Naprawdę. To już wiedzą ci, którzy się w tym parają. Także ja bym prosiła. Ja wiem,  

że to nie zależy od Pani Kurator, ale nasz głos może być przekazany dalej dla Pani Minister.  

My naprawdę chcemy pracować rzetelnie, ale prosimy o spokojną pracę i mniej zmian w oświacie,  

bo jest jakby ciągły eksperyment na żywym organizmie, a szkoła naprawdę nie potrzebuje ciągłych 

zmian. Dziękuję bardzo.  

 

Lubuski Wicekurator Oświaty Katarzyna Pernal-Wyderkiewicz: Przekażę jak najbardziej. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Radna Kucharska.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Ja może nieco inaczej. Nie z punktu widzenia 

wykonywanego zawodu, ale mam takie pytanie do priorytetów przyjętych. Tym podstawowym to jest 

rozpowszechnianie czytelnictwa wśród dzieci i młodzieży. Ja tego nie mogę do końca zrozumieć, bo jak 

ja chodziłam do szkoły to nie musieli rządzący nam pokazywać jak się czyta książki i co się czyta, tylko 

mieliśmy program nauczania – obowiązkowe lektury i prowadziliśmy dodatkowe, ponadobowiązkowe 

czytelnictwo. Byliśmy przepytywani przez nauczycieli. Więc tak do końca na rozumiem tego 

powszechnego czytania książek. Czy to nie jest już w programie nauczania? Czy nasze dzieci  

nie muszą się uczyć czytania od podstaw w szkole? Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Pani Kurator  

na to odpowie? 

 

Lubuski Wicekurator Oświaty Katarzyna Pernal-Wyderkiewicz: Tak. To jest w podstawach 

programowych. Oczywiście, ale dodam, że proszę się uzbroić w cierpliwość, bo odnosząc się jeszcze 
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do wypowiedzi Pani Radnej – uczniów ani nie ubywa, ani nie przybywa. Mamy tyle samo w danym 

roczniku, oczywiście problemem jest niż demograficzny, ale te obawy co do siatki godzin pewnie 

zostaną rozwiane po 16 września, kiedy przedstawione zostaną ramowe plany nauczania i podstawy 

programowe. Natomiast w tej chwili pracujemy  dalej z tymi samymi podstawami programowymi. Dalej 

mamy wolność wyboru nad programem nauczania, natomiast priorytet to jest tylko zachęta  

do narodowego czytania i można taką kampanię reklamową w sposób twórczy uprawiać. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. Pani Radna 

Anna Polak, potem Pan Radny Kościk – w tej kolejności.        

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. Ponieważ zapytała  

się Pani w jakim konkretnie gimnazjum, czy w jakiej konkretnej szkole wystąpił problem. My nie wiemy 

co nas czeka w naszym regionie lubuskim. Ale nie tylko w regionie lubuskim. Ja chciałam Pani 

powiedzieć, że moja siostrzenica chodzi do V klasy w szkole w Krakowie. Zadzwoniła do mnie  

i się zapytała – „ciociu ty na pewno wiesz, czy ja będę chodzić do gimnazjum?” A ja nie umiałam  

jej odpowiedzieć, bo naprawdę nie wiem.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Kościk,  

a potem Pan Przewodniczący Surmacz i Pani Anna Chinalska jeszcze raz. Bardzo proszę.          

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk:  Przepraszam. Ja rozpocznę od tego,  

że powiem parę słów o Pani Wicekurator, bo myślę że warto wiedzieć – Pani Wicekurator w czerwcu 

jeszcze nauczała języka polskiego w szkole. Przez szereg lat była dyrektorem szkoły i myślę,  

że od wielu, wielu lat jest pierwszym czynnym, na swój sposób, nauczycielem, który zasilił kadry 

Lubuskiego Kuratorium Oświaty. To wszystko jest ważne, żeby zrozumieć, że to nie jest osoba, która 

gdzieś odleciała jeżeli chodzi o koncepcję i tak dalej, bo zna problemy naszych szkół. Z wieloma, 

powiedzmy też szczerze, decyzjami obecnego Ministra Edukacji, obecnej Pani Minister, nie zawsze  

się zgadzam.  Nie zawsze się zgadzam. Ale żeby Państwa uspokoić, powiem w ten sposób: nikt nigdy 

nie mówił o likwidacji gimnazjów. To jest wygaszenie, nie likwidacja. Przyjacielu drogi,  

bo ja Ci poopowiadam  o Twojej Pani Wiceminister, jakie robiła gafy. Po 1990 roku mamy  

32 nowelizacje ustawy o systemie oświaty. I podobnie, już nie pamiętam, ile Karty Nauczyciela.  

Tak, to trzeba brać pod uwagę. Myślę, że nie ma żadnych PiS dyrektorów gimnazjów, czy szkół 

podstawowych, odnośnie likwidacji i tak dalej. Myślę, że w ogóle poruszamy się w świecie jakiegoś 
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absurdu, jakichś plotek, dezinformacji na razie, i tak dalej. OK, zgadzam się, ministerstwo dzisiaj nie 

odkryło całości koncepcji. Jest zapowiedziane, odpowiadając Pani Marszałek, że Pani siostrzenica 

zdaje się, tak?, pójdzie do gimnazjum po prostu. Pójdzie do szkoły ponadgimnazjalnej, do VII i VIII 

klasy, bo tu już o tych gimnazjach rozmawiamy. A więc to myślę, że bardzo często my rozsiewamy  

te plotki, jakieś dezinformacje i tak dalej. Aniu, odpowiadając Tobie, bo tutaj… No pójdzie do VII i VIII 

klasy szkoły podstawowej. Trzeba słuchać ze zrozumieniem przyjacielu marszałku. Nie pójdzie  

do gimnazjum. Tak jest. Aniu, to nie Pani Minister, choć nie z naszego, że tak powiem nadania, chciała 

likwidować Twoją dobrą szkołę. To nie minister likwiduje szkoły, tak na marginesie, tylko jednostki 

samorządu terytorialnego. I na miły Bóg, a już obciążać ministra za to, że w jednej, czy drugiej wsi nie 

ma chętnych dzieci do szkoły to wierzcie mi Państwo, ja tylko mogę powiedzieć – miejmy nadzieję,  

że program 500+ zatrybi i tam się te dzieci pojawią. I jeszcze jeden argument, moi Państwo, bo nie 

jesteście w tym względzie, ja bym powiedział „honorowi”. Źle się dzieje jak partia dochodzi do władzy  

i nie realizuje swojego programu. Wszyscy trzeszczymy, że bardzo źle i niedobrze. Dobrze, dobrze 

Stasiu – patrz mi prosto w oczy bo to o Twojej partii między innymi mowa. Jak najbardziej. Przypomnę, 

że 25 października PiS szedł z programem wygaszania gimnazjów. To nie jest zaskoczenie. Kochani, 

no uzbrójmy się w cierpliwość i powiedzmy, że jest to pierwsza partia po 1989 roku, która także w tym 

segmencie, „ratujmy maluchy” – przypominam, realizuje swój program wyborczy po prostu. Realizuje  

to, co obiecywała Polakom. Więc może Państwa przekonania mijają się z przekonaniami większości 

Polaków w tej sprawie. Dziękuję.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak. Zanim Panu 

Przewodniczącemu Surmaczowi oddam głos to tylko polemicznie powiem tak, że kiedy w kadencji  

1997-2001 z posłem Kaczyńskim i Maciarewiczem broniliśmy powstania gimnazjów i głosowaliśmy bez 

wątpliwości za powstaniem gimnazjów, a wówczas przeciwko wygaszaniu szkół podstawowych 

występowały Związki Nauczycielstwa Polskiego, a Solidarność zacięcie broniła powstających 

gimnazjów, to wtedy mieliśmy ten plan, który był znany wszystkim. I wiemy o tym, że wygaszanie to jest 

likwidacja, bo tych szkół podstawowych, które wygasiliśmy nie ma w Zielonej Górze. W to miejsce 

powstały gimnazja. Rzecz jest w tym jednak, że ten bardzo ważny proces jest jednak przedmiotem 

spekulacji. Nie ma co tutaj ukrywać. W sytuacji, kiedy dzisiaj kuratorium przejmuje rolę wyboru 

dyrektora to oczywiście szkoły będą się bały mówić o problemach jakie są, ale rodzice niestety o nich 

mówią i docierają do nas. Ja chętnie będę wszystkich rodziców odsyłał do Zbigniewa Kościka, który 

wyjaśni te informacje. Bardzo proszę Pana Przewodniczącego Surmacza.    
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz:  Szanowni 

Państwo, ja bym chciał prosić tylko, żebyśmy mówili z treścią. Dlatego, że po pierwsze, projektów  

w tej sprawie nie ma. To tak jakbyśmy na zapowiedź Pani Marszałek o tym, że ma jakieś plany, 

ogłaszane na przykład w przeddzień 31 grudnia, natychmiast wszczynali dyskusję i mówili  

o niepokojach. O tym, o czym ona jeszcze nawet nie zawarła w projektach ewentualnie,  

czy w koncepcjach przedstawianych publicznie. Owszem dyskutować można, ale wszystkim rodzicom, 

którzy są zaniepokojeni ewentualnie tym, w jaki sposób będzie wyglądał system kształcenia, chciałbym 

polecić częstsze rozmowy z dziadkami w rodzinie i z babciami. Oni pamiętają jak wyglądał system 

kształcenia w 8 klasowej szkole podstawowej. Wielu z nas przecież na tej sali siedzących taki system 

zaliczyło po drodze. Raczej jak były dyskusje na temat właśnie wprowadzenia gimnazjum to nie było 

zbyt optymistycznie zapatrzonych w te działania. Koledzy z Prawa i Sprawiedliwości, proszę – ja teraz 

mówię. Rzadko zabieram głos, ale jak mówię to proszę. Pamiętamy, że też byliśmy sceptyczni jako  

ci ośmioklasiści, absolwenci poprzednich 5-letnich techników, 4-letnich liceów. Czy naprawdę macie  

z tego powodu jakieś poczucie deficytu intelektualnego, że w tamtym systemie byliście kształceni? No 

nie macie. I bardzo dobrze, bo tak jest. W związku z tym naprawdę, jak się ukażą akty normatywne, 

zapowiedź tych ewentualnie już szczegółowych rozwiązań, po 16-tym jest już potwierdzona przez 

ministra, to wtedy będziemy zapraszali kuratora i panią zastępcę kuratora na bardzo precyzyjne, 

szczegółowe rozmowy, dzielenie się swoimi poglądami, bo być może właśnie w toku dyskusji 

wypracujemy lepsze rozwiązania. Dziękuję bardzo.      

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę Panią 

Radną Chinalską, a potem Pan Radny Tadeusz Ardelli jeszcze i Pan Radny Tomczyszyn. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Szanowny kolego Zbyszku, to co ja mówiłam,  

to nie dotyczyło krytyki systemu edukacji danej partii, tylko starałam się przekazać, jak te zmiany nam 

dezorganizują bardzo często pracę. Mówiąc na przykład o tym, że zabraknie jednego rocznika  

w gimnazjach, to rozumiem to tak: będzie 8 klasowa szkoła powszechna. W tej chwili jest 6 klasowa 

szkoła + 3 lata gimnazjum. Czyli mamy 9 lat edukacji na wsi, prawda? A jak będzie powszechna szkoła 

8 klasowa to jeden rocznik z edukacji w gimnazjum wiejskim po prostu wylatuje. Mi nie chodzi  

o niż demograficzny. Mi chodzi o to, że wtedy nauczyciele po prostu nie będą mieli pracy. Bo ta klasa 

kolejna pójdzie już do liceum, a nie będzie w tej klasie tzw. dziewiątej. To tylko tytułem wyjaśnienia. 

Dziękuję bardzo.       

 



55 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pan Radny Tadeusz Ardelli. Potem Pan Radny Tomczyszyn.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Proszę Państwa, Panie Przewodniczący.  

My jesteśmy w punkcie 9 – Informacja Lubuskiego Kuratora Oświaty o organizacji roku szkolnego 

2016/2017. A my o czym rozmawiamy? O jakiejś reformie, która będzie za rok. Rozmawiamy  

nie na temat. Nie na temat. Rozpoczęcie roku szkolnego 2016/2017 nie dotyczy roku szkolnego 

2017/2018. Ja bym prosił skończyć tą dyskusję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny 

Tomczyszyn, potem jeszcze Pan Radny Możejko.  

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Szanowni Państwo, ja nie byłem 

od początku. Nie przysłuchiwałem się tej debacie, ale ja akurat byłem na inauguracji wojewódzkiej roku 

szkolnego 2016/2017 w Przytocznej. Były tam wystąpienia programowe i Pani Kurator Ewy Rawy,  

i Pana Wojewody Dajczaka, i oni tam wyraźnie zapowiadali, i mówili o tej reformie, która nas będzie 

czekać. Stąd też proszę się nie dziwić, że radni są reprezentantami tutaj regionów, głównie 

samorządów. Ale te pytania powstają, bo my jesteśmy na spotkaniach z samorządowcami, Panie 

Tadeuszu - Radny, i tam się pyta. W skali kraju 13 mld zł. 13 mld to tak się wstępnie szacuje, poszło  

z różnych źródeł, i państwowych, samorządowych i tam różnych Funduszy Europejskich, na budowę 

szkół. Tam na szczęście w Przytocznej szkołę podstawową wybudowano, a nie gimnazjum,  

bo niektórzy nie wiedzieli, czy to jest gimnazjum oddawane nowe, które będzie za chwilę zlikwidowane, 

czy nie. To, jakie bogate państwo sobie pozwala, nawet inwestując w strukturę tą taką materialną, 

wyposażenie szkół i tak dalej, 13 mld wyrzucić do kosza. Nie mówię o sprawach organizacyjnych.  

I dlatego jest tu przedstawiciel ministerstwa edukacji i wojewody zarazem, jako zespolony tutaj wydział, 

żeby te sprawy przekazywać. I my o tym jasno mówimy. Ja jestem przeciwko degradacji oświaty na wsi, 

w małych miasteczkach. Bo likwidacja tych niechcianych kiedyś gimnazjów, powstanie  

ich, spowodowało likwidację wielu podstawówek – rzeczywiście rękami samorządowców, a teraz rękami 

samorządowców będą likwidowane właśnie gimnazja. Gimnazja poprzez nieudolną politykę, niestety, 

rządu. Natomiast te 8 klasowe, gdyby była starsza szkoła, to ona powstawała z inicjatywy Władysława 

Gomułki – pseudonim „Wiesław”. Tak z ciekawości, żeby była jasność sprawy. I tyle. Dziękuję bardzo.  
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Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Marszałku. Co Pan zrobił, żeby 

młodzież zatrzymać na wsi, i dzieci. Co Pan zrobił? No co Pan zrobił? Nich Pan powie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Tomasz 

Możejko.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący,  

ale postanowiłem zabrać w tej kwestii głos. Dla mnie wystąpienie Pani Wicekurator jest wystąpieniem 

merytorycznym, ale przede wszystkim wystąpieniem, które powinniśmy sobie wziąć do serca, 

szczególnie komisja oświaty. Dlatego ja nie mówię o względach finansowych i zgadzam się  

tu częściowo z Panem Marszałkiem Tomczyszynem, ile państwo polskie, biedne państwo polskie 

zainwestowało w szkoły. Ale co czeka wszystkich dyrektorów szkół tutaj, jak nasza koleżanka radna, 

która powiedziała, że może być rok bez naboru. Jakie będą zmiany demograficzne, jakie zmiany wśród 

nauczycieli, jakie studia podyplomowe ci nauczyciele będą musieli później skończyć, żeby się 

przekwalifikować? Jaki będzie system szkół, czy wrócimy do 4-letniej szkoły podstawowej, czy 8-letniej, 

gdzie będą te szkoły się znajdować? Ja wiem, że to spadnie na barki samorządów, ale jeżdżąc  

po powiatach i mając dyżury to człowiek wysłuchuje całe litanie, i to w sensie pozytywnym oczywiście, 

problemów które dotyczą lokalnej społeczności. To jest dowóz uczniów. To jest kwestia, że rodzice 

zmieniają miejsce pracy. To jest również poziom nauczania w gimnazjach i szkołach. Na przykład 

liceum w Sulęcinie jest niesamowite. Tam są dwie klasy w każdym pionie po 22-21 uczniów.  

To niemalże taka szkółka. Ja pamiętam, jako radny gminy, nie likwidowałem, tylko przekształcałem 

szkoły wiejskie, które miały więcej uczniów niż liceum w Sulęcinie – jako przykład. Przenosiliśmy 

nauczycieli i uczniów do gimnazjum. Sądzę, że byłoby merytoryczne spotkanie, konieczne w zasadzie, 

z Komisją Oświaty. Może nie sprawozdanie, ale przygotowanie przez tutaj odpowiedni wydział 

informacji, jakie skutki demograficzne przyniesie nam likwidacja gimnazjów, ponieważ to jest fakt.  

Ja osobiście nigdy nie byłem zwolennikiem gimnazjów, nie głosowałem w Sejmie tak jak Pan Poseł 

Czesław Fiedorowicz z kolegami swoimi – posłami różnych partii politycznych 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Właśnie – to różnych. 

Jarosław Kaczyński nie był w mojej partii i Antonii Macierewicz – też głosowali, ale nie byli w mojej 

partii, ale głosowali też za gimnazjami.  
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Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale powiedziałem z kolegami posłami,  

nie z kolegami z jednej partii. Ale kolegami posłami. Natomiast ten system został odwrócony  

i to w sposób negatywny. Dlatego powrót do szkoły 8-letniej i 4-letniej, na przykład liceum 

ogólnokształcącego, jest powrotem całkowicie racjonalnym. To jest kwestia pewnej polskiej tradycji,  

tak samo jak to się wiąże również ze szkolnictwem zawodowym. Tutaj Pan Dyrektor Pająk mógłby  

to potwierdzić, bo jest zastępcą dyrektora w Zespole Szkół Ponadgimnazjalnych, gdzie również 

przygotowują młodzież do zawodu – w mniejszym albo większym stopniu. Ale to jest dostosowanie 

również potrzeb młodzieży i województwa lubuskiego, nie tylko, bo złośliwie mówi się, że młodzież jest 

przyswajana – dobry poziom języków i wyjeżdżają do Niemiec. Tak? Uczniowie gimnazjum również. 

Tam Niemcy im płacą 600-700 euro, później mają tanią siłę roboczą i zostają. Proszę zobaczyć,  

to województwo nie ma już 1 mln 80 tys. mieszkańców. Tak samo jak Gorzów, czy Zielona Góra,  

czy Świebodzin z 32 tys. jeżeli chodzi o gminę spadł tylko do 26 tys. Mimo, że pracuje tam dokładnie 

720 Ukraińców. Czyli ta ilość elementu obcego pod względem naszym – kultury, aczkolwiek bardzo 

nam bliskiego, powoduje, że zmienia się również rynek pracy. I teraz te problemy tutaj są pomijane,  

a Pan Radny Ardelli mówi, że jesteśmy w tym punkcie, w tak ważnym punkcie, jeżeli chodzi  

o przyszłość województwa lubuskiego. Ale ja proponuję, Panie Radny, merytoryczne spotkanie  

z udziałem pracowników kuratorium, z udziałem komisji i zapoznanie Sejmiku, czy to będzie  

w październiku – czy w listopadzie. Czekanie na to, co zrobi tutaj rząd. Jaka będzie ustawa, co zostanie 

wprowadzone w życie. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo. 

Ostatnie głosy. Pani Radna Anna Polak i Pan Radny Edward Fedko i zamykamy dyskusję.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Zgadzam się z Tomkiem Możejko. 

Faktycznie, skoro dyskutujemy tak długo i rozmawiamy, jest tyle wątpliwości, to należałoby taką 

dyskusję przeprowadzić z udziałem przedstawicieli ministerstwa. Nasze pytania nie dotyczą zasady 

realizacji programu wyborczego przez partię rządzącą – absolutnie. Nasze pytania dotyczą, jak będą 

wdrażane te pomysły wyborcze i mamy do tego pełne prawo, ponieważ chcielibyśmy, żeby to było 

przewidywalne. Chcemy się do tego dobrze przygotować, bo samorządy będą realizować  tą reformę  

i jak najbardziej zasadna jest taka debata, takie spotkanie. W celu przedstawienia harmonogramu, 

zasad w jaki sposób ta reforma likwidacji gimnazjów, czy też wygaszania, będzie wdrażana. 

Moglibyśmy też takie stanowisko w przerwie przyjąć bo jesteśmy, myślę dobrze przygotowani, sądząc 

po bardzo merytorycznych wypowiedziach, żeby przygotować – przegłosować jeszcze dzisiaj.      
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Edward 

Fedko 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Proszę Państwa, jak widać, że na oświacie, 

służbie zdrowia się wszyscy znają. Ja tylko chcę przypomnieć tutaj koledze Przewodniczącemu 

Czesławowi, że podczas jakby pierwszego przewodnictwa w Sejmiku zapowiedział, że na każdej sesji 

będzie temat merytoryczny do omówienia – przedstawienia, niekoniecznie będący w kompetencji 

samorządu województwa. Wydaje się, że trzeba by wrócić do tej zasady i to jest między innymi to,  

co powinno być przedmiotem tejże dyskusji. Nie wiem na ile my jesteśmy, czy możemy być w stanie 

przekonać aktualnie rządzących do innych koncepcji. Przypuszczam, że sobie pogadamy i na tym się 

skończy, a wszystko, co się dzisiaj dzieje, a więc przekazywanie instytucji w pewnym sensie podległych 

samorządowi województwa do administracji centralnej, centralizowanie w ogóle samorządów też.  

A najlepiej, żeby była to jedna administracja państwowa, to spowoduje, że  możemy sobie na tym 

Sejmiku popaplać, tylko nic więcej nie będziemy mogli zrobić. Ale póki co, myślę że warto  

by te zawiłości, te szczegóły dotyczące reformy oświatowej omówić. A tak w ogóle, to wydaje się,  

tu apel do koleżanek i kolegów posłów partii rządzącej, że powinniśmy się w końcu zastanowić,  

że pewne rzeczy powinny być świętością. I nie można robić z dnia na dzień reform w tak ważnych 

obszarach, jakim jest między innymi czy oświata, czy służba zdrowia. To powinno być przedmiotem 

naprawdę bardzo głębokiej dyskusji, wypracowania konsensusu i zmiany powinny się odbywać tylko  

i wyłącznie w formie referendum, a nie w formie głosowania w nocy jednej ustawy. Dziękuję.          

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Wysoki Sejmiku, ja spróbuję z Panią Kurator uzgodnić, w którym czasie taka debata na forum Sejmiku 

mogłaby się odbyć. Kiedy rząd przedstawi jednak jakieś propozycje. Natomiast po prostu ja wiem,  

że czasami są i sami tego doświadczamy, sami polemizowaliśmy, że niektóre pytania są niewygodne  

by one nie padały. Ale skoro one do nas padają to my je przekazujemy Pani Kurator – prosimy  

o przekazanie ich dalej. Chociażby tak, żeby na spotkaniu z dyrektorami powiedzieć o tym, jaki jest stan 

dotyczący szkół podstawowych. Natomiast uzgodnimy kiedy i w jakiej formie. Państwa Radnych proszę 

o zebranie ze swoich okręgów informacji – z gmin, czy gminy wiedzą o tym, jakie mają plany i być może 

to będzie pod koniec roku, wtedy kiedy rząd skieruje projekt ustawy przez swoją strukturę i będzie 

można nad jakimś dokumentem debatować. Dziękuję Pani Kurator za cierpliwość. Proszę  

o przekazanie wszystkich uwag. Życzymy Pani powodzenia. Nie chcę sprawdzać biogramu wszystkich 

kuratorów, wicekuratorów, ale chyba wydaje mi się, że większość była nauczycielami, ale rozumiem,  
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że Pani jest tym, który poszedł z marszu, a Pani Rawa chyba nie z marszu?  Ze szkoły. Tak. 

Urzędnikiem. Ale to jej nie dyskwalifikuje. Rozumiem. Ja się czuje też związany z tą szkołą.  

 

Punkt 10. 

Informacja o realizacji Kontraktów Terytorialnych w 2015 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest Pan 

Dyrektor Maciej Nowicki. Bardzo proszę o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa Przewodniczącego Wacława Jana Maciuszonka na ten temat. Jeśli nie ma Pana 

Przewodniczącego to czy wiceprzewodnicząca?  

 

Informacja o realizacji Kontraktów Terytorialnych w 2015 roku stanowi załącznik nr 39 do protokołu.  

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Małgorzata Barbara 

Gośniowska - Kola: Tak. Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy macie Państwo jakieś uwagi do informacji o Kontraktach Terytorialnych w 2015? Nie ma.  

To dziękuję bardzo. Uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. 

 

Punkt 11. 

Sprawozdanie z realizacji Lubuskiej Strategii Ochrony Zdrowia na lata 2014-2020 za okres  

2014-2015. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji jest Pan 

Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia. O opinię poproszę Przewodniczącą 

Komisji Panią Bożenę Krystynę Osińską. 

 

Sprawozdanie z realizacji Lubuskiej Strategii Ochrony Zdrowia na lata 2014-2020 za okres  

2014-2015 stanowi załącznik nr 41 do protokołu.  
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Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy do tej informacji  

są  jakieś pytania Państwa Radnych? Nie ma. Zatem przyjmuję, że Sejmik informację do wiadomości 

przyjął. 

 

Punkt 12. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia aglomeracji Ośno Lubuskie – 

druk nr 299/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny 

nowy Dyrektor Departamentu Środowiska Pan Artur Malec. Bardzo proszę. Tak wygląda nowy Dyrektor 

Departamentu Środowiska. Nowego departamentu – Państwo informację o nowym kształcie, strukturze 

organizacyjnej otrzymaliście. Czy są na ten temat jakieś wystąpienia klubowe? Tomasz Możejko. 

Bardzo proszę.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja do Pana Dyrektora. Może Pan przedstawi 

jednak tą uchwałę. Dlaczego wyznaczamy znowu Ośno Lubuskie? Tak się składa, że powołujemy 

aglomerację, odwołujemy. Kilka słów wstępu – radni Pana poznają. Jako wieloletni Prezes Kostrzyńsko-

Słubickiej Strefy Ekonomicznej na pewno Pan sobie poradzi.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę Panie 

Dyrektorze o wyjaśnienie, dlaczego zmieniamy uchwałę w sprawie aglomeracji Ośno Lubuskie.  

Kto wnioskował? Dlaczego i jakie to ma znaczenie? 

 

Dyrektor Departamentu Środowiska Artur Malec: Pani Marszałek, Panie Przewodniczący, Szanowni 

Radni. Projekt uchwały Sejmiku wyznaczający aglomerację Ośna Lubuskiego, jest to projekt  

tak naprawdę porządkujący, gdyż związany jest z modernizacją i rozbudową oczyszczalni ścieków przy 
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ul. Kolejowej, która to jest przeznaczona do likwidacji. Natomiast gmina chce aplikować o środki 

zewnętrzne na ten cel. Stąd potrzebna jest tego typu uchwała. Uchwały, ta i następne dwie mówiące  

o zmianie granic Sulęcina i Wędrzyna, również mają charakter porządkowy. Związane są z migracjami 

ludności. Stąd dopasowywanie granic w tych obszarach.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja mam pytanie. Ile jest obecnie aglomeracji  

w województwie lubuskim?  

 

Dyrektor Departamentu Środowiska Artur Malec: Jeszcze raz poproszę? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ile jest aglomeracji obecnie w województwie 

lubuskim?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dużo pewnie.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Tak. Dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. Czy są 

jeszcze jakieś pytania? Jeśli nie ma to bardzo dziękuję Panu Dyrektorowi. O przedstawienie opinii 

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy jeszcze są jakieś uwagi, pytania do projektu uchwały? Nie ma. A zatem, wobec braku uwag, 

projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia aglomeracji Ośno Lubuskie – druk  

nr 299/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 
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W głosowaniu wzięło udział 19 radnych. 17 było za, nikt nie był przeciw, 2 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/288/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. zmieniająca uchwałę 

w sprawie wyznaczenia aglomeracji Ośno Lubuskie stanowi załącznik nr 46 do protokołu.  

 

Punkt 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Wędrzyn – druk nr 300/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor Artur 

Malec jest obecny. Czy są w tej sprawie wystąpienia klubowe? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jeszcze jakieś 

pytania? Wiemy z jakich powodów zmieniamy. Nie ma. A zatem projekt uchwały w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Wędrzyn – druk nr 300/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 21 radnych. 20 było za, 1  był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

A zatem Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/289/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Wędrzyn stanowi załącznik nr 50 do protokołu.  
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Punkt 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Sulęcin – druk nr 301/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dyrektor Malec jest 

obecny. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę o opinię Komisji Rolnictwa i Ochrony 

Środowiska Przewodniczącego Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy jeszcze są jakieś 

inne uwagi do treści uchwały? Wobec braku, projekt uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji 

Sulęcin – druk nr 301/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 20 radnych. 20 głosów za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/290/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Sulęcin stanowi załącznik nr 54 do protokołu.  

 

Punkt 14a. 

Podjęcie uchwały w sprawie odwołania członka Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej  w Zielonej Górze – druk nr 329/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na podstawie art. 400f 

ust. 7 ustawy z dnia 27 kwietnia Prawo ochrony środowiska, członków rad nadzorczych wojewódzkich 

funduszy ochrony środowiska i gospodarki wodnej odwołują sejmiki województw. Członkostwo w radzie 
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wiąże z faktem pełnienia określonej funkcji. Zgodnie z regulacją zawartą w art. 400 ust. 2, w skład rady 

nadzorczej wojewódzkich funduszy wchodzą dyrektorzy lub wicedyrektorzy departamentów do spraw 

ochrony środowiska urzędów marszałkowskich. Pismem z dnia 12 września Zarząd Województwa 

poinformował o fakcie rozwiązania z dniem 23 września stosunku pracy z Jerzym Tonderem, który 

przeszedł na emeryturę zasłużoną, i w związku z tym rozpatrujemy tą sprawę. Czy są wystąpienia 

klubowe w tej kwestii? Nie ma. O przedstawienie opinii poproszę Przewodniczącego Komisji Rolnictwa  

i Ochrony Środowiska Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

zapoznała się z projektem uchwały i pozytywnie zaopiniowała go. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma pytania? Nie. Wobec braku, projekt uchwały w sprawie odwołania członka Rady 

Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej  w Zielonej Górze – 

druk nr 329/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 24 było za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/291/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie odwołania 

członka Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej   

w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 58 do protokołu.  

 

Punkt 14b. 

Podjęcie uchwały w sprawie powołania członka Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze – druk nr 323/16. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zgodnie z tymże 

samym, z tą samą regulacją prawną, to miejsce ma zająć Pan Dyrektor Departamentu, Pan Artur Malec. 

Czy są w tej sprawie wystąpienia klubowe? Jeśli nie ma, o opinię poproszę Przewodniczącego Komisji 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś uwagi  

do tego Państwa Radnych jeszcze? Skoro nie ma takich uwag, projekt uchwały w sprawie powołania 

członka Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej  

w Zielonej Górze – druk nr 323/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. Za było 22, przeciw nikt, 1 głos wstrzymujący.  

Zatem Sejmik podjął uchwałę.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/292/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie powołania 

członka Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej   

w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 62 do protokołu.  

 

Punkt 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Pojezierze 

Sławsko – Przemęckie” – druk nr 306/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecny jest 

Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Zasobów Naturalnych, Rybactwa i Rozwoju Wsi Wojciech Kozieja. 
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Czy są jakieś wystąpienia klubowe? Nie ma. O opinię poproszę Przewodniczącego Komisji Rolnictwa i 

Ochrony Środowiska Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś 

dodatkowe pytania Państwa Radnych? Nie ma. Wobec ich braku, projekt uchwały w sprawie 

wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Pojezierze Sławsko – Przemęckie” – druk  

nr 306/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. Za było 22 głosy, przeciw nikt, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/293/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie 

wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Pojezierze Sławsko – Przemęckie” stanowi 

załącznik nr 66 do protokołu.  

 

Punkt 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Bronków – 

Janiszowice” – druk nr 307/16. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji jest obecny 

tenże Pan Dyrektor Kozieja. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę o opinię Przewodniczącego 

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś 

dodatkowe pytania bądź uwagi? Nie ma. A zatem projekt uchwały w  sprawie wyznaczenia obszaru 

chronionego krajobrazu o nazwie „Bronków – Janiszowice” – druk nr 307/16, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. Za 23 głosy, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/294/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie 

wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Bronków – Janiszowice” stanowi załącznik  

nr 70 do protokołu.  

 

Punkt 16a. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Dolina 

Ilanki” –  druk nr 324/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor Kozieja 

jest obecny nadal. Czy są jakieś wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę o opinię Przewodniczącego 

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 



68 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni 

mają jakieś dodatkowe pytania? Nie. Zatem projekt uchwały w sprawie wyznaczenia obszaru 

chronionego krajobrazu o nazwie „Dolina Ilanki” –  druk nr 324/16, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. Za było 22, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr do 73 protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/295/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie 

wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Dolina Ilanki” stanowi załącznik nr 74  

do protokołu.  

 

Punkt 16b. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Rynny 

Obrzycko - Obrzańskie” – druk nr 325/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor Kozieja 

jest obecny na sali. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O opinię poproszę 

Przewodniczącego Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś pytania 

Państwa Radnych do tego projektu? Nie ma. Zatem, wobec ich braku, projekt uchwały w sprawie 

wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Rynny Obrzycko - Obrzańskie” – druk  

nr 325/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć 
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przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 20 radnych. Za 20 głosów, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/296/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie 

wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Rynny Obrzycko - Obrzańskie” stanowi 

załącznik nr 78 do protokołu.  

 

Punkt 17. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom 

samorządu terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie programu pn.: „Lubuskie 

siłownie pod chmurką” na 2016 rok – druk nr 302/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Sławomir Kulczyński. Czy są wystąpienia klubowe  

w tej sprawie? Nie ma. Bardzo proszę o przedstawienie opinii Przewodniczącą Komisji Kultury, 

Edukacji, Sportu i Turystyki Panią Marię Jaworską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia Komisji 

pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy jakieś są inne 

pytania Państwa Radnych? Nie ma. Wobec ich braku, projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego z przeznaczeniem  

na dofinansowanie programu pn.: „Lubuskie siłownie pod chmurką” na 2016 rok – druk nr 302/16, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 18 radnych. Za 18 głosów, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/297/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. zmieniająca uchwałę 

w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego z przeznaczeniem  

na dofinansowanie programu pn.: „Lubuskie siłownie pod chmurką” na 2016 rok stanowi załącznik nr 82 

do protokołu.  

 

Punkt 18. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie utworzenia zespołu zwanego Centrum 

Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego „Medyk” w Zielonej Górze – druk nr 303/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny  

Pan Dyrektor Kulczyński. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii 

proszę Przewodniczącą Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Panią Marię Jaworską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia Komisji 

pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma dodatkowe pytania? Nie ma. Wobec braku, projekt uchwały zmieniającej uchwałę  
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w sprawie utworzenia zespołu zwanego Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego „Medyk”  

w Zielonej Górze – druk nr 303/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 19 radnych. Za 19 głosów, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/298/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. zmieniająca uchwałę 

w sprawie utworzenia zespołu zwanego Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego „Medyk”  

w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 87 do protokołu.  

 

Punkt 19. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie utworzenia zespołu zwanego Centrum 

Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego „Medyk” w Gorzowie Wielkopolskim – druk nr 304/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny  

Pan Dyrektor Sławomir Kulczyński. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. O opinię poproszę  

Przewodniczącą Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Panią Marię Jaworską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Również 

pozytywna opinia Komisji.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania, wątpliwości? Dziękuję uprzejmie. Zatem projekt uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie utworzenia zespołu zwanego Centrum Kształcenia Zawodowego  

i Ustawicznego „Medyk” w Gorzowie Wielkopolskim – druk nr 304/16, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, 
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proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. Za 22 głosy, przeciw nikt, nikt się też nie wstrzymał.  

Zatem Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/299/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. zmieniająca uchwałę 

w sprawie utworzenia zespołu zwanego Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego „Medyk”  

w Gorzowie Wielkopolskim stanowi załącznik nr 91 do protokołu.  

 

Punkt 19a. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Witnica –  druk nr 326/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji jest obecny 

Dyrektor Sławomir Kulczyński nadal. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. O przedstawienie opinii 

proszę Przewodniczącą Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Panią Marię Jaworską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja Kultury, 

Edukacji, Sportu i Turystyki zaopiniowała projekt pozytywnie. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O opinię Komisji 

Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni 

mają jakieś pytania? Skoro nie to projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie 

Witnica –  druk nr 326/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, 
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proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 21 radnych. Za było 21 głosów, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/300/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej Gminie Witnica stanowi załącznik nr 96 do protokołu.  

 

Punkt 20. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2016 rok – druk nr 308/16, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest wciąż 

obecna Pani Skarbnik Józefa Chalecka. Czy w tej kwestii są jakieś wystąpienia klubowe?  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała pozytywnie 

wersję 2. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy do projektu ktoś  

z Państwa Radnych ma jeszcze jakieś pytania, uwagi? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa  Lubuskiego na 2016 rok – druk nr 308/16, wersja 

2, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 21 radnych. Za 20 głosów, nikt nie był przeciw, 1 wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 99 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/301/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie dokonania 

zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2016 rok stanowi załącznik nr 100  

do protokołu.  

 

Punkt 21. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej  Województwa 

Lubuskiego na lata 2016-2029 – druk nr 309/16, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest Pani 

Skarbnik Józefa Chalecka. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę o opinię Przewodniczącego 

Komisji Budżetu i Finansów Pana Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 102 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wątpliwości? 

Nie ma Franciszka Wołowicza… Wobec braku pytań, projekt uchwały w sprawie dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2016-2029 – druk nr 309/16, 

wersja 2, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. Za 18 głosów, przeciw nikt nie był i wstrzymujących 5 głosów. 

Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 103 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/302/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie dokonania 

zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2016-2029 stanowi 

załącznik nr 104 do protokołu.  



75 

 

Punkt 22. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania komisji stałych i Komisji 

Rewizyjnej  – druk nr 305/16, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Tomasz 

Paweł Wontor został wybrany na Wiceprzewodniczącego Sejmiku, a zatem nie może być członkiem 

Komisji Rewizyjnej. W związku z tym odwołujemy Pana Wontora i powołujemy w to miejsce Panią Marię 

Jaworską. Zaszła również zmiana w Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji – Pani Anna Synowiec 

złożyła rezygnację w pracach Komisji. Czy w tej sprawie są jakieś wystąpienia klubowe? Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma jakieś pytania? Jeśli nie, to projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

powołania komisji stałych i Komisji Rewizyjnej  – druk nr 305/16, wersja 2, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

Głosowało 23 radnych. 22 głosy za, nikt nie był przeciw, 1 wstrzymujący.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 105 do protokołu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 106 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/303/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. zmieniająca uchwałę 

w sprawie powołania komisji stałych i Komisji Rewizyjnej stanowi załącznik nr 107 do protokołu.  

 

Punkt 22a. 

Podjęcie uchwały w sprawie przekazania skargi organowi właściwemu do jej  rozpatrzenia – druk 

nr 327/16. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Zbigniew Kościk –  

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej, jest obecny. Wnosił o tą propozycję. Czy są wystąpienia klubowe  

w tej sprawie? Nie. Czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania bądź uwagi? Nie. A zatem projekt 

uchwały w sprawie przekazania skargi organowi właściwemu do jej rozpatrzenia – druk nr 327/16, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  
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i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

Głosowało 24 radnych. 23 głosy za, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 108 do protokołu. 

Stanowisko Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie skargi na działalność 

Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 109 do protokołu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 110 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/304/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie 

przekazania skargi organowi właściwemu do jej  rozpatrzenia stanowi załącznik nr 111 do protokołu.  

 

Punkt 23. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustanowienia „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego”, ustalenia jej wzoru oraz zasad i trybu nadawania oraz noszenia – 

druk nr 310/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Wnioskowałem o to,  

by zmienić treść, między innymi dyplomów, legitymacji, tak by nie odmieniać nazwisk przez przypadki, 

bo dochodziło do czasami dziwnych sytuacji, że zmienialiśmy nazwisko, czy też źle odmienialiśmy 

nazwiska. Będzie po prostu formuła jasna. Czy są w tej sprawie jakieś wystąpienia klubowe?  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 112 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 113 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii  

Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana 

Maciuszonka. 
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Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

pozytywna co do zmiany. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 114 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii  

Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Panią Marię Jaworską. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia Komisji 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 115 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii  

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia 

pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 116 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii  

Komisji Zdrowia i Spraw Społecznych - Panią Przewodniczącą Bożenę Krystynę Osińską. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 117 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: I o przedstawienie 

opinii  Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę Przewodniczącą Komisji Panią 

Grażynę Dereń. 

 



78 

 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Grażyna Dereń: 

Opinia także pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 118 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma jakieś uwagi? Jeśli nie, to projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustanowienia 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”, ustalenia jej wzoru oraz zasad i trybu 

nadawania oraz noszenia – druk nr 310/16, poddaję pod głosowanie.  Kto z Państwa Radnych jest za, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. 23 głosy za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 119 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/305/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. zmieniająca uchwałę 

w sprawie ustanowienia „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”, ustalenia  

jej wzoru oraz zasad i trybu nadawania oraz noszenia stanowi załącznik nr 120 do protokołu.  

 

Punkt 24. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zdzisławowi Józefowi Banaszakowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 311/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Kapituła 26 sierpnia 

zaopiniowała pozytywnie 12 z 17 wniosków. W dniu dzisiejszym Kapituła pozytywnie zaopiniowała  

1 wniosek. Będziemy w kolejności podejmowali uchwały w związku z propozycją Kapituły.  

Czy są wystąpienia klubowe do tej propozycji? Nie ma. Czy ktoś z Państwa ma jakieś uwagi  

do tej kandydatury? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie nadania Zdzisławowi Józefowi Banaszakowi 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 311/16 poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 
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W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. Za 21 głosów, przeciwnych głosów nie ma, 1 osoba się 

wstrzymała.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 121 do protokołu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 122 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/306/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie nadania 

Zdzisławowi Józefowi Banaszakowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”  

stanowi załącznik nr 123 do protokołu.  

 

Punkt 25. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Agnieszce Budych „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 312/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania radnych? Jeśli nie, to kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały  

w sprawie nadania Agnieszce Budych „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – 

druk nr 312/16, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 21 radnych. Za 21 głosów, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 124 do protokołu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 125 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/307/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie nadania 

Agnieszce Budych „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik  

nr 126 do protokołu.  
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Punkt 26. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Janinie Dudek „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 313/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania, uwagi radnych? Nie ma. Kto z Państwa Radnych zatem jest za podjęciem 

uchwały w sprawie nadania Janinie Dudek „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 313/16, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 20 radnych. 20 za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 127 do protokołu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 128 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/308/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie nadania 

Janinie Dudek „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 129 

do protokołu.  

 

Punkt 27. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Stanisławowi Hałko „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 314/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Kto z Państwa Radnych ma jakieś uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie nadania 

Stanisławowi Hałko „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 314/16 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

Głosowało 21 radnych. Za 20 głosów, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 130 do protokołu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 131 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/309/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie nadania 

Stanisławowi Hałko „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik  

nr 132 do protokołu.  

 

Punkt 28. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Tadeuszowi Karpińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 315/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania, uwagi? Wobec braku, projekt uchwały  

w sprawie nadania Tadeuszowi Karpińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 315/16 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. Za 21 głosów, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 133 do protokołu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 134 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/310/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie nadania 

Tadeuszowi Karpińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 135 do protokołu.  

 

Punkt 29. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Małgorzacie Krystynie Korzeniowskiej „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 316/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś uwagi? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie 
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nadania Małgorzacie Krystynie Korzeniowskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 316/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. Za 21 głosów, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 136 do protokołu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 137 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/311/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie nadania 

Małgorzacie Krystynie Korzeniowskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 138 do protokołu.  

 

Punkt 30. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Irenie Kramer „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 317/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania, uwagi Państwa Radnych? Wobec ich braku, projekt uchwały w sprawie 

nadania Irenie Kramer „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 317/16 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

22 głosy oddano. Za 21 radnych, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 139 do protokołu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 140 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/312/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie nadania 

Irenie Kramer „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 141 

do protokołu.  
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Punkt 31. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Urszuli Miarze „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 318/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 142 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Można Panie Przewodniczący? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Jeżeli chodzi o tą odznakę, bo już powiat 

świebodziński podchodził. Przewodniczący Rady Powiatu Świebodzińskiego wystąpił o to, o ile się nie 

mylę, to w tym powiecie były już nadania. Może by jeszcze raz komisja przeanalizowała  

tą kandydaturę? W sprawach różnych już będzie po głosowaniu Panie Radny. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ale, czy są wątpliwości 

do Pani Urszuli? No właśnie. Tu mam wątpliwości, nie wiem, czy to jest Pani Urszula Miar, Miarz, czy… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Urszula Miara.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: No właśnie.  

Te odmiany przez przypadki zawsze mają tą wątpliwość, jak jest właściwe nazwisko. Pan ma 

wątpliwości, tak? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Tak. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli Państwo 

podzielicie wątpliwości Pana Możejki to nie głosujcie Państwo za tą uchwałą. A może chce Pan  

je przedstawić?  
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Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Sądzę, że Pan Zbigniew Kołodziej chce zabrać 

głos w tej sprawie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę. Pan Radny 

Kołodziej chciałby zabrać głos. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Jeśli można. Ja mam zupełnie inne 

odczucia niż Radny Tomasz Możejko. Uważam, że tej osobie należy się to wyróżnienie. Bardzo dużo 

robi dla powiatu świebodzińskiego. Zresztą Kapituła nie miała problemów i jednogłośnie przyjęła  

tą propozycję. Dziękuję.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Chce powiedzieć, że Pan Kołodziej obiecał  

to na sesji Rady Powiatu, tak? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeszcze Pan Edward 

Fedko też chciał coś na ten temat powiedzieć. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Kapituła 

naprawdę bardzo skrupulatnie rozważa każdy wniosek, który jest kierowany. Jest to rzeczywiście trudne 

do zweryfikowania pewnych danych, więc opieramy się o te informacje, które składa wnioskodawca. 

Oczywiście z różnych stron są później pretensje, jak ostatnio na przykład, dlaczego filharmonicy nie 

dostali, czy nie zostali pozytywnie zaopiniowani. My wyrażamy jednoznacznie opinię swoją taką, że jeśli 

we wniosku jest tylko pokazana historia pracy, to za pracę każdy dostaje wynagrodzenie. Natomiast 

odznaka  za Zasługi dla Województwa Lubuskiego jest za szczególne zasługi w różnych obszarach, 

które są z reguły wykonywane społecznie. W związku z tym, tutaj też nie dopatrzyliśmy się niczego,  

co byłoby powodem negatywnej oceny tego wniosku. A przypomnę, że tych wniosków jest dużo, dużo 

więcej niż ostateczna lista, która jest kierowana do Sejmiku. Także, oczywiście to było też, między 

innymi, powodem zmiany zasady głosowania nad tymi kandydaturami, że są to uchwały indywidualne. 

Jeśli Tomek wie o czymś, o czym my nie wiemy, to niech o tym powie, a każdy podejmie już sam 

decyzje. Także bardzo bym prosił Tomek, jeśli masz jakieś inne uwagi to je przekaż. One do Kapituły 

nie trafiły.   
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Kościk. 

Potem Pan Radny Możejko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Przepraszam. Ja uznaję, że sama dyskusja już 

o poszczególnych kandydatach na forum Sejmiku jest trochę żenująca. Te osoby są bardziej, mniej 

zasłużone – działają w swoich środowiskach i taki głos, taki czy inny, zostaje w protokolarzu, i tak dalej. 

Mamy Kapitułę, w Kapitule są przedstawiciele wszystkich ugrupowań i nawet jeżeli mamy jakieś 

odrębne zdanie to wystarczy po prostu powiedzieć. Niech ta dyskusja, taka merytoryczna, toczy się 

właśnie na forum Kapituły, a nie w Sejmiku, przez szacunek dla tych osób. One mogą być mniej, 

bardziej zasłużone. Może im się bardziej lub mniej należeć to wyróżnienie, ale na pewno są to osoby, 

które gdzieś tam w swoich środowiskach zaznaczyły swoją obecność, swoją pracę. Więc myślę,  

że na forum Sejmiku w tej sprawie powinniśmy po prostu milczeć. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W uzasadnieniu, 

między innymi czytamy, że jest wolontariuszem Hospicjum Lady Ryder.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja przepraszam Panie Przewodniczący,  

ale może to, co powiedział Pan Kościk – zachowajmy jakiś poziom… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tym razem to ja jestem 

przewodniczącym, a nie Pan. Za chwilę Panu oddam głos. I choćby ta praca, jeśli mamy do czynienia  

z hospicjami, a ja przez różne osoby miałem, to wymaga już najwyższego uznania. Wolontariusz  

w takim hospicjum to jest zachowanie niestandardowe. Ale bardzo proszę. Teraz Pan Radny Możejko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Chciałbym tu utrzymać jakiś poziom, że tak 

powiem, jakieś standardy. I to, co powiedział Pan Radny Zbigniew Kościk, w pełni się z tym zgadzam. 

No niestety Panie kolego Fedko, ale nie będę przedstawiał jakichkolwiek swoich spraw – tu nie jest 

miejsce. Zachowajmy szacunek dla wszystkich osób, którym przyznaliśmy, przyznajemy i będziemy 

przyznawać to odznaczenie.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Skąd do mnie pretensja, skoro kolega wywołał 

temat?  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Nie, nie.  

Ja przypominam, że po to wprowadziliśmy odrębne uchwały, że jeśli ktoś z Państwa ma wątpliwości,  

nie musi wyjaśniać z jakich powodów, tylko głosuje przeciwko nadaniu. I w ten sposób przechodzę  

do głosowania. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Jeżeli mogę Panie Przewodniczący. To nie jest 

pretensja do Pana Edwarda Fedko, kolegi radnego, tylko jest po prostu stwierdzenie faktu, żeby tutaj  

o tych sprawach takich, albo moich uwagach, nie mówić.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: No tak. Ale jeszcze raz 

przypominam, ponieważ sam miałem wątpliwości do niektórych kandydatur i głosowałem wtedy 

przeciwko, niestety, wszystkim kandydaturom, a nie miałem możliwości głosowania przeciwko jednej 

kandydaturze. Teraz jest taka możliwość, bez uzasadnienia dlaczego. A zatem pooddaję pod 

głosowanie projekt uchwały w sprawie nadania Urszuli Miarze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 318/16. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 18 radnych. Za 15 głosów, 1 przeciw, 2 głosy wstrzymujące. Stwierdzam, 

że Sejmik uchwałę podjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 143 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/313/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie nadania 

Urszuli Miarze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 144 

do protokołu.  

 

Punkt 32. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Andrzejowi Henrykowi Staroszczukowi „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 319/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są jakieś uwagi Państwa Radnych? Jeśli nie to projekt uchwały w sprawie nadania 

Andrzejowi Henrykowi Staroszczukowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – 

druk nr 319/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 
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podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 20 radnych. Za 19 głosów, przeciw nie ma, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 145 do protokołu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 146 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/314/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie nadania 

Andrzejowi Henrykowi Staroszczukowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 147 do protokołu.  

 

Punkt 33. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Cecylii Taczkowskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 320/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są jakieś pytania, uwagi Państwa Radnych? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie 

nadania Cecylii Taczkowskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk  

nr 320/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 18 radnych. 17 głosów za, nikt nie był przeciw, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. Proszę sprawdzać, czy Państwo oddajecie głosy bo czasami, 

może przez nieuwagę, dojść do nieoddania głosu.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 148 do protokołu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 149 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/315/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie nadania 

Cecylii Taczkowskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik 

nr 150 do protokołu.  
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Punkt 34. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Kółku Rolniczemu - Koło Gospodyń Wiejskich w Nowym 

Kramsku „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 321/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania, uwagi Państwa Radnych? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie nadania 

Kółku Rolniczemu - Koło Gospodyń Wiejskich w Nowym Kramsku „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 321/16, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski 

„?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. Za 22, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 151 do protokołu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 152 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/316/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie nadania 

Kółku Rolniczemu - Koło Gospodyń Wiejskich w Nowym Kramsku „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 153 do protokołu.  

 

Punkt 35. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Przedsiębiorstwu Budownictwa Ogólnego sp. z o.o. 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 322/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Nie ma. Czy są pytania i uwagi Państwa Radnych? Też nie ma. Wobec tego, projekt uchwały 

w sprawie nadania Przedsiębiorstwu Budownictwa Ogólnego sp. z o.o. „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 322/16, poddaję pod głosowanie. Zatem kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 21 radnych. 17 głosów za, przeciw 0, wstrzymały się 4 głosy.  
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Dyrektorem, wicedyrektorem przez wiele lat tego zakładu był Pan Jasiński, brat Pana słynnego Ministra 

Jasińskiego, tak dla ciekawości. Natomiast prosiłbym o rozważenie tego, bo czasami może być 

podobna spółka  z inną siedzibą, czy o takiej samej nazwie i żeby nie było wątpliwości. W treści naszej 

uchwały, być może zasadnym jest wpisywanie siedziby, bo nazwy czasami są zbieżne. Sejmik podjął 

uchwałę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 154 do protokołu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 155 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXIII/317/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie nadania 

Przedsiębiorstwu Budownictwa Ogólnego sp. z o.o. „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 156 do protokołu.  

 

Punkt 35a. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Kołu Gospodyń Wiejskich w Dąbrówce Wielkopolskiej 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 328/16.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy do projektu ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania, czy uwagi? Jeśli nie ma to 

projekt uchwały w sprawie nadania Kołu Gospodyń Wiejskich w Dąbrówce Wielkopolskiej „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 328/16, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

Oddano 21 głosów. Za 21 głosów, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Sejmik uchwałę podjął. 

(Wynik głosowania obejmuje również głos oddany przez Pana Edwarda Fedko – Radnego 

Województwa Lubuskiego, który głosował również za przyjęciem projektu przedmiotowej uchwały). 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 157 do protokołu. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 158 do protokołu. 

 



90 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Ale proszę, bo widzę, że mój przycisk się nie 

wyświetlił, a światełko mi zgasło. Także coś tu jest nie tak. Proszę sprawdzić jeszcze raz.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Brak głosu.  

Nie będziemy sprawdzali w tym momencie. Pani Dyrektor może będzie sprawdzała, czy Pan Radny 

wcisnął, czy też wcisnął za słabo. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Panie Przewodniczący. Jeszcze raz, żeby nie było 

nieporozumień. Ja głosowałem za. Ale się wynik mój nie wyświetlił. W związku z tym, albo do protokołu 

wpisać, albo w inny sposób zaznaczyć. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Dobrze. Ja proponuję, żeby przyjąć to głosowanie, 

że mimo tego, że się nie wyświetliło – Pan Radny Fedko jest za i to będzie bardzo mocne podkreślenie.   

Dopisujemy do protokołu. Nie będziemy szukali reasumpcji, nie mamy wątpliwości.  

 

Uchwała Nr XXIII/318/16 Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 września 2016 r. w sprawie nadania 

Kołu Gospodyń Wiejskich w Dąbrówce Wielkopolskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 159 do protokołu.  

 

Punkt 36. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zwiększenia przez Lubuski Oddział 

Wojewódzki Narodowego Funduszu Zdrowia nakładów na świadczenia opieki zdrowotnej 

finansowane ze środków publicznych, realizowane przez podmioty lecznicze. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji jest obecny 

Tomasz Wróblewski. Treść mamy załączoną. Czy Państwo macie jakieś wystąpienia klubowe? Nie ma. 

Wszyscy chcemy, żeby NFZ miał więcej pieniędzy. Czy są jakieś pytania Państwa Radnych? Panią 

Przewodniczącą Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożenę Krystynę Osińską proszę 

bardzo o opinię. 

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 160 do protokołu. 
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Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Komisja Zdrowia zaopiniowała stanowisko Sejmiku pozytywnie. Złożono jednocześnie wniosek do treści 

tego stanowiska, zmieniający w akapicie 2 treść tego stanowiska o zapis. Ja pozwolę sobie przeczytać: 

„Jednostki ochrony zdrowia udzielają świadczeń opieki zdrowotnej na terenie województwa lubuskiego 

na podstawie umów zawartych z NFZ. To ta instytucja określa zakres oraz wartość kontraktów.” I dalej 

brzmi w dotychczasowym brzmieniu, przepraszam za powtórkę, to stanowisko. Chodzi o to, by 

zobiektywizować treść i odnieść się do wszystkich jednostek ochrony zdrowia w województwie 

lubuskim, które funkcjonują w tym samym systemie kontraktowania i podobnie jak jednostki 

wojewódzkie, realizują zadania w zakresie ponad limitowym. Dziękuję.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 161 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ta propozycja Pani 

Przewodniczącej Komisji jest zrozumiała? Czyli przyjmujemy zatem tą autopoprawkę, którą prosimy 

wprowadzić do ostatecznej treści i jeśli nie słyszę sprzeciwów, a nie słyszę, to z tą autopoprawką 

poddaję treść stanowiska pod głosowanie. Jest w międzyczasie wpisywane, ale skoro nie ma 

sprzeciwów to nie ma tutaj wątpliwości. Projekt stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego  

w sprawie zwiększenia przez Lubuski Oddział Wojewódzki Narodowego Funduszu Zdrowia nakładów 

na świadczenia opieki zdrowotnej finansowane ze środków publicznych, realizowane przez podmioty 

lecznicze, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem stanowiska, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska:  

Ja może jeszcze jedno zdanie dodam. Chodzi o to, by wybrzmiała troska o całą ochronę zdrowia,  

a nie tylko kilka jednostek organizacyjnych.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Gdyby to zależało  

od naszych stanowisk to byśmy podejmowali ich więcej, ale niewątpliwie wykazujemy obywatelską 

czujność. W głosowaniu wzięło udział 21 radnych. Za 21 głosów, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Zatem Sejmik uchwałę z tą autopoprawką przyjął. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 162 do protokołu. 
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Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 12 września 2016 r. w sprawie zwiększenia przez 

Lubuski Oddział Wojewódzki Narodowego Funduszu Zdrowia nakładów na świadczenia opieki 

zdrowotnej finansowane ze środków publicznych, realizowane przez podmioty lecznicze stanowi 

załącznik nr 163 do protokołu.  

 

Punkt 37. 

Przyjęcie protokołów z XXI i XXII sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam,  

że protokoły z tych sesji były dostępne na serwerze i wyłożone do wglądu. Czy ktoś z Państwa  

ma jakieś uwagi do treści, które są stenogramami? Nie ma. Zatem przyjęcie protokołu z sesji XXI 

Sejmiku Województwa Lubuskiego poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem 

protokołu, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski 

„?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. Za 22, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik protokół przyjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 164 do protokołu. 

 

Protokół z sesji XXII Sejmiku Województwa Lubuskiego poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za przyjęciem protokołu, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 19 radnych. Za 17 głosów, przeciw nikt, wstrzymały się 2 osoby.  

Sejmik protokół przyjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 165 do protokołu. 

 

Punkt 38. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo prosiłbym 

Przewodniczącego Pana Klaudiusza Balcerzaka – Przewodniczącego Komisji doraźnej ds. promocji 

produktów tradycyjnych i regionalnych o przedstawienie osobistego sprawozdania z wnioskami 
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dotyczącymi działalności tej Komisji na przyszłość, na ręce Przewodniczącego Sejmiku. Swoje własne 

przewodniczącego sprawozdanie w tej sprawie. Z uwagami dotyczącymi racjonalności funkcjonowania 

tej Komisji, uwagami i wnioskami. Proszę bardzo Pana o przygotowanie takiego sprawozdania  

i przekazanie. Przekazania mi wtedy, kiedy Pan przygotuje. W imieniu Rady Programowej zapraszam 

Państwa Radnych na V Wschowski Kongres Kobiet „Smak Szczęścia”. Szczęście ma ponoć najlepszy 

smak. Kongres odbędzie się 8 października o godz. 11.00 w Centrum Kultury i Rekreacji we Wschowie, 

ul. Niepodległości 1. To jest gdzieś w środku, Pani Małgorzato – tak? Gdzie to jest? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: W centrum miasta. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W centrum miasta, 

dobrze. Proszę jeszcze raz Państwa Radnych o możliwie bezkolizyjne dostarczanie usprawiedliwień  

za nieobecność na komisjach i Sejmiku. Nie chcę tutaj po nazwisku wymieniać, kto z Państwa jest 

proszony o to wielokrotnie. Przypominam Państwu, że zgodnie ze Statutem to jest obowiązek radnego 

niezwłocznego złożenia usprawiedliwienia. Mamy niewiele tych posiedzeń komisji. Jeśli ktoś na komisji 

jest nieobecny – prosiłbym o to, żeby niezwłocznie takie usprawiedliwienie przekazywał. Jednocześnie 

chcę Państwa poinformować i prosić o to, mówiłem o tym już na szkoleniu w Wiechlicach,  

że w zasadzie nie mam tutaj prawie nigdy zastrzeżeń do wydawanych delegacji na wyjazdy w związku  

z wykonywaniem funkcji radnych, ale składając do rozliczenia delegacje bardzo proszę o choćby 

jednostronicową informację, jakiego rodzaju efekty Państwa wyjazd przyniósł, czy też co było 

przedmiotem tego wyjazdu. Te informacje będą jednocześnie zamieszczane na stronie internetowej 

Sejmiku. Państwo prosiliście o to, by z takiej aktywności były informacje na stronie internetowej 

Sejmiku. Zatem proszę Państwa o to, by do każdego rozliczenia delegacji była krótka informacja,  

co było istotą tego wyjazdu, a to również będzie zamieszczone na serwerze Sejmiku. Czy Państwo 

Radni mają jeszcze jakieś inne pytania w sprawach różnych?  Pan Radny Kołodziej.       

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Jeśli można, chciałbym zapytać. Pytanie 

do Zarządu bardziej bym miał. W tej chwili powoli kończą się prace nad Planem Gospodarki Odpadami. 

Są różne rozbieżności, jeśli chodzi o podział województwa. Niektórzy uważają, że powinno  

być województwo podzielone  na 2 części, niektórzy na 4. I też chciałbym, żeby o tym też była 

możliwość podyskutowania, a nie tylko przez Zarząd przyjęcie. Jeśli można by było też trochę 

porozmawiać. No ale wiadomo – Zarząd przygotowuje decyzje. Żeby to nie było tak, że to co Zarząd 

przygotuje, żeby też było święte. Dziękuję. 




